
کدخدایی:
شورای نگهبان نفع حزبی ندارد

سال چهارم  شماره 761   دوشنبه  6 اردیبهشت ماه 1400   13 رمضان 1442  26  آوریل 2021  4صفحه  2000 تومان

سخنگوی شورای نگهبان گفت: شورای نگهبان نفعی از منظر حزبی ندارد و مثل قاضی بی طرف است و چون حزب نیستیم نمی توانیم شرایط رأی آوری 
نامزدها را در بررسی صلاحیت ها لحاظ کنیم.

به گزارش خبرگزاری مهر به نقل از پایگاه اطلاع رسانی شورای نگهبان، عباسعلی کدخدایی سخنگوی شورای نگهبان در نشست اتحادیه انجمن های 
اسلامی دانشجویان در اروپا که به مناسبت انتخابات ریاست جمهوری سال ۱۴۰۰ به صورت مجازی برگزار شد، سخنرانی کرد که مهمترین محورهای 
این سخنان به شرح ذیل است:-توصیه اول بنده این است که باید در سنگر علم و دانش و آموزش تلاش کنید و در هر رشته ای که هستید ان شاءالله 

بتوانید برای پیشرفت کشور مثمر ثمر باشید.
-فقط نفس درس خواندن کافی نیست باید خودتان را درگیر مسائل سیاسی، اجتماعی و... کشور کنید و در فرصت ممکن بتوانید با کوله باری از دانش به 

کشور بازگردید و بتوانید با چشمانی باز برای پیشرفت جامعه اسلامی تلاش کنید.
mamlekatonline.ir
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یادداشت 

مصطفــی داننده-  تصاویــری که از هنــد در حال 
دست به دســت شدن است، به فیلم های آخرالزمانی 
هالیوود می ماند. درســت مثل اغراق های ســینمای 
بالیوود.  آتش روشــن کردن در قبرستان، پرتاب مان 

می کند به عصری که وبا همه گیر شده بود.
داستان کرونای هندی، گویی جنگ خیر و شر است. 
لشگر خوب ها با سلاح واکســن به میدان آمده اند و 
کرونا هم در سراســر جهــان در حال یارگیری باری 

سیاه تر شدن است.
با این تصاویر ســینمایی که تلخ واقعی اســت، آژیر 
هشــدار برای ما به صدا درآمده اســت. اگر سفت و 
سخت نگیریم، باید شاهد بروز فاجعه ای تلخ در کشور 

باشیم.
عکســی ترســناک از مترو تهران در روزهای قرمز 
کرونایی منتشر شــد. مردم مثل دانه های بلای کنار 
هم ایستاده بودند و منتظر بسته شدن درهای واگن. 
حضــور آن حجــم از مردم در مترو نشــان می دهد 
برخلاف محدودیت هایی که اعمال می شود، زندگی 
عادی در جریان اســت و مردم مجبور هستند برای 

رزق زندگی شان دل به خیابان های کرونایی بزنند.
با این شکل بگیر و ببندهای کرونایی، قطعا نمی شود 
امید داشــت که به همین راحتی دیــو کرونا از پا در 

بیاید.
واقعا با توجه به وضعیت اقتصادی کشــور، نمی شود 
بــه قرنطینه کامل فکر کرد. امــا می توان به اعمال 
محدودیت تا پایان امســال اندیشید. محدودیت های 
کرونایــی نباید تنها منتهی به روزهای پیک باشــد. 
در یک ســال گذشته مشخص شــد، هرگاه سخت 

نگرفتیم، با بحران روبرو شده ایم.
یک سال سفر رفتن را تعطیل کنیم. یک سال اجازه 
ندهیم، مرد از شهرهای شان خارج شوند. هر مراسمی 
کــه احتیاج به دور همــی دارد را قدغن کنیم. فرقی 
ندارد این مراسم مذهبی است یا عرفی. رودربایستی 

را باید کنار گذاشت و قاطع بود.
نــه تنها بایــد اجتماعات را تعطیل کــرد، بلکه باید 
با کســانی که خلاف قوانین کار می کنند به شــدت 

برخورد  کرد و آن را رسانه ای کرد.
مراسم ها باید تا اطلاع ثانوی مجازی باشد. تجربه ای 
که در سال گذشته هم آن را داشتیم و موفق هم بود.

الان دو مسئله انتخابات و کنکور پیش روی ماست. 
از همیــن امروز باید فکری به حال آنها کرد. نشــود 
دوباره مثل سال گذشته که چند روز مانده به کنکور، 
هر کســی حرفی بزند و داوطلبــان بیچاره را که به 

خودی خود استرس دارند را دچار سردرگمی کنند.
کرونا با شــکل و شــمایل مختلف پشــت در کشور 
ایســتاده است و منتظر است با کوتاهی ما مثل مدل 
چینی و انگلیسی وارد کشور شود. تازه باید نگران بود 
که کرونای ایرانی از راه نرســد. که اگر بیاید باید خر 

آورد و باقالی را بار کرد.
داستان واکسن در ایران که معلوم نیست به کجا ختم 
می شــود و تاریخ موعود کی از راه می رسد، پس باید 
فعلا ســفت و سخت گرفت تا واکسن ها از راه برسد. 
تازه معلوم نیست لشگر واکسن یا همه »مایه کوبی« 
قدیمی خودمان، توانایی مقابله با این لشــگر پلید را 

داشته باشد.

لشکر کرونا در مترو!

 رکود ادامه دار 
 بازار خودرو و انتظار

 برای کاهش قیمت ها

امروز جبهه های مقاومت یک 
قدرت قابل محاسبه و تاثیرگذار 

هستند

 آمریکا معتقد است ایران
 باید از منافع لغو تحریم ها 

منتفع شود

 تصویب 
 حق مسکن کارگران

 در هفته کارگر
 بررسی  بازار خودرو در ششمین روز از اردیبهشت ماه 
حاکی از تداوم تعطیلی ها و رکود در معاملات 
است، به نظر می رسد بســیاری به امید رفع 
احتمالــی تحریم هــا و ریــزش قیمت هــا، 

وزیر دفاع گفت: امــروز جبهه های مقاومت در 
مقابل آمریکا و رژیم صهیونیستی پیروز میدان 
و یک قدرت قابل محاســبه و تاثیرگذار است. 

امیر حاتمی در...

سخنگوی کمیسیون امنیت ملی و سیاست خارجی 
مجلس با اشاره به سخنان عراقچی در کمیسیون 
متبوع خود گفت: آمریکا معتقد اســت ایران باید از 

منافع لغو تحریم ها منتفع شود.

رئیس کانــون عالی انجمن های صنفی کارگران با 
ابراز امیدواری از تصویب مصوبه افزایش حق مسکن 
کارگران در هفته کارگر، تدوین آیین نامه تبصره ۲ 

ماده ۷ قانون کار را خواستار شد و...
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ضرر و زیان کسانی که میوه 
را به امید گرانی انبار کردند 

بر عهده خودشان است
جلســه تنظیم بازار به ریاست معاون اول رییس 
جمهور برگزار شــد.به گزارش ایســنا، اســحاق 
جهانگیری در این جلسه با اشاره به گزارش های 

رییس کل گمرک در این جلسه در ...
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پس لرزه های بازگشت ایران به جامعه جهانی

مذاکرات وین؛ استخوانی در گلوی سعودی!

 ۸۰ درصد سقط  های قانونی کشور در تهران انجام می شود
حاشیه های یک قانون جنجالی در مجلس درباره غربالگری 

بازار ارز در انتظار تعیین تکلیف مذاکرات وین و اف ای تی اف

4دلار آماده کاهش قیمت در بازار

223

دیپلمات پیشکســوت کشــورمان گفت: اگر ایران 
بتواند روابط خود را با برخی کشــورها مانند اروپایی 
ها بازسازی کندَ، برجام به یک نتیجه مثبت برسد و 
ایران بــه جامعه جهانی برگردد فکر می کنم ریاض 
چاره دیگری نداشــته باشد و حتی مشتاق باشد تا با 
ایرانی که به جامعه جهانی برگشته و مناسبات خوبی 
با بسیاری از کشورهای جهان دارد، مناسبات عادی 

داشته باشد.
آیا تنش میان ریــاض و تهران به زودی 

فروکش خواهد کرد؟
در روزهای گذشــته رســانه های غربــی خبرهای 
متفاوتی را از مناسبات بین ایران و عربستان منتشر 
کرده اند. آنها نوشتند که دو کشور در دیدارهایی که 
در بغــداد انجام گرفته، مذاکره کــرده و ادامه آن در 
هفته آینده انجام خواهد شد. اما به نظر می رسد هنوز 

خبری از مسائل دیپلماتیک در میان تهران و ریاض 
نیســت. مســائل امنیتی و منطقه ای در صدر توجه 
قرار دارد و مشــخص نیست که چه زمانی دو کشور 

بخواهند به این مذاکرات رسمیت ببخشند.
 با قاســم محبعلی کارشناس مســائل بین المللی 
و مدیرکل اســبق میز خاورمیانــه در وزارت خارجه 

کشورمان به گفتگو نشسته ایم:
 رســانه های غربی تقریبا هــر روز خبر 
جدیــدی در مورد گفتگوی بیــن ایران و 
عربستان منتشر می کنند. به تازگی نوشته 
شده که گفتگوها در مورد برجام و یمن هم 
بوده اســت، ایا چنین ادعاهایی می تواند 

صحت داشته باشد؟
در اینکه سطح گفتگوها و مقاماتی که طرف گفتگو 

بوده اند، طبق آنچه در...

اقدامات اخیر رژیم صهیونیستی 
را سر عقل خواهد آورد

رئیس ستادکل نیروهای مسلح گفت: قطعا اقدامات 
انجام شــده چند روز اخیر و اقدامات آینده  که منافع 
رژیم صهیونیســتی را به خطر می اندازد آنها را سر 

عقل خواهد آورد. 
به گزارش خبرگزاری مهر، سرلشــکر محمد باقری 
رئیس ستاد کل نیروهای مســلح در حاشیه مراسم 
بزرگداشت سردار حجازی در جمع خبرنگاران درباره 
حــوادث اخیر در جنوب فلســطین اشــغالی، گفت: 
صهیونیســت ها فکر می کنند می توانند به طور دائم 
خاک سوریه را هدف قرار دهند و در جاهای مختلف 

و در دریاها شیطنت کنند و پاسخ نگیرند.
وی افزود: قطعاً اقدامات انجام شــده چند روز اخیر 
و اقدامات آینده  کــه منافع آنها را به خطر می اندازد 
آنها را ســر عقل خواهد آورد و آینده جبهه مقاومت 

روشن است.
سرلشــکر باقری تاکید کرد: چیــزی درباره اقدام گر 
حوادث اعلام نمی کنیم و نمی دانیم چه کسی است 
اما جبهه مقاومت به صهیونیســت ها پاسخ اساسی 

خواهد داد.
وی دربــاره پاســخ ایــران در صــورت اســتمرار 
شیطنت های رژیم صهیونیستی گفت: معلوم نیست 
پاســخ ایران چه باشــد اما رژیم صهیونیستی آرام 

نخواهد بود.

موانع اقتصادی موجب توقف 
جهش در نوسازی بافت های 

فرسوده تهران شد
رئیس شورای شــهر تهران گفت: بحران اقتصادی کشور 
و رکود مانع ایجاد جهش در نوســازی بافت های فرسوده 

شهر تهران شد.
به گزارش مهر، محســن هاشمی رئیس شورای اسلامی 
شــهر تهران در سخنرانی پیش از دســتور خود در جلسه 
امروز شورای شهر اظهار داشت: در هفته شورا قرار داریم، 
شوراهای شهر و روستا، نهادی است که با پیشنهاد مرحوم 
آیت الله طالقانی در قانون اساســی جمهوری اســلامی 
گنجانده شــد و فصل هفتم قانون اساســی با ۷ اصل، به 
این مردم نهادترین بخش از ســاختار جمهوری اســلامی 

اختصاص یافت.
وی ادامه داد: هرچند شرایط خاص دوران جنگ تحمیلی، 
امکان تاســیس نهاد شــوراها را فراهم نکرد اما در دولت 
ســازندگی، لایحه تاسیس شــوراها به مجلس ارائه و در 
سال ۱۳۷۵ تبدیل به قانون شد و در سال ۱۳۷۷، نخستین 
انتخابات شــوراها برگزار گردید و از نهم اردیبهشت سال 
۱۳۷۸، نهاد شــوراها توســط حجت الاسلام والمسلمین 

سیدمحمد خاتمی رسماً تشکیل شد.
رئیس شورای شهر با اشاره به اینکه تاکنون که ۲۲ سال از 
تشکیل شوراها می گذرد و تنها یک سوم اختیارات و ظرفیت 
قانونی آن واگذار شده است گفت: با وجود همه مشکلات 
و چالش هایی به وجود آمده در این دوره که در قالب سه ابر 
چالش، بحران اقتصادی کشور، رکود در صنعت ساختمان 
و پاندمی کرونا شــاهد بودیم، عملکرد شورای پنجم برای 

کارشناسان و صاحب نظران قابل بررسی است.
هاشمی گفت: شــورای پنجم توانســت مطالبات سلبی 
عمومی در حوزه مدیریت شــهری را تا حد زیادی محقق 
کند، کاهش هزینه اداره شهر به کمتر از نصف ابتدای دوره 
یکی از این دستاوردهاست، کاهش پرسنل شهرداری تهران 
در مرز ۱۰ هزار نفر و کاهش پرسنل برون سپاری مجموعاً 
۲۰ هزار نفر از پرسنل اداری کاهش یافته است و می دانیم 
که بودجه شهرداری تهران در ۴ سال قبل انبساطی بوده و 
توقف روند شهر فروشی را به صفر رساندیم و عدم تجاوز از 
طرح تفصیلی تهران در بارگذاری یکی دیگر از دستاوردهای 
مهم است که در کنار حفظ باغات تهران و لغو مصوبه برج 
باغ به سرانجام رساندیم.وی ادامه داد: در بخش فرهنگی 
اجتماعی نیز سیاست فعالیت های صرفاً مناسبتی و موازی 
کاری با سایر دستگاه های تبلیغی، تبدیل به تکثر فرهنگی، 
چندصدایی و رویکرد حمایتی به جای تصدی گری و فعال 
کردن سمن ها و تشکل های مردم نهاد شد.رئیس شورای 
شهر با اشاره به اینکه در بخش حمل و نقل عمومی با وجود 
افتتاح خطوط و ایســتگاههای مترو و بهسازی محدود در 
ناوگان اتوبوس رانی، نیازهای مردم به توسعه ناوگان حمل 
و نقل عمومی، به دلیل عدم حمایت دولت برآورده نشــد، 
گفت: در بخش مناسب سازی شهر برای معلولان اقدامات 
مهمی انجام شد و در موضوع نوسازی بافت های فرسوده و 
تاب آوری نیز با وجود مصوبات شورا و برنامه ریزی صورت 
گرفته، اما بحران اقتصادی کشور و رکود مانع ایجاد جهش 

در نوسازی بافت های فرسوده شد.

رئیس جمهور با تاکید بــر حمایت همه جانبه دولت از 
بازار سرمایه به عنوان یک سیاست اصولی و همیشگی، 
گفت: باید همــراه با آموزش ها و ایجاد تمهیدات لازم، 
زمینه های حضور همراه با اعتماد مردم در بازار سرمایه 

فراهم باشد.
به گزارش خبرگزاری خبرآنلاین به نقل از پایگاه اطلاع 
رسانی ریاست جمهوری، دویست و بیستمین جلسه ستاد 
هماهنکی اقتصادی دولت روز یکشنبه به ریاست رئیس 
جمهور برگزار شــد. در این جلسه، گزارشی از وضعیت 
و شرایط بازار ســرمایه از سوی رییس سازمان بورس 
کشور ارایه شــد و راهکارهای پیشنهادی برای ثبات و 
رونق، ایجــاد آرامش و تعادل در این بازار مورد بحث و 

بررسی قرار گرفت.
در این گــزارش با تحلیل عملکرد صندوق تثبیت بازار 
ســرمایه ، پیشــنهادهایی برای تقویت این صندوق و 
افزایش نقش تعادل بخش آن در بازار ســرمایه ارایه و 

مورد بررسی و تصمیم گیری قرار گرفت.
حجت الاسلام والمسلمین حسن روحانی در این جلسه 
با اشاره به نقش محیط سیاسی در عملکرد بازار سرمایه 
گفت: همچنان که افق مثبت در فضای تولید و تجارت 
کشــور و رفع تحریم ها و محدودیــت های خارجی 
وداخلی، محاســبات ســرمایه گذاران در بازار بورس را 
تحت تاثیر قرار می دهد و آنها را به تقاضای بیشــتر در 
بازار و سرمایه گذاری در واحدهای تولیدی کشور تشویق 

می کند، ایجاد نگرانی نســبت به دسترسی به بازارها و 
توان صادراتی بنگاه های اقتصادی نیز اثر منفی بر بازار 

تحمیل می کند.
رئیس جمهور با تاکید بــر حمایت همه جانبه دولت از 
بازار سرمایه به عنوان یک سیاست اصولی و همیشگی، 
افزود: باید همــراه با آموزش ها و ایجاد تمهیدات لازم، 
زمینه های حضور همراه با اعتماد مردم در بازار سرمایه 

فراهم باشد.
 روحانــی با بیان لــزوم تلاش های موثــر و مداوم با 
اســتفاده از ابزارهای لازم برای ممانعــت از رکود بازار 
بورس،اظهارداشــت : سیستم بانکی در این شرایط می 
توانــد به کمک بازار بورس بیاید و با ایجاد امکان لازم 

برای اعطای تسهیلات به سرمایه گذاران بورسی ، رونق 
را به بازار بازگرداند.

رئیس جمهور سیاســی کردن بازار سرمایه و ورود غیر 
کارشناسی فعالان سیاسی در اظهار نظر نسبت به بورس 
را از مشکلات امروز بازار سرمایه برشمرد و گفت: بازار 
سرمایه، بازار بسیار حساسی است و برخی اظهار نظرهای 

نسنجیده می تواند بر شرایط این بازار تاثیر گذار باشد.
 روحانــی تاکید کرد: همه باید از مدیریت هدفمند بازار 
سرمایه توسط شورای بورس حمایت کنند و این شورا 
باید از پیشنهادهای فعالان بازار سرمایه و ابتکارات جدید 
برای ثبات بخشــی و ایجاد رونق در این بازار استقبال 

نماید.

حمایت همه جانبه از بازار سرمایه سیاست دولت است

انتقاد روحانی از سیاسی کردن بورس

کدام طرف به تعهدات برجامی پایبند نبوده است
 سخنگوی وزارت خارجه آمریکا دولت 
بایــدن در موضــوع برجام بــه دنبال 
پایبندی در مقابل پایبندی اســت. این 
در حالی اســت که ایــران در تمام این 
ســال ها به تعهدات خود پایبند بوده و 
این آمریکاســت که بایــد پایبندی خود 
به تعهــدات را ثابت کند در آن صورت 
وفای به عهد تهران را در عمل خواهد 

دید.
به گــزارش خبرنــگار سیاســی ایرنا، 
جمهوری اســلامی در تمام ســال های 
حضور ترامپ در کاخ سفید و پس از آن 
و با وجود اعمال تحریم های حداکثری 
و بی رحمانه به برجام پایبند بوده است و 
با وجود کاهش بخش هایی از تعهداتش 
تلاش کرده که توافق هسته ای را حفظ 
کند. موضوعی کــه البته در داخل هم 
با انتقاداتی مواجه بــود. ایران در تمام 
برای  بسیاری  این ســال ها هزینه های 
این  حفظ برجام پرداخت کرده اســت. 
موضوعی اســت که بسیاری از مقامات 
اروپایی و حتی آمریکایی به آن اعتراف 

کرده اند.
نــد پرایس، ســخنگوی وزارت خارجه 
آمریــکا در گفت وگو با شــبکه الجزیره 
گفته اســت: گفت و گوهــای وین بر 
اطمینان از عدم  دستیابی ایران به بمب 
هســته ای متمرکز اســت. پیشنهادات 
دولت بایدن در رابطــه با ایران بر پایه 
پایبنــدی در مقابل پایبندی اســت. بر 
مساله دیپلماسی با ایران تمرکز داریم  و 

توافق هسته ای بسیار مهم است.
دولت جدید آمریکا در حالی از پایبندی 
در مقابل پایبندی ســخن می گوید که 
در ســال های اخیر تهران به طور کامل 
بــه تعهدات خود پایبند بوده اســت اما 
خروج یک طرفه آمریکا از برجام توازن 
را در داده ها و ســتانده های برجام برهم 
زده اســت و در این شــرایط مهمترین 
موضوع در درجه اول بازگشــت آمریکا 
به برجــام و بازگرداندن ایــن توازن و 
در واقــع پایبندی آمریکا بــه تعهدات 
برجامی اســت. ایــران بایــد ببیند که 
آمریکا و کشــورهای غربی به تعهدات 
خود پایبند هســتند در غیر این صورت 
بین  نظام  در  نظمــی  نمــی رود  انتظار 

الملل حاکم شود.
حجت الاســلام و المســلمین حســن 
روحانــی، رئیس جمهوری کشــورمان 
چندی پیش در ســخنانی گفت: »ملت 
بزرگ ایران به دنیا از لحاظ سیاســی، 
حقوقــی، اخلاقی، نشــان داده که به 
تعهــدات خودش پایبند اســت و عمل 
می کنــد و دنبال صلح اســت و دنبال 
صلح آمیز  فعالیت هایش  نیســت.  جنگ 
صلح آمیز  هســته ای اش  فعالیت  است، 
اســت و کار بسیار عظیم و بزرگی بوده 
کــه این ملت انجام داده اســت. امروز 
نوبت شماســت. امروز نوبت ۱+۵ است 
که به وظیفه خودشــان در این شرایط 
عمل کننــد. اما بدانند هــر روز تأخیر 
به ضرر آنهاســت و هــر روز زودتر در 

برابر قانــون، مقررات و قطعنامه ۲۲۳۱ 
شورای امنیت ســازمان ملل، سر فرود 
بیاورنــد و در برابــر عظمت ملت ایران 
تواضــع کنند، بــه نفع آنهــا و به نفع 
جهانیان خواهد بود. راه تولید، توســعه، 
اخلاق و تعامل سازنده را تا پایان ادامه 

خواهیم داد.«
اگرچه دوران چهار ســاله ترامپ برای 
برجام ســخت ترین دوران بود اما ایران 
بــا وجــود این فشــارها همچنــان به 
تعهدات بین المللی خــود پایبند ماند و 
پانزده گزارش آژانس بین المللی انرژی 
اتمی نیز گواه این تعهد ایران است. در 
واقع تهران یک ســال بعد از مشاهده 
اروپا، کاهش تعهدات برجامی  بی عملی 
خود را ذیل مــاده ۳۶ برجام انجام داد. 
و در مقاطــع مختلف هم تاکید کرد که 
به محض اینکه توازن در توافق برقرار 
شــده و طرفهای مقابل به تعهدات خود 
برگردند ایران هم بــه کاهش تعهدات 
خود را متوقف کرده و به چهارچوبهای 
تعیین شــده بازخواهد گشت موضوعی 
که حتــی برخی از مقامات غربی نیز به 

آن اشاره کرده اند.
ند پرایس سخنگوی وزارت امور خارجه 
آمریــکا چندی پیش در یک نشســت 
خبری تأکید کرد که ایران قبل از خروج 
دولت ترامــپ از برجام به کلیه تعهدات 
هســته ای خود ذیل برجام پایبند بوده و 
انرژی  بین المللی  آژانــس  گزارش های 

اتمی شاهدی بر این مدعاست.

آمریکا  خارجه  امور  وزارت  ســخنگوی 
در این خصوص بــه خبرنگاران گفت: 
مــن باید این نکته را متذکر شــوم که 
انرژی  بین المللی  آژانس  به مدیرکل  ما 
اتمــی اعتماد کامل داریــم؛ به آژانس 
بین المللــی انرژی اتمــی اعتماد کامل 
داریم. وقتی برجام به طور کامل در حال 
اجرا بود، ایــران نیز تعهداتش را به طور 
کامــل رعایت می کرد. اگــر از مقامات 
آژانس بین المللی انرژی اتمی بپرســید، 
به شــما خواهند گفت کــه از پایبندی 
ایران به تعهداتش در توافق هســته ای 

راضی بوده اند.
جورف بورل، مســئول سیاست خارجی 
اتحادیــه اروپا نیز در ایــن زمینه گفته 
اســت: ایران تــا زمانی کــه ترامپ به 
صــورت یکجانبه از برجام خارج شــد 
بــه تعهداتش در برجام پایبند بود و این 

پایبنــدی را برای مــدت طولانی ادامه 
داد. آنهــا الان دیگر ایــن کار را انجام 
نمی دهند، اما در این ســو، ما تعهدات 
اقتصادی مــان را اجــرا نکردیــم. این 
مســئله ساده ای نیســت.نقش محوری 
ایــران در برجام به عنوان یک توافق و 
تعهد بین المللی نشان داد که جمهوری 
اســلامی ایران کشوری مسوولیت پذیر 
و متعهــد به تعهدات خود اســت و این 
آمریکا اســت که به تعهدات بین المللی 
خود پایبند نیست. اکنون توپ در زمین 
دولت آمریکاســت و جمهوری اسلامی 
بین المللی  توافق  بــه  پایبندی  با  ایران 
اقتصادی  از مزایــای  انتفــاع  منتظــر 
برجام با مکانیسم و ابزار رفع تحریم ها 
و گشــایش های مالی است. اگر دولت 
بایدن بخواهد به برجــام بازگردد هیچ 
توجیهی برای اتلاف وقت وجود ندارد.
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نایب رئیس کمیسیون امنیت و سیاست 
گفت:  اسلامی  شورای  مجلس  خارجی 
به گفته معاون وزیر امور خارجه، آمریکا 
و ۱+۴ پذیرفته انــد تنهــا تحریم های 
هوایی، دریایی، بانکــی و بیمه ای رفع 

شوند.
کمیسیون  رئیس  نایب  شهریار حیدری 
امنیت ملی و سیاســت خارجی مجلس 
شورای اســلامی در گفتگو با خبرنگار 
مهر در خصوص جلســه این کمیسیون 
بــا حضور ســیدعباس عراقچی معاون 
سیاســی وزیر امور خارجه برای بررسی 
مذاکرات ویــن گفت: در این جلســه 
عراقچی گزارشــی از جزئیات مذاکرات 
وین ارائه کرد. به گفته وی، دیدگاه های 
جمهوری اســلامی در مورد لغو کامل 
تمام تحریم ها در مذاکرات مطرح شده 

است.
ادامه داد:  نماینده مردم قصر شــیرین 
مقرر شده است آمریکا و ۱+۴ در زمان 
مشــخص لغو تحریم ها را در دســتور 
کار قرار دهنــد. طرف های برجامی نیز 
درخواست بازگشــت ایران به برجام را 
داشــته اند. در خصوص بازگشت ایران 
به تعهــدات برجامی، چون مباحث فنی 

بعــدی مورد  باید در مذاکرات  اســت 
بررسی قرار گیرد.

حیــدری ادامه داد: بــه گفته عراقچی 
تحریم ها به دو بخش تقســیم شده اند، 
تحریم هایــی که جنبــه عمومی دارند 
و تحریم هایی که جنبــه خاص دارند. 
تحریم هایــی که جنبــه عمومی دارند 
دریایی،  هوایــی،  تحریم های  شــامل 
بیمه ای هســتند. تحریم های  و  بانکی 
خاص شــامل تحریم افراد و اشخاص 

است.
وی ادامه داد: طبق توافق ایران با ۴+۱ 
و آمریکا مقرر شــده است تحریم هایی 
که جنبه عمومی دارند لغو شوند و برای 
لغــو تحریم هایی که جنبه خاص دارند، 
در دور ســوم مذاکرات بحث و رایزنی 

شود.
اعلام  حیدری تصریح کــرد: عراقچی 
کرد پس از برداشــته شدن تحریم ها و 
راستی آزمایی آن، جمهوری اسلامی به 

برجام بازخواهد گشت.
وی تأکید کرد: به گفته عراقچی آمریکا 
و ۱+۴ پذیرفتــه اند که تحریم هایی که 
جنبه عمومی دارند بــه طور کامل لغو 

شوند.
ملی  امنیت  کمیســیون  رئیــس  نایب 
و سیاســت خارجــی مجلس شــورای 
اســلامی ادامه داد: به نظــر عراقچی، 
راســتی آزمایی زمانبر نیست. جمهوری 
اسلامی درخواست راستی آزمایی کرده 
اســت، طبق این درخواست، وقتی که 
تحریم ها به صورت واقعی رفع شوند و 
اثر آنها بر اقتصاد کشــور مشاهده شود، 
جمهوری اســلامی به تعهدات برجامی 

خود بازخواهد گشت.
مالکی: بحث تعلیــق تحریم ها به هیچ 

وجه مطرح نیست
فدا حسین مالکی در گفتگو با خبرنگار 
مهــر با اشــاره به حضور ســیدعباس 
عراقچی در جلســه امروز کمیســیون 
امنیت ملی و سیاســت خارجی مجلس 
شورای اسلامی گفت: طبق گفته معاون 
سیاســی وزیر امور خارجه، آمریکایی ها 
موضوعی  تحریم های  کــه  پذیرفته اند 
مانند تحریم های مربوط به نفت، بانک، 

کشــتیرانی، صنعــت و اقتصادی را لغو 
کنند.

وی بیــان کرد: طبق گفتــه عراقچی، 
تحریم های  لغــو  درباره  آمریکایی هــا 
حقوق بشــری جمهوری اسلامی ایران 

حرف و حدیث دارند.
عضو کمیســیون امنیت ملی و سیاست 
خارجی مجلس شورای اسلامی تصریح 
کــرد: طبق گفته معاون سیاســی وزیر 
امور خارجه، آمریکایی هــا باید در ابتدا 
کل تحریم هــا را لغو کننــد تا پس از 
راســتی آزمایــی، ما به تعهــدات خود 

دربرجام بازگردیم.
نماینده مردم زاهدان در مجلس شورای 
اســلامی اظهار داشــت: بحث تعلیق 
تحریم ها به هیچ وجه مطرح نیســت و 
در این جلسه تأکید همه بر این بود که 
مذاکرات نباید فرسایشی شود و نباید در 

آن شرط و شروطی وجود داشته باشد.
مالکی بیان کرد: تأکید ما آن اســت که 
در این راستا گام اول را آمریکایی ها باید 
بردارند و گام اول این است که آنان باید 
کل تحریم های ایران را لغو کنند تا بعد 
از آن جمهوری اســلامی ایران هم به 

تعهدات خود در برجام عمل کند.

دستور فرمانده کل سپاه 
برای بکارگیری همه امکانات 

در درمان بیماری کرونا
سرلشکر ســلامی به فرماندهان ســپاه های استانی 
دســتور داد همه امکاناتشــان را برای رســیدگی به 

بیماران کرونایی و پیشگیری از ابتلا به کار گیرند.
به گزارش ایسنا به نقل از  سپاه نیوز؛ سردار سرلشکر 
پاســدار حسین سلامی فرمانده کل ســپاه پاسداران 
انقلاب اســلامی در نشســت قرارگاه امام رضا )ع( 
ســپاه در ارتباط تصویری با فرماندهان سپاه استانی 
گفــت: هم اکنون بیش از ۳۰۰ خانواده در روز داغدار 
می شــوند که این مسائل، جامعه ما را تحت تأثیر قرار 

می دهد.
وی افــزود:  توصیــه اکید ما این اســت که برادران 
ســپاه همه امکانــات از امکانات درمانی در ســطح 
بیمارســتان ها و درمانگاه های سپاه و  امکانات بسیج 
جامعه پزشــکی را به کار گیرند و  طرح موفق شهید 
ســلیمانی را که در موج قبلی کرونا بسیار قوی ظاهر 

شد را همچنان اجرا کنند.
فرمانده کل سپاه در ادامه با بیان اینکه در این شرایط 
نیز باید عزم و اراده مستحکمی را  به نمایش بگذاریم 
، گفــت: در همیــن خصوص باید آحــاد پایگاه های 
مقاومت بســیج را مجدد در خدمت ایــن طرح قرار 
دهیــم و با مردم ارتباط صمیمــی و نزدیک برقرار و 

همه اقدامات گذشته را با بهبود روش ها تکرار کنیم.
سرلشکرســلامی در ادامه تصریح کرد:  امیدواریم با 
یاری خدا و کمک مردم دوباره مســیر این بیماری به 

سمت زوال قرار بگیرد.
وی افزود: البته واکسیناســیون هــم در موازات این 
حرکت ها ادامه دارد و اگــر فعالیت های ما در عرصه 
پیشــگیری ، درمان و واکسیناسیون به شکل قوی و 
کاملًا هماهنگ صورت گیرد در آینده نزدیک شــاهد 

مهار این بیماری خواهیم بود.
فرمانده کل سپاه  لازمه ریشه کنی ویروس کرونا در 
کشور را هماهنگی و تلاش همگانی دانست و اظهار 
کرد: مردم عزیز ما در کنترل و پیشگیری این بیماری 
نقش بسیار برجســته ای دارند و اگر همه توصیه هارا 
مورد توجه قرار دهند، ما بســیار سریع از گذرگاه های 
بحرانی این بیماری عبور خواهیم کرد و دوباره در یک 

مسیر سراشیبی خوب قرار خواهیم گرفت.
وی با بیان اینکه کادر درمان کشــور به شکل شبانه 
روزی چندین ماه است که با  غیرت ، ایمان و اعتقاد 
در صحنه ایســتاده اند، گفت: کادر درمان توانسته اند 
تا حــدود زیادی آمار فوتی های کرونــا را مهار کنند 
و این نشــان دهنده این اســت کــه کادر درمان به 
پیشرفت های زیادی در  روش های درمان این بیماری 

رسیده است، اما این کافی نیست.
سرلشکرســلامی در پایان تاکید کرد: نیروهای مسلح 
هم با همــه امکانات و توان خــود در صحنه حاضر 
هستند و ان شاءالله با مشــارکت و اراده جدی مردم 

نتایج بسیار خوبی خواهیم گرفت.

آمریکا معتقد است ایران 
باید از منافع لغو تحریم ها 

منتفع شود
سخنگوی کمیســیون امنیت ملی و سیاست خارجی 
مجلس با اشاره به سخنان عراقچی در کمیسیون متبوع 
خود گفت: آمریکا معتقد اســت ایران باید از منافع لغو 

تحریم ها منتفع شود.
به گزارش خبرنگار سیاسی ایرنا، »ابوالفضل عمویی« 
در توضیح نشســت روز یکشــنبه کمیسیون امنیت 
ملی و سیاســت خارجی مجلس که با حضور »عباس 
عراقچی« معاون وزیر امور خارجه برگزار شــد، افزود: 
هرچند جلسات علنی مجلس برای جلوگیری از شیوع 
کرونا در این روزها برگزار نمی شــود، ولی جلسه فوق 
العاده کمیسیون امنیت ملی و سیاست خارجی مجلس 
با رعایت پروتکل های بهداشتی و با حضور ۳۲ نفر از 
نمایندگان برگزار شد و  معاون وزیر خارجه گزارشی از 

آخرین روند مذاکرات وین ارائه کرد.
سخنگوی کمیســیون امنیت ملی و سیاست خارجی 
افزود: در این نشست آقای عراقچی تاکید کرد که دور 
نخست مذاکرات درباره موضوعات کلی انجام شد ولی 
در دور دوم، مســیر پیش رو پرچالش است. البته مسیر 
حرکت روشن است ولی مشخص نیست به توافق می 

رسیم یا نمی رسیم.
عمویی تصریح کرد: در این نشست دکتر عراقچی تاکید 
کرد که هیچ گاه مذاکره گام به گام انجام نخواهد شد و 
فقط درباره گام نهایی صحبت می شود و مواضع کشور 
بر پایه لغو همه تحریم ها اســت. البته ابتدا باید درباره 
اقدامات آمریکا، راســتی آزایی انجام شود و بعد از آن 

ایران به تعهدات برجامی خود عمل کند.
سخنگوی کمیســیون امنیت ملی و سیاست خارجی 
مجلس با اشــاره به سخنان معاون وزیر خارجه گفت: 
آقای عراقچی در این نشست تاکید کرد که آمریکا باید 
همه تحریم ها را برداشته و برای این کار باید از قوانین 
کنگره آمریکا یا دستور اجرایی اقدام کند.وی ادامه داد:  
بــرای لغو تحریم ها بین جمهوری اســلامی ایران و 
طرف آمریکایی اختلاف نظر وجود دارد و این مذاکرات 
بین ایران و ۱+ ۴ در جریان است و به صورت جداگانه 
نیــز طرف ۱+۴ با طرف آمریکایــی مذاکره می کند.

عمویی با تاکید بر اینکه طبق گفته عراقچی، جمهوری 
اسلامی ایران بر مواضع خود تاکید دارد، گفت: هم باید 
تحریم های اعمال شده علیه جمهوری اسلامی ایران 
برداشته شود و هم اینکه باید نام افراد و نهادهایی که 
پیش و پس از برجام در فهرست تحریم قرار گرفتند از 
فهرست تحریم ها خارج شود. طرف آمریکایی نیز معتقد 

است باید ایران از منافع رفع تحریم های منتفع شود.

انتخابات 2۸ خرداد ماه قطعا 
در موعد مقرر برگزار می شود

رییس ستاد انتخابات کشور گفت: دولت و وزارت 
کشور هیچ برنامه ای برای تعویق انتخابات ندارند 
و انتخابــات طبق زمان بندی اعلام شــده در ۲۸ 

خردادماه برگزار می شود.
جمــال عرف در گفت وگو با ایســنا، درباره برخی 
گمانه زنی هــا مبنی بر به تعویق افتادن انتخابات 
۲۸ خردادماه اظهار کرد: بــا توجه به روند قانونی 
زمان بنــدی انتخابات که طبق قانــون و با نظر 
مشترک ارکان اجرا و نظارت انتخابات، مورد توافق 
قرار گرفته اســت، کار انتخابات طبق برنامه پیش 
می رود و اخذ رأی در روز مقرر انجام می شــود. 
در مقاطع مختلف دوران پس از انقلاب اســلامی 
هم تحت هیچ شرایطی انتخابات به تعویق نیفتاده 
اســت. در این مرحله نیز، قطعا انتخابات به تعویق 

نمی افتد و در ۲۸ خرداد ماه برگزار می شود.
وی در ادامــه در خصوص طــرح برخی اظهارات 
ناظر بر تعویق انتخابات از ســوی شماری عناصر 
سیاسی و رســانه ای گفت: این موارد، گمانه زنی 
شخصی است و دولت و وزارت کشور هیچ برنامه 
ای بــرای تعویق انتخابات ندارنــد و ما این را به 

صراحت اعلام می کنیم. 
رییس ســتاد انتخابات کشور با اشــاره به تشدید 
بیماری ویروس کرونا و لزوم رعایت پروتکل های 
بهداشــتی برای برگزاری انتخابات، تصریح کرد: 
تاکید مستمر وزیر کشــور، اجرای دقیق پروتکل 
های بهداشتی مرتبط با انتخابات است که از قبل 
تنظیم شــده و باید با دقت اجرایی شــود. ما هم 
در حال بازنگــری برنامه های خود بوده و خود را 
برای وضعیت ها و سناریوهای مختلف آماده کرده 
ایــم. البته امیدواریم با فروکش کردن موج چهارم 
بیماری در هفته های پیش رو و جلوگیری از ورود 
ویروس کرونای هندی به کشــور، با موج جدیدی 

در خرداد ماه مواجه نشویم. 
عــرف با بیان این که قانون اساســی به برگزاری 
انتخابات ریاست جمهوری در یک روز توجه دارد، 
گفــت: بنابراین انتخابات در یــک روز برگزار می 
شــود اما همه پروتکل های بهداشــتی هم برای 
مردم و هم بــرای عوامل اجرایی با دقت عملیاتی 
و اجرا می شــود. حدود ۷۰ هزار شــعبه اخذ رای 
در محیط های امنی که فضای باز، ســقف بلند و 
تهویه مناسب دارند در نظر گرفته می شود و البته 
برای اینکه عوامل اجرایی هم در معرض ابتلا قرار 

نگیرند، مراقبت های لازم را انجام می دهیم.

امروز جبهه های مقاومت 
یک قدرت قابل محاسبه و 

تاثیرگذار هستند
وزیر دفاع گفت: امروز جبهه های مقاومت در مقابل 
آمریکا و رژیم صهیونیســتی پیــروز میدان و یک 

قدرت قابل محاسبه و تاثیرگذار است.
به گزارش خبرگزاری مهر، امیر حاتمی در مراسم 
بزرگداشت شــهید ســردار حجازی با بیان اینکه 
شــهید حجازی در طول حیات پــر برکتش، خود 
را وقف اســلام، انقلاب اســلامی، بسیج و محور 
مقاومت کرده بود گفت: اگر فرماندهی شهید حاج 
قاسم و شهید حجازی در سوریه و محور مقاومت 
نبود امریکا با نیابت گروه های تکفیری ریشه های 
اسلام و انقلاب اســلامی را در منطقه خشکانده 

بود.
وی با بیان اینکه شــهید حجازی پیش از پیروزی 
انقلاب اسلامی در مبارزه با رژیم منحوس پهلوی 
و پس از آن در راه اندازی بسیج و جهاد سازندگی 
خود را وقف خدمت به محروم ترین مردم کرده بود 
گفت: امــروز جوانان ما الگوهای فراوانی همچون 
شهید حاج قاسم ســلیمانی، شهید صیاد شیرازی 
و شــهید حجازی ها پیش رو دارند که باید از آنها 
درس بگیرند و آموزه های آنان را ســرلوحه زندگی 

خود قرار دهند.
وزیر دفاع تصریح کرد: سردار شهید حجازی نقش 
بسیار پر رنگ در سازماندهی نیروهای مدافع حرم 
و در پیروزی هــای اخیر در مقابل جبهه شــرک و 

نفاق داشت و امروز راهش با قدرت ادامه دارد.
وی افزود: رژیم صهیونیســتی و دشمنان انقلاب 
اســلامی بدانند که رزمندگان ارتش و سپاه گوش 
به فرمان ولی امر خود با عزمی جزم در حراســت 
از ملت و اســلام، راه شــهدا را ادامه خواهند داد 
و دســت از مبارزه تا پیروزی بر نخواهند داشــت 
 و همچــون یــد واحــد در مقابل نظام ســلطه

 ایستاده اند.
امیر حاتمی با بیان اینکه اقتدار امروز سپاه پاسداران 
و ارتش جمهوری اسلامی ایران سبب امنیت کشور 
و بازدارندگی فعال شــده است و تحمل این نعمت 
برای دشــمنان ایران سخت است، گفت: شکوه و 
سربلندی ایران اسلامی مرهون مجاهدت دلیرانی 
است که با شــاگردی در مکتب امام حسین علیه 
الســلام قدم در مسیری نهاده اند که جز شهادت و 

رسیدن به قرب الهی مقصدی ندارد.
امیر حاتمی با بیان اینکه راه شــهیدان حجازی و 
فخری زاده ها تا رســیدن حکومت جهانی بقیه الله 
اعظم ادامه خواهد داشــت گفت: امروز جبهه های 
مقاومت از ایران، ســوریه، عراق، لبنان یمن، … 
در مقابــل آمریــکا و رژیم صهیونیســتی نه تنها 
شکست خورده و منفعل نیستند بلکه پیروز میدان 
و یک قدرت قابل محاســبه و تاتیر گذار محسوب 

می شوند.

اخباراخبار

عراقچی: فقط تحریم های برجامی لغو می شود
روایت حیدری از جلسه کمیسیون امنیت ملی؛

ظریف: همه گیری 
جهانی کووید-1۹ 
باید با واکسیناسیون 
جهانی پاسخ داده 
شود

»تاج زاده« وارد 
میدان انتخابات 
ریاست جمهوری شد

وزیر امور خارجه جمهوری اســلامی ایران با انتقاد از تحریم های آمریکا 
علیه کشــورمان در شرایط همه گیری کرونا تاکید کرد که این وضعیت در 
دنیا تنها نیازمند واکسیناســیون جهانی است.به گزارش ایسنا، محمدجواد 
ظریف وزیر امورخارجه کشــورمان با انتشار پیامی در حساب کاربری خود 
در توئیتر تحریم های آمریکا علیه کشورمان در شرایط همه گیری ویروس 
کرونا را تروریسم پزشــکی خواند و به علاوه از اقدامات غیرانسانی رژیم 

صهیونیستی علیه فلسطین در شرایط این همه گیری انتقاد کرد.

سیدمصطفی تاجزاده فعال سیاسی با صدور بیانیه ای برای کاندیداتوری انتخابات 
ریاست جمهوری اعلام آمادگی کرد.

به گزارش ایســنا، در بخش هایی از این بیانیه خطاب به »هموطنان شریف« با 
اشاره وضعیت زندگی مردم و شــرایط اقتصادی، اجتماعی و تاثیرات تحریم ها و 
کرونا و عملکرد مســوولان در برابر این مشــکلات یادآور شده است که راهکار 
اولویت دادن به دانش و توانایی، به جای سرســپردگی، گفت وگوی آزاد و آشتی با 

خود و با جهان است.

کدخدایی:

شورای نگهبان نفع حزبی ندارد

قاضی زاده هاشمی:

مجلس گام های بلندی برای تولید برداشته است

عضو کمیسیون امنیت ملی و سیاست خارجی مجلس: 

رسانه ملی نباید مذاکره کنندگان را تضعیف کند

سخنگوی شورای نگهبان گفت: شورای نگهبان نفعی 
از منظر حزبی ندارد و مثل قاضی بی طرف است و چون 
حزب نیستیم نمی توانیم شرایط رأی آوری نامزدها را در 

بررسی صلاحیت ها لحاظ کنیم.
به گزارش خبرگزاری مهر به نقل از پایگاه اطلاع رسانی 
شورای نگهبان، عباسعلی کدخدایی سخنگوی شورای 
نگهبــان در نشســت اتحادیه انجمن های اســلامی 
دانشــجویان در اروپا که به مناســبت انتخابات ریاست 
جمهوری ســال ۱۴۰۰ به صورت مجازی برگزار شــد، 
ســخنرانی کرد که مهمترین محورهای این سخنان به 

شرح ذیل است:
-توصیه اول بنده این اســت که باید در ســنگر علم و 
دانش و آموزش تلاش کنید و در هر رشته ای که هستید 

ان شاءالله بتوانید برای پیشرفت کشور مثمر ثمر باشید.
-فقــط نفس درس خواندن کافی نیســت باید خودتان 
را درگیر مســائل سیاسی، اجتماعی و... کشور کنید و در 
فرصــت ممکن بتوانید با کوله باری از دانش به کشــور 
بازگردید و بتوانید با چشــمانی باز برای پیشرفت جامعه 

اسلامی تلاش کنید.
-از لحاظ سیاسی، مشارکت در انتخابات یعنی احساس 
مســئولیت نسبت به آینده ایران و با این مشارکت است 
که حمایت و پاسداری از نظام اسلامی و قدردانی خود را 
از شهدای انقلاب اسلامی نشان می دهیم و اگر در پای 
صندوق حاضر نشــویم یعنی نسبت به سرنوشت کشور 

بی تفاوت هستیم.
-کسانی که صلاحیت شان احراز نمی شود، قانون اجازه 

نمی دهد که شورای نگهبان مسائل مرتبط با پرونده شان 
را بازگو کند.

-شورای نگهبان نفعی از منظر حزبی ندارد و مثل قاضی 
بی طرف اســت و چون حزب نیستیم نمی توانیم شرایط 
رأی آوری نامزدها را در بررسی صلاحیت ها لحاظ کنیم.

-شورای نگهبان بر اســاس وظیفه ای که برعهده دارد 
انجام وظیفه می کند و ممکن اســت که خطا هم کرده 
باشد و معصوم نیســت اما طبق مر قانون عمل کرده و 
می کند و باید دقت کرد که بررســی شــرایط به شکل 

صحیحی انجام شود.
-هرگز سند یا اسنادی دال بر سوءاستفاده اعضاء و کارکنان 
نهاد شورای نگهبان وجود نداشته و ندارد و هنگامی که 
گزارش های واصله را پیگیری کردیم مشــخص شــده 

افرادی به اسم شورای نگهبان کلاهبرداری می کنند که 
ســخنگوی محترم قوه قضائیه نیز این مسأله را تأیید و 

احکام کلاهبرداران را اعلام کردند.
-درخصوص بررسی صلاحیت ها قید قانون آن است که 
دلایل رد صلاحیت باید مســتقیم به خود داوطلب گفته 
شود که ما این کار را می کنیم اما با وجود فضاسازی های 
سیاســی طبق قانون نمی توانیم دلایل رد صلاحیت را 

عمومی کنیم.
-از دانشجویان خارج از کشور دعوت می کنم در برگزاری 
و نظارت بر انتخابات ریاســت جمهوری در شعب خارج 
از کشــور همکاری و کمک کنند و مســئولان اجرای 
 انتخابات در خارج از کشــور از ظرفیت دانشــجویان نیز

 استفاده نمایند.

نایب رئیس مجلس با اشــاره به اقداماتی که مجلس در 
زمینه رفع موانع تولید با اصلاح قانون یا وضع قوانین جدید 
برداشته است گفت: نظام اداری و دیوانسالاری کشور باید 

کلا تغییر یابد.
به گزارش خبرگزاری مهر، ســید امیرحسین قاضی زاده 
هاشمی در نشســت صمیمی با جمعی از فعالان اصناف 
و بازاریان اســتان تهران اظهار کرد: گفتگو با پیران دیر و 
افراد باتجربه، همواره فرصت مغتنمی برایم بوده که از آن 
اســتقبال کرده و بســیار آموخته ام. امیدوارم با استفاده از 
تجربیات عملی مردم، اصناف و بخش خصوصی بتوانیم 
تصمیمات مهم بگیریم، نظام اداری نوین کشــور از ۱۰۰ 

سال قبل نهادینه شده و بسیار قدیمی است.
نایــب رئیس مجلس شــورای اســلامی با اشــاره به 
تصدی گری دولت در امور اقتصادی، افزود: از وقتی نفت 
در کشور کشف شد، دولت بزرگ و بر سایر امور حاکم شد. 
ایران تا ۵۰ سال پیش کشوری با جمعیت فراوانی روستایی 
بود اما با کشف نفت، تغییراتی در بافت آن ایجاد می شود 
و مهاجرت گسترده از روستاها به شهر انجام می شود. لذا 
بهم خوردن نظام خانواده پایه به نظام شــهری را شــاهد 
هستیم که از دســت دادن و ادغام هویت ها خود را بیشتر 

نشان می دهد.
وی با اشــاره به اینکه هم اکنون ۸۰ درصد جمعیت ایران 
شهرنشــین و ۲۰ درصد آن روستایی هستند، اظهار کرد: 
بخاطر گردش مالی عظیمی که با فروش نفت به دســت 
آمد، قطب عظیم کشش در شهرها ایجاد شد و رفته رفته 
تنها ۱۰ کلانشــهر ایجاد شدند که منابع بیشتری به آنان 
اختصاص یافته و بقیه نقاط کشــور محروم ماندند و دچار 

عدم تقارن شدند.
قاضی زاده هاشمی با بیان اینکه عدم تقارن تنها به حوزه 
شهرها منحصر نشده و در نظام صنفی هم رخ داده است، 
ادامه داد: در کشــور، دولت بزرگ با منابع مالی زیاد داریم 

که تحریم ها و مشکلات امنیتی باعث شده بهانه دخالتش 
بیشتر شود. اگر دولت زمان جنگ متهم بود که همه چیز 
را دولتی کرده اســت؛ هم اکنون نیز همان بهانه ها باعث 
دخالت بیشتر دولت در امور اقتصادی شده است و این روند 

منجر به برهم زدن نظام توزیع و تولید شده است.
نایب رئیس مجلس با بیان اینکه قوانین مربوط به حوزه 
تولید و توزیع در کشــور قدیمی هستند، افزود: تا ثبات و 
بهم پیوستگی به صورت خودکنترلی در تولید و توزیع شکل 
نگیرد، مشکلات این بخش مرتفع نمی شود؛ حال ریشه آن 
کجاست؟ بحث های زیادی دارد. در طول این سال ها، بارها 
در ظاهر گفتیم که قصد کوچک سازی دولت را داریم اما 
در عمل چنین اتفاقی نیفتاده است. دولت نباید بنگاهداری 
کنــد و همچنین باید کوچک شــود. در نهاد دولت، یک 
هراس ساختاری و تاریخی از بخش خصوصی وجود دارد 

و علاقه دولت به اشراف حاکمیتش است.
وی افزود: دولت باید غیر از وزرا و اســتاندارانش بقیه امور 
را به دســت مردم و بخش خصوصی می سپرد اما وقتی 
بررســی کردیم متوجه شدیم، پست های کلیدی به ۵۵۵ 
مورد رســیده و در صورتی که همه اینها باید دست مردم 

می بود.
وی با تاکید بر اینکه حرف اساســی برای کوچک سازی 
دولت تنها یک تصمیم بزرگ و عملی اســت، بیان کرد: 
نزدیک به ۲ سال است که اندیشکده ای را با کمک برخی 
دوستان و بعد از ابلاغ بیانیه گام دوم تأسیس کرده ایم؛ یکی 
از مواردی که در این اندیشکده مورد مطالعه قرار گرفت این 
بود که آیا با مدل حکمرانی که داریم می توانیم، ادامه دهیم 
یانــه؟ ما نیاز به تحول در حوزه حکمرانی داریم همچنین 

نظام اداری و دیوانسالاری کشور باید کلًا تغییر یابد.
نایب رئیس مجلس یازدهم تصریح کرد: همه دولت ها تا 
کنون با هر فکر و جریانــی روی کار آمده اند، نوع روش 
حکومتی شــان یکی بوده است، نوع الیگارشی دیوانسالار 

بر دولت حاکم بوده است لذا نوعی اصلاح همه جانبه در 
دولت لازم است و این اقدام شاید ۲۰ سال طول بکشد و 
باید یک جریان و مکتبی راه بیفتد و در طول زمان کارش 

را بکند.
قاضی زاده هاشمی همچنین عنوان کرد: در این اندیشکده 
گفته ایم، حاکمیت مردم در طول حاکمیت الله اســت، لذا 
مردمی ســازی امور اجرایی را مدل کردیم. یک ســیری 
پیش بینی شــده و تنها ناظر به اصناف نیســت و در آن، 
تعداد وزارتخانه ها کم می شــود و دولت باید دنبال اصلاح 
ساختاری و نهادی برود. مفهوم تجارت در دنیا تغییر یافته و 
مفهوم پول نیز در حال تغییر است لذا ما با روش های سنتی 

نمی توانیم در دنیای کنونی فعالیت دهیم.
وی بیان کرد: شاید برای توسعه بازار و جهانی شدن تجار، 
لازم باشــد، بازار ۳۰۰ میلیونی شود و باید ۱۰۰ هزار تاجر 
بین المللی داشته باشیم و تجار، شرکای منطقه ای و دفاتر 
بین المللی داشته باشــند و مفهوم رقابت و عدم انحصار 
امور مهمی هستند و باید از جایی شروع کرد و لازمه اش 
نواندیشــی در این حوزه است. مجلس ۲۹۰ نماینده دارد؛ 
خروجی اکثر مصوبات ناشــی از عملکرد اکثریت است و 

نکات قابل دفاع و غیر قابل دفاعی دارد.
قاضی زاده هاشمی یادآور شد: از سوی دیگر هم دولت ما 
را در میدان مینی فرستاده و هر روز یک مساله جدید پیش 
می آید و هر روز درگیر یک بحث جدید هســتیم لذا ثبات 
و استقرار کوتاه مدتی برای انجام کار بزرگ تر نداشته ایم؛ 
امیدواریم مجلس فرصت کند تا کارهای بهتر و مهمتری 

کند.
وی با اشــاره به حضورش در ســتاد ملی کرونا، افزود: در 
ستاد مصوباتی برای اصناف داشتیم و بالاخره کشور منابعی 
دارد ولی خب جوابگو نبوده و اگر بخواهیم اســتقراض از 
بانک مرکزی کنیم، این امر تورم زاست و این کار به نوعی 

جیب مردم را زدن است.

قاضی زاده هاشمی با اشاره به اینکه وضعیت دولت برای 
کمک به بخش خصوصی مناسب نیست، گفت: دولت اول 
باید به کارکنان خود برسد و بعد برای گروه های دیگر در 
این ایام کمک ریانی داشته باشد. البته در این مدت بخاطر 
تورم رشــد حقوقی کارکنان دولت انجام شــده است که 
برداشت از منابع است و این امر توان دولت برای رسیدن 
به توســعه و عمران را محدود می کنــد. پیام تان را برای 
تغییر شرایط و افزایش ارتباطات نمایندگان زن مجلس با 
فعالان زن بخش خصوصی به گوش شان می رسانم. بانوان 
اصلی ترین رکن جامعه هستند؛ خانم ها مدیر همسران و 
فرزندان شان هستند و جامعه ایرانی یک جامعه زن سالار 
اســت. زنان ایرانی حافظان سنت، ادب و فرهنگ ایرانی 
هســتند و باید زمینه فعالیت اجتماعی و سیاسی بیشتری 
برایشان فراهم کنیم تا زن ایرانی تبدیل به الگویی برای 

سایر زنان جهان شود.
وی با اشــاره به گلایه های مطرح شده در این جلسه در 
خصوص مالیات نیز گفت: نظام مالیات ضدتولید اســت و 
در دنیا منسوخ است. مالیات باید بر اساس درآمد و هزینه 
باشد. مالیات بر کل درامد مهم است و جهان هم به همین 
سمت می رود. در دریافت مالیات اشخاص مهم هستند و نه 
مشاغل. اصلی ترین کار دولت بعدی ایجاد شفافیت است و 
باید زیرساخت های الکترونیک این امر فراهم شود و دولت 
اطلاعات همه ایرانیان را جمع آوری کند. مجلس در این 

زمینه طرحی با عنوان نظام جامع مالیاتی دارد.
نایب رئیس مجلس درباره اقدامی که مجلس اخیر برای 
تولید کرده اســت، تصریح کرد: قانــون مالیات بر ارزش 
افزوده مربــوط به مجلس قبل بود کــه در این مجلس 
ابلاغ شــد. مجلس دو نوع کار می تواند انجام دهد، یکی 
اصلاح قوانین مانند اصلاح قانون صنفی است و دیگری 
حمایت هــای بودجه ای در قالب تســهیلات اشــتغال و 

کارآفرینی است.

عضــو کمیســیون امنیت ملی و سیاســت خارجی 
مجلس شورای اسلامی گفت: رسانه ملی متعلق به 
همه مردم است و درست نیست زمانی که مذاکرات 
وین درحال انجام اســت، پشــت مذاکره کنندگان 
دستگاه دیپلماسی کشور را خالی کنند یا کاری کنند 

که سبب تضعیف مذاکره کنندگان ایرانی شود.
»وحیــد جــلال زاده« در گفت و گو بــا خبرنگار 
سیاسی ایرنا درباره رویکرد صدا و سیما در خصوص 
مذاکرات وین و تخریب مذاکــره کنندگان در این 
رســانه اظهار کرد: رســانه ملی یک ظرفیت ملی 

اســت و که باید عادلانه در اختیار همه جریان ها و 
گروه های سیاسی قرار بگیرد و سوگیری رسانه ملی 
در طرفداری یا علیه افراد و جریان های سیاســی در 

زمان انتخابات شایسته نیست.
عضــو کمیســیون امنیت ملی و سیاســت خارجی 
مجلــس افزود: رســانه ملی متعلق بــه همه مردم 
اســت و درســت نیســت زمانی که مذاکرات وین 
درحال انجام است، پشت مذاکره کنندگان دستگاه 
دیپلماســی کشور را خالی کنند یا در سازمان صدا و 
سیما کاری کنند که سبب تضعیف مذاکره کنندگان 

ایرانی شود.
نماینده مردم ارومیه در مجلس تاکید کرد: رســانه 
ملــی باید با دعوت از صاحب نظران و مســوولان، 
همه دیدگاه های موافق و مخالف را درباره مذاکرات 
وین بازتاب دهــد و در زمان انتخابات نیز بی طرف 

باشد.
جلال زاده با بیان اینکه مجلس شــورای اسلامی 
و کمیســیون امنیت ملی و سیاست خارجی همیشه 
از تیم مذاکره کننــده که طبق منویات رهبر معظم 
انقلاب گام برداشــتند، حمایت کرده است، عنوان 

کرد: در جلســات کمیسیون با مســوولان دستگاه 
دیپلماسی همیشــه ما به این موضوع تاکید کردیم 
که مجلس چه کمکی می تواند به دستگاه دیپلماسی 

انجام دهد تا مذاکرات به نتیجه برسد.
وی ادامه داد: اگر طرف آمریکایی همان تعداد هزار 
و ۶۰۰  تحریمی که فهرســت آنها ارائه شده را لغو 
کند و جمهوری اســلامی نیز در راستایی آزمایی به 
این نتیجه برســد که آمریکا به تعهدات خود عمل 
کرده اســت، جمهوری اسلامی هم به تعهدات خود 

بازخواهد گشت.



3 اقتصاد

دوشنبه 6 اردیبهشت 1400
  سال چهارم  شماره 761

ممنوعیت استفاده از کولرگازی 
در مناطق غیر گرمسیری

 سخنگوی صنعت برق گفت: همه شرکت ها و اداره های 
وابسته به وزارت نیرو در مناطق غیرگرمسیری ممنوعیت 

استفاده از کولرگازی دارند.
به گزارش ایرنا، »مصطفی رجبی مشهدی » روز یکشنبه 
درجمع خبرنگاران افزود: با توجه به محدودیت تولید برق 
نیــروگاه های برق آبی و تــداوم آن در ماه های آینده 
وزارت نیرو به شــرکت های آب و برق سراســر کشور 
ابلاغ کرده تا میزان مصرف خود را به ۵۰ درصد ماه های 

مشابه در سال گذشته برسانند.
وی ادامه داد: برای تحقق این هدف اســتفاده از وسایل 
سرمایشی و کولرهای گازی در استان های گرمسیری 

فقط با تنظیم دما بر روی ۲۶ درجه مجاز است.
سخنگوی صنعت برق خاطرنشــان ساخت: استفاده از 
کولرگازی در مناطق عادی غیر گرمسیری برای همه زیر 

مجموعه های وزارت نیرو و صنعت برق ممنوع است.
رجبی مشهدی افزود: ضرورت دارد این شرکت ها و اداره 
ها پس از اتمام کار نسبت به از مدارخارج کردن وسایل 
سرمایشی، روشــنایی های غیرضروری وسایر وسایل 

برقی بدون کاربرد اهتمام جدی داشته باشند.
وی این اقدام وزارت نیرو را گامی برای تشــویق سایر 
دســتگاه های اجرایی سراسر کشور برای رعایت جدی 

مدیریت مصرف آب و برق عنوان کرد.
ســخنگوی صنعت برق گفت: اعمال صرفه جویی در 
مصرف کمک خواهد کرد در این شرایط کرونایی امکان 

تامین برق برای همگان فراهم شود.
به گزارش ایرنا، معاون هماهنگی توزیع شرکت تولید، 
انتقال و توزیع نیروی برق ایران گفت: تابســتانی بسیار 
ســخت پیش روی صنعت برق اســت که این شرایط 
رعایت صرفــه جویی را چند برابــر می کند.غلامعلی 
رخشــانی مهر افزود: تابستان امســال سخت نیست، 
بسیار سخت اســت چرا که علاوه بر کاهش بارندگی 
ها و محدودتر شدن اســتفاده از پتانسیل نیروگاه های 
برق آبی، شــاهد افزایش دما، شــرایط کرونایی کشور، 
استفاده غیرمجاز از برق برای استخراج رمز ارز هستیم 
که همگی باعث شده تا تراز تولید و مصرف بهم خورده 
و منفی باشــد.وی ادامه داد:امسال شاهد کاهش  ۳۰ تا 
۳۵ درصدی بارش ها هستیم که همین موضوع باعث 
شده تا به همین مقدار نیز از ظرفیت تولید برق نیروگاه 

های برق آبی کاهش یابد.

تصویب حق مسکن کارگران در 
هفته کارگر

رئیس کانــون عالی انجمن های صنفــی کارگران با 
ابراز امیدواری از تصویب مصوبه افزایش حق مســکن 
کارگــران در هفته کارگر، تدویــن آیین نامه تبصره ۲ 
ماده ۷ قانون کار را خواســتار شد و گفت: انتظار داریم 
با تصویب این آیین نامــه، انعقاد قراردادهای موقت در 
کارهای مستمر را شاهد نباشیم و هیچ کارگری بعد از ۲۵ 

سال کار همچنان با قرارداد موقت به کار گرفته نشود.
ناصر چمنی در گفت وگو با ایسنا، با تبریک هفته کارگر 
به کارگران شریف و زحمتکش کشور اظهار کرد: انتظار 
داریم در هفته کارگر که به بیان مطالبات جامعه کارگری 
می پــردازد حداقل برگزاری برنامه ها با رویکرد دولتی 
نباشد تا مشکلات و مطالبات کارگران به بهترین شکل 
و فارغ از نگاه دولتی مطرح شــود.وی ادامه داد: در حال 
حاضر یکی از بزرگترین مشــکلات کارگران نداشتن 
تریبونی برای رســاندن خواسته ها و مشکلات خود به 
گوش مسئولان است. جامعه ۴۸ میلیون نفری کارگری 
قبل از آنکه حقوقش را دریافت کند مالیات می پردازد و 
این کمترین توقعی است که وقتی در صف اول مالیات 
دهندگان قرار دارد حداقل خواسته ها و مطالبات خود را 
بدون هیچ دغدغه ای مطرح کند لذا امیدواریم رســانه 
ها  و صدا و ســیما در جهت بیان مشــکلات کارگران 

گام بردارند.
رئیس کانون عالی انجمن های صنفی کارگران، امنیت 
شــغلی را یکی از اولویتهای جامعه کارگری برشمرد و 
گفــت: امنیت شــغلی از جمله موضوعاتی اســت که 
بر امنیــت روانی خانوارهای کارگری تاثیرگذار اســت. 
در شــرایطی که کرونا کارگران و واحدهای تولیدی و 
خدماتی را هدف گرفته و بســیاری از کسب و کارها را 
تعطیل یا راکد کرده لازم است که به مقوله امنیت شغلی 
کارگران بیش از پیش توجه کنیم و برای جبران هزینه 
های درمان و پیشگیری از این بیماری در جامعه کار و 
تولید چاره اندیشــی کنیم.چمنی در عین حال تصویب 
حق مســکن کارگران در هیات دولت را خواســتار شد 
و گفت: یک ماه از ســال گذشــته و حق مسکن ۴۵۰ 
هزار تومانی که مبلغ زیادی هم نیســت هنوز تصویب 
نشــده و امیدواریم در هفته کارگر خبر تصویب افزایش 
حق مسکن کارگران را بشنویم.وی کارگران را نیروی 
مولد جامعه توصیف کرد که ســهم بســزایی در رونق 
تولید داخلی و توســعه اقتصادی دارند و گفت: کارگران 
در تحقق شــعار امسال که ازسوی مقام معظم رهبری 
نامگذاری شده نقش موثری دارند و ما باید شعار امسال 
را به معنای واقعی عملیاتی کنیم. اگر به دنبال مانع زدایی 
از بخش تولید هستیم باید موانع تولید را از میان برداریم 
و یکی از این موانع تبصره دو ماده ۷ قانون کار است که 
دولت می تواند وزارت کار را مکلف کند آیین نامه مذکور 
را در ســریع ترین زمان ممکن تدوین و به هیات دولت 
ارســال کند تا با تصویب آن تکلیف کارهای مستمر و 

موقت در قراردادهای کار مشخص شود.
بــه گفته چمنی بیش از ۹۰ درصــد کارگران با قرارداد 
موقت کار می کنند و امنیت شغلی ندارند که با تدوین و 
تصویب آیین نامه مذکور جلوی انعقاد قراردادهای موقت 
در کارهای مســتمر گرفته شده و دیگر شاهد نخواهیم 
بود کارگری بعد از ۲۵ سال کار همچنان با قرارداد موقت 

به کار گرفته شود.

رکود ادامه دار بازار خودرو و 
انتظار برای کاهش قیمت ها

 بررســی  بازار خودرو در ششــمین روز از اردیبهشت ماه 
حاکی از تــداوم تعطیلی ها و رکود در معاملات 
اســت، به نظر می رســد بســیاری به امید رفع 
قیمت ها، خریدهای  و ریزش  احتمالی تحریم ها 

انداخته اند. خود را به تعویق 
به گزارش ایرنا، تعطیلی نمایشــگاه ها ناشی از 
پاندمی کرونا و محدودیت های ستاد ملی مبارزه 
با کرونا یــک هفته دیگر نیز تداوم یافت و باید 
دیــد در پایان هفته جاری آیا اجازه بازگشــایی 

به این واحدهای صنفی داده می شود یا خیر؟
به این ترتیب، پیش بینی می شــود که معاملات 
انجام شــده از ابتدای سال تاکنون در حد صفر 
بوده باشد، هرچند در فضای مجازی عده ای به 
قیمت ســازی پرداخته و خرید و فروش هایی نیز 

می دهند. انجام 
با ایــن حال، »نعمت الله کاشانی نســب« نایب 
رییــس اتحادیــه نمایشــگاه داران خــودروی 
پایتخــت می گوید: »قیمت ها در فضای مجازی 

تایید نمی کنم.« را به هیچ عنوان 
در فضــای مجازی، در روز جاری و در دســته 
تولیدات ایران خودرو، هر دســتگاه ســمند ال. 
ایکس ســاده ۱۸۰ میلیون تومان و مدل ۱۴۰۰ 

آن ۱۹۰ میلیون تومان قیمت دارد.
همچنین هر دســتگاه پژو ۴۰۵ جی. ال. ایکس 
۱۸۷ میلیــون تومــان، پژو پارس ســاده ۲۱۵ 
میلیــون تومان، مــدل ۱۴۰۰ آن ۲۲۵ میلیون 
تومــان، پــژو ۲۰۶ تیپ۲ حــدود ۱۹۶ میلیون 
تومــان، مــدل ۱۴۰۰ آن ۲۰۵ میلیون تومان، 
پــژو ۲۰۶ تیپ۵ نزدیک به ۲۵۵ میلیون تومان، 
پژو ۲۰۶ صنــدوق دار ۲۵۳ میلیون تومان، مدل 
۱۴۰۰ آن ۲۶۸ میلیون تومان، رانا ۲۰۶ میلیون 
تومــان و دنــا معمولــی ۲۶۰ میلیــون تومان 

شد. قیمت گذاری 
در گروه ســایپا نیز هــر دســتگاه پراید ۱۱۱ 
نزدیــک بــه ۱۲۸ میلیون تومــان، پراید ۱۳۱ 
حدود ۱۱۲ میلیون تومان، ســاینا ۱۳۸ میلیون 
تومان، ســاینا مدل ۱۴۰۰ حــدود ۱۴۶ میلیون 
تومان، تیبــا ۱۲۳ میلیون تومان، تیبا ۲ نزدیک 
به ۱۳۱ میلیون تومــان، کوئیک دنده ای ۱۴۵ 

داشتند. قیمت  تومان  میلیون 
نمایشــگاه داران خودروی  اتحادیه  رییس  نایب 
پایتخــت با بیان اینکه آینــده بازار خودرو قابل 
پیش بینی نیســت، گفت: ابتدا باید منتظر بود و 
دید که آیا اجازه فعالیت به بازار خودرو در هفته 
آینده داد می شــود یا خیر؟ در صورت باز شدن 
بازار نیز باید به انتظار نرخ دلار، وضع سیاســی 
کشــور و آینده مذاکره های برجامی و همچنین 
نحــوه عرضه خودرو از ســوی خودروســازان 

نشست. داخلی 
وی در عین حال تاکید کرد: فعالان بازار آینده 
مذاکــرات را مثبت ارزیابی می کنند، با این حال 
فقط می تــوان گفت »دیگر خبــری از گران تر 

شدن خودروها نخواهد بود«.
یکی از نمایشــگاه داران خودروهای خارجی در 
منطقه یوســف آباد تهران نیز به ایرنا گفت: بازار 
خودروهای خارجی از ابتدای امســال در رکود 
فــرو رفته و تغییــر خاصی در قیمت ها شــاهد 
نیســتیم، هرچنــد اندک عرضه هایی از ســوی 
صاحبــان خودروها انجام شــده، اما خریداری 

وجود ندارد.
وی بیان داشت: با وجود روند مثبت مذاکره های 
برجامی، امــا از آنجایی که هنوز هیچ خبری به 
صورت رسمی درز نکرده است، در بازار خودرو 

نیستیم. را شاهد  نیز عکس العمل خاصی 
این فعال بازار خودرو پیش بینی کرد: در صورت 
قطعیت برداشــته شــدن تحریم ها و در پی آن 
ورود خودروهــای مدل ۲۰۲۰ و ۲۰۲۱ به بازار، 
قیمــت خودروهــای خارجی افت شــدیدی را 

کند. تجربه 
وی به طــور نمونه از بــی. ام. دابلیو اتاق ۷۳۰ 
با مــدل ۲۰۱۸ مثال زد که ایــن روزها با نرخ 
۶ هــزار و ۵۰۰ تومانی درهم امارات نزدیک به 
هشــت میلیارد تومان قیمت گذاری شده است، 
امــا گفت: اگــر نرخ درهم تــا پنج هزار و ۵۰۰ 
تومان افت کنــد، این خودرو در پنــج میلیارد 

ماند. تومان هم بی مشتری خواهد 
به گزارش ایرنا، امروز در دســته مونتاژی ها هر 
دســتگاه هایما اس۷ حدود ۶۸۵ میلیون تومان 
و کیا ســراتو ۲۰۰۰ آپشنال ۷۹۰ میلیون تومان 

شدند. قیمت گذاری 
در دســته خارجی ها نیــز رنــو کولئوس مدل 
۲۰۱۸ حدود ۲ میلیارد و ۵۰ میلیون تومان، رنو 
تلیســمان مدل ۲۰۱۸ نزدیک بــه یک میلیارد 
و ۶۳۰ میلیــون تومان، کیــا اپتیما مدل ۲۰۱۷ 
حدود یــک میلیــارد و ۷۳۰ میلیــون تومان، 
هینــدای النترا مدل ۲۰۱۸ حــدود یک میلیارد 
و ۱۲۰ میلیون تومان و هیوندای ســانتافه فول 
۲ میلیــارد و ۴۰۰ میلیون تومان قیمت خوردند.

اخباراخبار

کاهش 11 هزار 
واحدی شاخص 
بورس

آب سدهای کشور 
1۹ درصد کم شد

حرکت بازار سرمایه همچنان بر مدار نزول است و شاخص کل بورس امروز بیش از ۱۱ 
هزار واحد کاهش یافت.به گزارش ایســنا، شاخص کل بورس امروز با ۱۱ هزار و ۵۱۰ 
واحد کاهش در رقم یک میلیون و ۱۸۷ هزار واحد ایســتاد. شاخص کل با معیار هم 
وزن هم ۹۴۳ واحد کاهش یافت و رقم ۴۲۸هزار و ۱۳۱ واحد را ثبت کرد.معامله گران 
این بازار ۱۸۳ هزار معامله انجام دادند که ۳۰ هزار و ۵۹۵ میلیارد ریال ارزش داشــت.
ملی صنایع مس ایران، فولاد مبارکه اصفهان، صنایع پتروشیمی خلیج فارس، سرمایه 
گذاری تامین اجتماعی، معدنی و صنعتی چادرملو و سرمایه گذاری غدیر نسبت به سایر 

نمادها بیشترین تاثیر منفی را روی بورس گذاشتند.

آخرین وضعیت ســدهای کشــور نشــان می دهد که میزان ذخایر آب در 
مخزن سدها به ۲۹ میلیارد و ۶۷۰ میلیون مترمکعب رسیده که در مقایسه 
با ســال آبــی ۹۹-۹۸ )۳۶ میلیارد و ۸۳۰ میلیــون مترمکعب( دارای ۱۹ 

درصد کاهش است. 
به گزارش ایســنا، در ســال آبی  ۱۴۰۰-۱۳۹۹ از مجمــوع ظرفیت ۵۰.۵ 
میلیــارد مترمکعبی مخازن ســدها، حــدود ۲۹ میلیــارد و ۶۷۰ میلیون 

مترمکعب، معادل ۵۹ درصد مخازن پر شده است. 

عضو هیات علمی موسسه عالی آموزش بانکداری ایران:

یکی از چالش های اقتصادی کشور تعیین نرخ سود بانکی است

دبیرکل اتحادیه محصولات معدنی هشدار داد

تعطیلی و ورشکستگی کارخانجات فولادی در میان مدت دور از انتظار نیست

عضو هیات علمی موسســه عالی آموزش بانکداری 
ایران گفت: تغییر نرخ ســود بانکی اثرات ملموسی بر 
دارایی ها و بدهی های بانک ها بر جای خواهد گذاشت 
که اثــرات آن مجدداً به کل اقتصــاد بر می گردد. با 
این تفاسیر به نظر می رســد نرخ سود بانکی یکی از 
متغیر های بســیار کلیدی و اثرگذار اقتصادی اســت 
که اثرات مســتقیم و غیر مســتقیم زیادی بر اقتصاد 
و جامعه دارد و هرگونــه تصمیم گیری در کاهش یا 
افزایش آن نیازمند بررســی های همه جانبه، آگاهی 
از اثرات مثبت و منفــی آن بر اقتصاد و رعایت رفتار 

محتاطانه است.
به گزارش پول نیوز، حســن گلمــرادی، عضو هیات 
علمی موسســه عالی آموزش بانکداری ایران با بیان 
اینکــه یکی از چالش های اقتصادی کشــور موضوع 
تعیین نرخ سود بانکی است، موضوعی که موافقان و 
مخالفان جدی دارد، اظهار کرد: از یک طرف گروهی 
اعتقاد دارند که تعیین نرخ سود بانکی زیر نرخ تعادل 
و در شــرایط تورم بالا، سبب افزایش تقاضا برای وام 
شــده و در فقدان ضوابط و دستورالعمل های شفاف و 

نبــود نظارت کافی، از یک طرف ســبب رانت طلبی 
شــده و از طرف دیگر تســهیلات اعطایی به سمت 
فعالیت هــای غیر تولیدی و دلالــی و پربازده حرکت 

خواهد کرد.
وی ادامــه داد: این گروه اعتقاد دارند مشــکل تولید 
صرفاً هزینه های مالی نیست و تنگنا های ساختاری و 
محدودیت های مالی دیگری نیز در اقتصاد وجود دارد. 
گروه دیگر اســتدلال می کنند که نرخ سود در شرایط 
رشد نقدینگی بالا بایستی کاهش باشد، زیرا با فرض 
ثابت بودن تقاضای وام، افزایش حجم پول بایســتی 

قاعدتا منجر به کاهش نرخ سود شود.
عضو هیات علمی موسســه عالی آموزش بانکداری 
ایران خاطرنشــان کرد: همچنین نرخ ســود بالا در 
شــرایطی که نرخ بازده بخش های تولیدی بسیار بالا 
نیســت، می تواند باعث کاهش سرمایه گذاری مولد 
و در نتیجه تولید و اشــتغال شــود و در شرایط رکود 

اقتصادی می تواند رکود را تشدید کند.
گلمرادی با تاکید بر اینکه در کنار اثرات مستقیم نرخ 
سود بر سرمایه گذاری و تولید که موافقان و مخالفان 

خود را دارد، اثرات غیر مستقیم نرخ سود بانکی را نیز 
نباید نادیده گرفت، تصریح کرد: با کاهش نرخ ســود 
در بخش منابع سپرده ای، چرخش و حرکت منابع به 
ســوی سایر بازار ها بسته به نرخ بازده مورد انتظار آن 
بازار صورت می گیــرد. به عنوان مثال با کاهش نرخ 
ســود بانکی انتظار می رود بسته به میزان جذابیت و 
نرخ مورد انتظار بازده، منابع به ســمت بازار ارز، طلا، 

مسکن و بورس حرکت کند.
وی ادامه داد: چنانچه ســمت و سوی بازار ارز و طلا 
و چشــم انداز آن افزایشی نباشد، منابع به سمت بازار 
مسکن و بورس به تناسب میزان جذابیت و بازده هر 
کدام حرکت و یا به صورت خروج ســرمایه از کشور 

خارج خواهد شد.
عضو هیات علمی موسســه عالی آموزش بانکداری 
ایران با بیان اینکــه جدای از اثرات کلان اقتصادی، 
نرخ ســود بانکی متغیر کلیدی و اثرگذار بر بنگاه های 
خرد اقتصادی به خصوص بانک ها و سیســتم بانکی 
اســت، تصریح کــرد: تغییر نرخ ســود بانکی اثرات 
ملموســی بر دارایی ها و بدهی های بانک ها بر جای 

خواهد گذاشــت که اثرات آن مجــدداً به کل اقتصاد 
بر می گردد. با این تفاســیر به نظر می رسد نرخ سود 
بانکی یکی از متغیر های بســیار کلیــدی و اثرگذار 
اقتصادی اســت که اثرات مســتقیم و غیر مستقیم 
زیادی بر اقتصــاد و جامعــه دارد و هرگونه تصمیم 
گیری در کاهش یا افزایش آن نیازمند بررســی های 
همــه جانبه، آگاهــی از اثرات مثبــت و منفی آن بر 

اقتصاد و رعایت رفتار محتاطانه است.
وی ادامــه داد: همچنیــن کاهش نرخ ســود بانکی 
می تواند باعث حرکت منابع به سمت بازار های جانبی 
جذاب با نرخ بازده انتظاری بالا شود. گلمرادی تاکید 
کرد: برای اثربخشی کاهش نرخ سود بر بخش واقعی 
اقتصاد و افزایش سرمایه گذاری و تولید و رونق بازار 
ســرمایه بایســتی در کنار کاهش نرخ سود به ثبات 
و ســلامت بانک ها، نظارت بر تخصیص منابع، حل 
مشکلات ساختاری ســرمایه گذاری و تولید، کاهش 
نرخ تورم، بهبود فضا و شــاخص های کســب و کار، 
ایجــاد ثبات اقتصادی و بهبود چشــم انــداز مثبت 

اقتصادی نیز توجه کرد.

دبیــرکل اتحادیــه تولیدکننــدگان و صادرکنندگان 
محصــولات معدنــی ایــران هشــدار داد: عواقب 
سرکوب شــدید قیمتی ســنگ آهن، در میان مدت 
گریبان تولیدکنندگان فــولاد را گرفته و به زودی با 
کارخانجاتی تعطیل و ورشکســته در این حوزه مواجه 

خواهیم بود.
کامران وکیل در واکنــش به افزایش اندک نرخ پایه 
محصولات ســنگ آهن در بورس کالا در گفت وگو 
با ایســنا، اظهار کرد: ما همیشــه به مکانیســم بازار 
آزاد اعتقاد داشــته  و بورس کالا نیز به همین منظور 
شــکل گرفته اســت. با این حال همچنان دخالت ها 
در تعیین دســتوری نرخ ســنگ آهن ادامه داشته و 
فاصلــه نرخ جهانی با قیمت عرضه شــده در بورس 

کالا با کســر هزینه های حمــل دریایی و زمینی ۶۰ 
تا ۷۰ درصد اســت.وی افزود: هر نوع دخالت دولت 
در هــر بازاری، مرغ و تخم مرغ تــا بازار و صنعت و 
معدن، هرگز نتیجه خوبی نداشــته و عواقب زیادی را 
در کوتــاه مدت و بلند مدت در بر دارد. نمونه آن هم 
این که نتیجه اختصاص یارانه انرژی و ســنگ آهن 
ارزان به صنعت فولاد، گم شدن ۳ میلیون تن فولاد 
در ســال گذشته است که از سوی عضو هیات مدیره 
انجمــن تولیدکننــدگان فولاد اعلام شــد.دبیر کل 
اتحادیه تولیدکننــدگان و صادرکنندگان محصولات 
معدنی ایران با بیان این که قیمت تمام شــده بسیار 
بالای محصولات فولادی از طریق فشــار به معادن 
ســنگ آهن و تحمیل قیمت های بسیار پایین به آنها 

جبران می شود گفت: وقتی در کشور ناچار به فروش 
ســنگ آهن به ۳۰ درصد نرخ جهانی باشید، طبیعی 
است که دیگر هیچ سرمایه گذاری برای حضور در این 
بازار رغبت نکرده به همین دلیل هم با کاهش شدید 
سرمایه گذاری در معادن سنگ آهن روبرو هستیم. به 
ویژه آنکه ذخائر روزمینی شناسایی و برداشت شده و 
سرمایه گذاران جدید باید به اکتشاف و استخراج های 

پرهزینه در عمل زمین بپردازند.  
وکیل ادامه داد: با توجه به عدم سرمایه گذاری جدید 
در معادن، در ســال های آینده با کمبود شدید عرضه 
سنگ آهن مواجه خواهیم شد و شرکت های فولادی 
که به سنگ آهن و برق و کارگر ارزان عادت کرده اند، 
عمــلا توان پرداخــت هزینه واردات ســنگ آهن با 

نرخ های جهانی را نداشته و با موج بزرگی از تعطیلی 
و ورشکســتگی کارخانجات فولادی مواجه خواهیم 
بــود.وی با بیان این که طبیعی اســت که یک مدیر 
دولتی تنها به افزایش سوداوری در دوره خود فکر کند 
گفت: این نگاه سبب شــده تا مدیران دولت تصمیم 
منطقی و اقتصادی در  خصوص زنجیره اتخاذ نکرده 
و ناکارامدی و تجمیع رانــت در حلقه فولاد زنجیره 
آهن و فولاد ادامه یابد.وی افزود: شــاید امروز دولت 
زورش به تولیدکنندگان داخلی رسید و اجحاف بزرگی 
در حق معدن کاران کشــور اعمال کند، اما زمانی که 
عرضه داخل دیگر پاسخگوی نیاز صنعت فولاد نبود، 
آیا باز هم می تواند برای معدنکاران اســترالیایی و یا 

افغانستانی نرخ تعیین کند.

هر چنــد قیمت دلار در یــک ماه اخیر 
کاهشــی در حدد ۶۰۰ تومــان را تجربه 
کرده اســت امــا با این حــال تحولات 
بازار ارز چندان منطبق با انتظارات افکار 

عمومی در این حوزه نبود .
  قیمــت دلار در صرافی های بانکی در 
پنجمیــن روز فروردین مــاه برابر با ۲۳ 
هــزار و ۹۶۳ تومان بــود اما در پنجمین 
روز اردیبهشــت قیمت هــر دلار امریکا 
در صرافی های بانکــی به ۲۳ هزار ۳۳۳ 

تومان رسید.

 آغاز مذاکرات وین از یک ســو و اعلام 
بالا رفتن صادرات نفت ایران از ســوی 
دیگر دو خبــری بود که بازار ارز ایران را 
تحت تاثیر خود قرار داد. از ســوی دیگر 
انتشــار اخباری در خصوص آزادســازی 
منابع بلوکه شــده ایران در عراق و کره 
جنوبی و دیگر کشــورها نیز بارقه هایی از 
امید را در بــازار ارز ایجاد کرد به طوری 
کــه در برخی روزها حتی شــکل گیری 
صف های فروش در بازار ارز این احتمال 
را تقویــت کرد که کاهش قیمت دلار در 

راه است .
 اردیبهشــت ماه سال گذشــته بود که 
قیمــت دلار در بازار به محدوده ۱۷ هزار 
تومان نزدیک شد .از همان زمان که خیز 
دلار برای رشــد قیمت آشکار شده بود، 
مقامات بانک مرکزی و دیگر بخش های 
اقتصاد قیمت دلار را غیر واقعی دانسته  و 
برکاهش قریب الوقوع آن تاکید می کردند 
امــا رخ ندادن اتفاق تــازه در این عرصه 
سبب شــد قیمت ها روندی افزایشی را تا 
هشت ماه اول سال گذشته تجربه نماید.

 بازار ارز در چه شرایطی است ؟
بــازار ارز امــا حالا با نوعــی بلاتکلیفی 
کشــدار روبروســت . از یک سو منتظر 
تعییــن تکلیف مذاکرات وین اســت و از 
سوی دگر رفتار بازارساز را در این شرایط 

رصد می کند .
 بســیاری از صرافان معتقدند نوع رفتار 
بازارســاز اتفاقا به ســردرگمی موجود در 
بازار دامن می زنــد چرا که میزان عرضه 
دلار در برخــی روزها افزایش یافته و در 
برخی روزها با کاهشــی جدی مواجه می 

شود تا حدی که وضعیت قابل پیش بینی 
دقیق از سوی فعالان بازار نیست.

بانک  اعــلام  می گویند  بــازار   فعالان 
مرکزی در خصــوص مهلت بازگرداندن 
ارز حاصــل از صادرات غیــر نفتی نیز 
می تواند عاملی برای مهار دلار در همین 
محدوده باشد چرا که در سال گذشته نیز 
اعلام مهلت بازگرداندن ارز ســبب شد 
که برخی صادرکننــدگان با خرید ارز از 
بــازار داخلی دین خــود را در این حوزه 
پرداخت کنند که همین امر فشــاری را 

توجه بازار ارز کرد .
 چرا مذاکرات وین تاثیر نگذاشت؟

بســیاری از فعالان بازار در پاسخ به این 
ســئوال خبرنگار خبرآنلاین در خصوص 
اینکه چرا مذاکرات وین تاثیر چندانی بر 
بازار ارز نگذاشــت، به رفتار احتیاط آمیز 
بازارســاز از یک سو و همچنین مشخص 
نشــدن تکلیف لوایح مرتبط با اف ای تی 

اف از سوی دیگر اشاره کردند .
 یکی از صرافان تاکید کرد: تا زمانی که 
نقل و انتقال بانکی ممنوع اســت، هزینه 

مبادله بالاست و تا جایی که ما خبر داریم 
هزینه مبادلــه کاهشــی را فعلا تجربه 
نکرده اســت از ایــن رو نمی توان انتظار 
تغییر قیمت در شرایط عدم تغییر وضعیت 

را داشت.
 بازار ارز به کدام سو می رود؟

هر چند مسئولان ارزی کشور معتقدند که 
قیمت ارز در نهایــت محکوم به کاهش 
است اما کارشناســان ریزش بهای دلار 
به متر از بیســت هزار تومان را به دلیل 
مانــدگاری دلار در محــدوده بالاتــر از 
بیست هزار تومان بعید می دانند . از سوی 
دیگر معامله گران معتقدند رفتار بازارســاز 
می تواند حتی جو روانی ناشی از مذاکرات 
وین را تحت تاثیر قرار داده و موجب شود 
نوســان دلار در محــدوده اندکی اتفاق 

بیفتد .
 قیمــت دلار مدتی اســت در کانال ۲۳ 
هزار تومان درجا می زند اما بســیاری از 
صرافان رســیدن دلار به قیمت بیســت 
و یــک هزار تومــان را در آینده نزدیک 

محتمل دانستند.

دلار آماده کاهش قیمت در بازار
بازار ارز در انتظار تعیین تکلیف مذاکرات وین و اف ای تی اف

جلســه تنظیم بازار به ریاست معاون اول 
رییس جمهور برگزار شد.

به گزارش ایسنا، اسحاق جهانگیری در این 
جلسه با اشاره به گزارش های رییس کل 
گمرک در این جلسه در خصوص موجودی 
کالاهای اساســی در بنــادر و انبارهای 
گمرک گفت: براســاس ایــن گزارش ۵ 
میلیون و ۳۰۰ هزار تن کالای اساسی در 
بنادر، کشتی ها و لنگرگاه ها موجود است 
که عددی قابل توجه برای تامین کالاهای 

اساسی خواهد بود.
معــاون اول رییس جمهــور از مدیران و 
دست اندرکاران ستاد تنظیم بازار خواست 
برنامــه ریزی هــای لازم را انجام دهند 
تا این کالاها با ســرعت هرچه بیشتر از 
گمرک ترخیص شود و به مراکز مصرف 
و به دست مردم برســد تا دغدغه ای در 
خصوص کالاهای اساســی وجود نداشته 

باشد.
وی همچنین با اشــاره به گزارش های 

ســازمان هواشناســی مبنی بــر وجود 
خشکســالی در بســیاری از استان های 
کشــور در ســال جاری از وزیــر جهاد 
کشاورزی خواست گزارشی برای مقابله با 
بحران خشکسالی و تامین علوفه مورد نیاز 
دام تدویــن کند تا چنانچه نیاز به افزایش 
واردات نهاده های دامی وجود داشته باشد، 

در این خصوص تصمیم گیری شود.
جهانگیری همچنین با اشــاره به گزارش 
رییس ســازمان غــذا و دارو در خصوص 
تامین واکسن کرونا، تصریح کرد: واکسن 
کرونا برای عموم مردم کشــور بصورت 
رایگان تامین می شــود که این موضوع از 
طریق تولید داخل و واردات در دستورکار 
دولت قرار دارد و بانک مرکزی نیز تامین 
ارز مــورد نیاز خرید واکســن کرونا را در 

اولویت های خود قرار داده است.
معــاون اول رییس جمهــور همچنین با 
اشــاره به انتشــار اخباری مبنی بر فاسد 
شدن مقادیر زیادی پرتقال، اظهار داشت: 

براســاس گزارش های دســتگاه های 
اجرایی، میوه های در معرض فساد ارتباطی 
به ســتاد تنظیم بازار ندارد. کسانی که به 
دنبال فرصت بودند تا میوه های شب عید 
را ذخیــره کرده و آن را پــس از ایام عید 
در زمان بالا رفتن قیمت ها عرضه کنند، 
اگر امروز متحمل ضرر و زیان شــده اند، 

خودشان مسئول هستند.
وی ضمــن قدردانــی از وزارتخانه های 
صمت و جهاد کشــاورزی و همه دست 
اندرکاران تامین میوه و کالاهای اساسی 
برای شب عید، با انتقاد از برخی رسانه ها 
که علاوه بر نادیده گرفتن عملکرد مثبت 
دستگاه های مســئول، خطای دیگران را 
به پای دولت می نویســند، تصریح کرد: 
متاسفانه برخی رسانه ها به جای قدردانی 
از عملکرد دستگاه های ذیربط در تامین و 
توزیع مناســب میوه در ایام پایانی سال و 
شب عید، اقدامات نادرست دیگران را به 

نام دولت ثبت می کنند.

جهانگیری افزود: دولت نه تنها از نقدهای 
ســازنده ناراحت نمی شــود بلکه از آن 
استقبال می کند اما بدنام کردن و زیرسوال 
بردن اقدامات مثبت به خاطر اقدامات غلط 
افــرادی خارج از دولت، کاری نادرســت 

است.
در این جلســه که وزرای صنعت، معدن 
و تجارت، دادگســتری، جهاد کشاورزی، 
رییس ســازمان غــذا و دارو، رییس کل 
گمرک و تعدادی از نمایندگان دســتگاه 
هــای ذیربط نیــز حضور داشــتند، دبیر 
کارگروه ســتاد تنظیم بازار گزارشــی در 
خصوص اخبار نادرست منتشر شده مبنی 
بر فاسد شدن ۳۰ هزار تن پرتقال مربوط 
به تنظیم بازار ارائه کرد و گفت: این مقادیر 
پرتقال هیچ ارتباطی با میوه های تنظیم 
بازار ندارد و عده ای از دلالان و واســطه 
ها با این امید که قیمت میوه پس از عید 
افزایش پیدا می کند، مقادیری پرتقال را 
ذخیره کردند تا پس از عید با قیمت بالاتر 

عرضه کنند اما چون کالاهای اساســی و 
میوه به اندازه کافی تامین شده بود، قیمت 
ســیب و پرتقال پس از عید کاهش پیدا 

کرد.
وی افــزود: تقریبــا ۹۹ درصد میوه های 
تنظیم بازار به فروش رســیده و موجبات 
رضایت نســبی مردم را نیز فراهم کرده 
است اما برخی رسانه ها برداشت نادرستی 
از سخنان رییس اتحادیه میادین میوه و تره 
بار داشتند که گفته بود ۳۰ درصد پرتقال 
ذخیره شده توســط بخش خصوصی، در 
معرض فساد است و این موضوع در رسانه 

ها بازتاب نادرستی پیدا کرده است.
در ایــن جلســه گزارشــی از وضعیت و 
موجــودی ذخایر اســتراتژیک کالاهای 
اساسی کشور و آخرین وضعیت تخصیص 
و تامیــن ارز کالاهــای اساســی ارائه و 
تصمیمات لازم برای حل برخی مســائل 
و مشکلات پیش روی ترخیص کالاهای 

اساسی از گمرکات کشور اتخاذ شد.

ضرر و زیان کسانی که میوه را به امید گرانی انبار کردند بر عهده خودشان است
معاون اول رییس جمهور:



گزارش

بیشــتر کسانی که این روزها شغل شــان تعطیل شده، 
مدام به خود دلخوشــی را می دهند که سرانجام از این 
روزهای  قرمزی که به ســیاهی رسیده، گذر می کنیم 
ولی مساله اینجاســت که برخی از مشاغل بعد از گذر 
این دوره هم به سرعت نمی توانند سرِ پا شوند و حیات 
آنها تا مدت ها تحت الشــعاع این وضعیت قرار می گیرد. 

فعالیت هاست. از جمله همین  تئاتر هم 
به گزارش ایســنا، فعــالان تئاتر یک ســال نفس گیر 
را ســپری کردند. آنان هم مانند بســیاری از شاغلان 
حرفه هــای گوناگون مــدام طعم تعطیلــی، بیکاری و 
بی پولی را چشــیدند ولی آنچه بیش از همه روزگار را 
بر آنان سخت کرده، نداشــتن چشم اندازی مشخص 
برای زمانی است که از شرایط فعلی گذر کرده  باشیم. 
آنان هیچ مطمئن نیســتند بعد از بازگشایی سالن های 
نمایش، آیا تماشــاگر بار دیگر در ســالن حاضر خواهد 

شد.
تجربه یک ســال گذشــته نشــان داد اعتماد سازی 
برای حضور بخشــی از تماشاگران  تئاتر در سالن های 
نمایش چندان ســاده نیست و اینجاســت که باید به 
راه های دیگری برای حضور مخاطب مردد بیندیشــیم.

یکــی از راه هایی که تا حــدودی امتحان خود را پس 
داده، اجــرای نمایــش در فضاهــای باز اســت. فکر 
کردن به این شــیوه نه تنهــا در دوران کرونا بلکه در 
دوره های عادی هم می تواند برای جذب بخشی دیگر 
از تماشــاگران که تمایل یا عادت چندانی برای حضور 

تئاتر ندارند، راهکاری موثر باشد.    در سالن های 
در مقطع فعلی که کرونا تئاتر را در معرض خطر جدی 
قــرار داده، اگردر پی این هســتیم که این تهدید را به 
فرصــت بدل کنیم، یکی از راه ها طبیعتا اجرای نمایش 

در فضاهای باز است.
پس از شــوک اولیه کرونا، این موضوع به فاصله نه چندان 
زیادی مورد توجــه هنرمندان گوناگونی قرار گرفت. بعضی 
نمایش هایی برای اجرا در فضای باز طراحی کردند و بعضی 
دیگر به فکر ســاخت ســالن هایی روباز افتادند. بعضی هم 
پیشنهاد برپایی فستیوال هایی به سبک یونان قدیم را مطرح 
کردنــد. گرچه هنوز برخی از این ایده ها به جایی نرســیده 
است ولی تجربه چند ماهه اخیر نشان داد در همین فضای 
وهم آلود و شــرایط دشــوار هم می توان بارقه هایی از امید  

یافت و تماشاگر رمیده را بار دیگر جذب کرد.
هر چند ســال گذشــته بســیاری از گروه های شناخته 
شــده تئاتر به دلایل گوناگون که فعلا موضوع بحث ما 
نیست، از اجرای نمایش های خود چشم پوشی کردند، اما 
امیررضا کوهستانی کارگردانی که آثار خود را در بسیاری 
از کشورهای جهان روی صحنه برده، با اجرای نمایش 
»در انتظار گودو« نشان داد می توان تماشاگری را که با 
وجود همه دلتنگی ها برای حضور در سالن نمایش دچار 
تردید جدی است، در فضای باز به تماشای تئاتر نشاند.  
او نمایش خــود را با گروهی از بازیگران نام آشــنا در 
فضای بــاز باغ کتاب اجرا کرد. گرچه این نگرانی وجود 
داشت که تماشــاگران همیشگی تئاتر که عموما عادت 
کرده انــد در محدوده چهارراه ولیعصر به تماشــای آثار 
نمایشی بنشــینند، کمتر برای حضور در این مکان تازه 
همت کنند ولــی »در انتظار گودو« ثابت کرد، می توان 
تماشاگر را در فضایی کمتر شناخته شده هم جذب کرد. 
با اینکه اجــرای این نمایش به دلیل تعطیلات کرونایی 
ناتمام ماند ولی حالا که تئاتر از مشــاغل گروه دو ســه 
به مشــاغل گروه دو منتقل شده و در وضعیت نارنجی، 
امکان فعالیت دارد، می توان دست کم در نیمه اول سال 
که آب و هوا برای اجراهای فضای باز مســاعدتر است، 
از این شــرایط بهره بــرد و اجرای تئاتــر را به جریان 
انداخــت بویژه اینکه این آمادگــی در بدنه تئاتر هم تا 

حدودی ایجاد شده است.
اجــرای نمایــش »داســتان های ســرزمین مردمان 

خردمند« بــه کارگردانی ســعید چنگیزیان در فضای 
باز فرهنگســرای نیاوران که ســال گذشته انجام شد، 
همچنیــن اعلام آمادگــی امیر دژاکام بــرای اجرای 
نمایش »ایوب خان« در دشــت و کوه و کنار دریا و ... 
نمونه های دیگری از آمادگی بخشــی از جامعه تئاتری 

برای فعالیت در این حیطه است.
اجــرا در مکان هایی غیر از ســالن های مرســوم تئاتر 
اتفاق تازه ای نیســت که ویژه دوران کرونا باشــد ولی 
این شــیوه هنوز جــای خود را در فضــای تئاتر ما باز 

است. نکرده 
ســال ها پیش کارگردانــی مانند حمید پــورآذری در 
مکان هایی همچون ســوله پرورش قــارچ یا پارکینگ 
طبقاتــی دانشــگاه امیرکبیــر یــا زمین تنیــس و ... 
نمایش هایــی را اجرا کــرد؛ آثاری که بــدون حضور 
هیچ بازیگر شناخته شــده ای اتفاقا مورد استقبال قرار 

گرفتند.
علی اصغر دشــتی هــم با اجرای نمایش »ســی« در 
فضــای باز نشــان داد می توان جمعی از ســتاره های 
موســیقی و تئاتر را همراه و اثری پر تماشــاگر  اجرا 

کرد.
هادی کمالی مقدم با همراهی همسرش مینا بزرگمهر 
دیگــر چهره های تئاتری هســتند کــه تجربه اجرای 
نمایــش در مکان هایی مانند خانــه موزه ها، محلات 

قدیمی و نوستالژیک و ... را دارند.
حتــی بعضــی از اهالی تئاتــر معتقدند برای آشــتی 
بیشــتر میان مردم و این هنر بهتر است آنان به سراغ 
تماشــاگر بروند و با اجرای نمایش در فضاهایی خارج 
از ســالن های مرسوم، اقشــار دیگری از مخاطبان را 

کنند. همراه خود 
با توجه به اینکه آب و هوای بســیاری از شهرهای ما به 
گونه ای است که دســت کم در نیمه اول سال به راحتی 
می توان آثاری را در فضای باز اجرا کرد، بهتر است هرچه 
زودتر از طریق رایزنی با نهادهایی مانند شهرداری و دیگر 
مراکز، فضاهای مناسبی را برای اجرای نمایش در اختیار 
گروه های نمایشــی بگذاریم تا بودجه تولید تئاتر به این 
شیوه به دست اهالی آن برسد.با گذشت بیش از یک سال 
از همه گیری کرونا، به نظر می رســد مهم ترین دستاورد 
این دوره انتقال تئاتر از مشاغل گروه سه به مشاغل گروه 
دو بوده اســت به این معنا که اگر وضعیت تهران از رنگ 
قرمز به ســمت نارنجی میل کند، سالن های تئاتر اجازه 
فعالیت دارند.هرچند برای همین انتقال گروه هم وقت و 
انرژی زیادی صرف شده که نباید نادیده گرفته شود ولی 
مساله اینجاست که این اقدام در قیاس با شرایط هولناک 

تئاتر به هیچ وجه کافی نیست.
فرامــوش نکرده ایم که مســاله تئاتری ها فقط دلتنگی 
برای صحنه نیست چرا که حیات اقتصادی بسیاری از 
آنان وابسته به اجرای نمایش است. در این مدت بحث 
تشــکیل انجمن های صنفی زیر نظر وزارت کار )که به 
موجب آن فعالیت های نمایشــی به عنوان شغل قلمداد 
می شــود و مشــمول قوانین وزارت کار از جمله بیمه 
بیکاری و ... خواهد شد( به صورت جدی تری پیگیری 
شده است ولی همه کســانی که این موضوع را دنبال 
می کنند، می دانند تا رســیدن بــه نتیجه، زمان زیادی 
باقــی مانده و این در حالی اســت که بخش بزرگی از 
فعالان تئاتر زیر فشارهای اقتصادی از نفس افتاده اند.

این همه را گفتیم تا بگوییم در وضعیت فعلی که کرونا 
دســت و پایمان را بشدت بســته، یکی از منطقی ترین 
راه ها برای فعالیت و کســب درآمد جامعه تئاتری، سر 
و ســامان دادن اجرا در فضاهای باز است. خوب است 
یک بار هم که شــده  وسط فاجعه، برای روزهای بعد 
از آن تدبیــری بیندیشــیم تا جامعه تئاتــری ما اگر از 
کرونا جان ســالم به در بــرد، در تنگناهای اقتصادی  

جان به لب نشود.

دیپلمات پیشکسوت کشورمان گفت: اگر ایران 
بتوانــد روابط خــود را با برخی کشــورها مانند 
اروپایی ها بازســازی کندَ، برجام به یک نتیجه 
مثبت برسد و ایران به جامعه جهانی برگردد فکر 
می کنم ریاض چاره دیگری نداشته باشد و حتی 
مشــتاق باشــد تا با ایرانی که به جامعه جهانی 
برگشته و مناسبات خوبی با بسیاری از کشورهای 

جهان دارد، مناسبات عادی داشته باشد.
آیا تنش میان ریاض و تهران به زودی 

فروکش خواهد کرد؟
در روزهای گذشــته رسانه های غربی خبرهای 
متفاوتی را از مناســبات بین ایران و عربســتان 
منتشــر کرده اند. آنها نوشــتند که دو کشور در 
دیدارهایی که در بغداد انجام گرفته، مذاکره کرده 
و ادامه آن در هفته آینده انجام خواهد شد. اما به 
نظر می رســد هنوز خبری از مسائل دیپلماتیک 
در میان تهران و ریاض نیست. مسائل امنیتی و 
منطقه ای در صدر توجه قرار دارد و مشــخص 
نیســت که چه زمانی دو کشور بخواهند به این 

مذاکرات رسمیت ببخشند.
 با قاسم محبعلی کارشناس مسائل بین المللی 
و مدیرکل اسبق میز خاورمیانه در وزارت خارجه 

کشورمان به گفتگو نشسته ایم:
 رســانه های غربی تقریبا هر روز خبر 
جدیدی در مورد گفتگــوی بین ایران 
و عربستان منتشر می کنند. به تازگی 
مورد  در  گفتگوها  که  نوشــته شــده 
برجام و یمن هم بوده است، ایا چنین 
ادعاهایی می تواند صحت داشته باشد؟

در اینکه ســطح گفتگوها و مقاماتی که طرف 
گفتگو بوده اند، طبق آنچه در رســانه ها منتشر 
شده مقامات امنیتی بوده اند. اما اینکه موضوعات 
چه بوده اند، به نظر می رســد که موضوع اصلی 
یمن بوده اســت . چرا که حساس ترین مساله 
هم در حال حاضر برای بن سلمان و سعودی ها 

جنگ یمن است و چگونگی خروج از آن.
چرا در چنین شرایطی دو کشور تصمیم 
به گفتگو گرفتند؟ ایران مدت ها بود که 
تمایلش را برای گفتگو مطرح می کرد. 
حتی طرح صلح هرمز را مطرح کرد که 
بر اساس آن قرار بود که صلح در منطقه 
از طریــق همکاری میان کشــورهای 
همسایه تامین شــود. اما همه اینها از 
سوی ســعودی ها با جواب های سر 
بالا و مخالفت رو به رو می شــد. چرا 
در چنین شرایطی گفتگوهایی در سطح 

امنیتی آغاز شده اند؟
این به تغییر شــرایط وابســته است. که هم در 
منطقه و هم در جهان دچار تغییر شده. تا وقتی 
که ترامپ بر ســر کار بود، عربستان سعودی و 
شاهزاده بن سلمان گمان می کرد که می تواند 
هم خواسته هایش را به ایران تحمیل کند، هم 
در جنگ یمن به توفیق برســد و هم در منطقه 
ائتلافی که علیه قطر ساخته بود را به خوبی پیش 
ببــرد. اما با خروج ترامپ از کاخ ســفید و آمدن 
اقای بایدن و رویکردی که او بر مســائلی چون 
برجام و یمن و حقوق بشــر دارد، طبیعی است 
که شرایط عوض شــده و ریاض نمی تواند به 
سیاســت های یک طرفه و چشم بسته رییس 

جمهور آمریکا تکیه کند.
بایدن در مدتی که بر ســر کار آمده ســعی کرد 
تا در سیاســت های گذشــته ایــالات متحده 
تغییراتی ایجــاد کند که یکی از این تغییرات در 
مورد یمن بود. به نظر می رسد او در مورد ایران 
هم تغییراتی ایجاد می کند.این امر باعث شده تا 
عربســتان هم گفتگو در این سطح را در شرایط 

فعلی با تهران پذیرفته است.
به نظر می آید که سعودی ها در داخل 
خود کشورشــان هم مشکلات زیادی 
دارند. ایــا این امر هم در اینکه ولیعهد 

عربستان به دنبال بهبود روابط خود با 
کشورهای همسایه یا  آشتی با ایران بی 

افتد نقش داشته است؟
طبیعی اســت که مشکلات عدیده ای در داخل 
عربستان ســعودی وجود داشته باشد. در سطح 
بالای قدرت هم اختلافاتی وجود دارد که نشانه 
هایش کشتن فجیع و تکه تکه کردن خاشقچی 
بود و هم چنین درگیری بین خاندان سلطنتی و 
دستگیری شــاهزاده ها به بهانه مبارزه با فساد 
بود. اینها نشــان می دهد کــه اختلافات جدی 
وجود دارند. در ســطوح بــالای قدرت اختلاف 
هست و بن ســلمان و سلمان نتوانسته اند یک 
حکومت یک دست را به دست بیاورند و هنوز در 
داخل عربستان تثبیت کامل حکومت سلمان و 
ولیعهدی بن سلمان ایجاد نشده. جنگ یمن هم 
بسیار طولانی شــده و عربستان در یک باتلاق 
قرار گرفته. بر اســاس درهــم تنیدگی وضعیت 
عربستان با مســاله یمن، می توانیم بگوییم که 

در آنجا هم مشکلاتی وجود دارد.
گفته می شود که بغداد واسطه گفتگوهاست. با 
وجود دیگر واسطه ها، چرا عراق که روابط خوبی 
هم با ســعودی ها ندارد واســطه شده؟ پیش از 
این بســیاری از کشورهای دیگر مایل بودند که 
در روابط بین تهران و ریاض واســطه شوند اما 
سعودی ها نسبت به این موضوع روی خوشی از 

خود نشان نمی دادند.
تغییراتی در این کشور با روی کار آمدن الکاظمی 
صورت گرفته و او سعی می کند که در کشورش 
یک بالانس و توازنی بین مناسبات خود با ایران 
و همســایگان عربش به خصوص عربستان، به 
وجود بیاورد تا بتواند به سمت کشورهای عربی 
برگردد. از نظر عربســتان هم عراق یک کشور 
عربی اســت و این موضوعی بــود که در مورد 
پاکستان یا برخی دیگر از واسطه ها صدق نمی 
کرد و عربستان ترجیح می داد این کار از سوی 
یک کشورعربی انجام شود تا کشوری غیر عربی.

با توجه به رقابت هــای بین ریاض و 
تهران . سابقه طولانی که دو کشور در 
اختلافات خود دارند، آیا این گفتگوهای 
تبدیل بــه همکاری هــای منطقه ای 

گسترده تر خواهد شد؟
ایران و عربســتان در هر حال همسایه هستند و 
نهایتا باید کنار هم زندگــی کنند. علاوه بر آن 
منافع مشترکی مانند امنیت و انرژی و بازار نفت 
و اوپک هم موضوع مهمی برای هر دو اســت. 
مسائل متعددی در قبال ایران و عربستان وجود 
دارد که به رقابت دو کشور و تضاد بین دو کشور 
بر می گــردد. همه اینها می تواند مواردی برای 

گفتگو باشــد. می توانند در مواردی که نیاز به 
همکاری هست با یکدیگر کار کنند و در زمینه 
هایی که مساله رقابت است آنها را قانونمند کنند. 
آنجا که تنازع و تضاد وجود دارد هم سعی کنند 
که بحران اثرات اساسی نگذارد و بحران نشود. 
روابط دو کشور همواره دچار فراز و فرود بوده و 
نیازمند آن اســت که مذاکراتی در سطوح عالی 
دو کشــور صورت بگیرد و ایــن دو به توافقی 
اساسی برســند. در این سطوح فعلی البته مفید 
اســت اما اینکه اینها بخواهد به یک همکاری 
برســد، نیازمند گفتگو در سطوح رسمی ست نه 

در سطوح غیر رسمی و امنیتی.
ایا شما چنین اینده ای برای گفتگوهای 

تهران و ریاض می بینید؟
نمی شــود ناامید بود. اما اینکــه خیلی امیدوار 
باشیم بستگی به تغییر شرایط هم در عربستان 
هم در ایران دارد. اگر ایــران بتواند روابط خود 
را با برخی کشــورها مانند اروپایی ها بازسازی 
کندَ، برجام به یک نتیجه مثبت برســد و ایران 
به جامعه جهانی برگــردد فکر می کنم ریاض 
چاره دیگری نداشته باشد و حتی مشتاق باشد تا 
با ایرانی که به جامعه جهانی برگشته و مناسبات 
خوبی با بســیاری از کشــورهای جهان دارد، 
مناسبات عادی داشــته باشد. این منوط به این 
اســت که ایران چطور می تواند مناسبات خود 
را بازسازی کند. در شرایط فعلی اما انتظار اینکه 
خیلی سریع همه چیز عادی شود، انتظار زیادی 

می تواند باشد.
معتقدند که بســتن  ناظران  از  برخی 
قرارداد بیســت و پنج ساله بین ایران 
و چین با یکدیگر باعث شده تا گفتگو 
بین ریاض و تهران ساده تر شود. ایا 
شــما این موضوع را اینطور می بینید 
کــه پس از این قــرار داد ایران برای 

سعودی ها جذاب تر شده؟
این قرارداد بیش از اینکــه قراردادی اقتصادی 
باشد، یک قرار داد سیاسی است که قدرت چانه 
زنی ایــران و حتی چینی ها را با باقی طرف ها 
بالا می برد. شاید هم علت اینکه قرارداد کامل 
منتشر نشد این است که هر دو کشور در مقابل 
دیگران از آن استفاده کنند. می تواند موثر باشد. 
اما همانطور که اشــاره کــردم تنها چین کافی 
نیســت و ایران باید با همه طرف های جهانی 
مناســبات عادی و رو به رشد داشته باشد و در 
این صورت اســت که مناسبات با چین هم می 
تواند موثر باشــد. به ویژه آنکه ما می دانیم که 
ریاض هم روابط قوی و قراردادهای مستحکم 

تری با چین دارد.
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رئیس کل اســبق بانک مرکزی با تاکید 
بر اینکــه بایدن که بیایــد اتفاق خاصی 
نمی افتد و حتی ممکن است از یک نظر 
بدتر هم باشــد، گفت: ترامپ هم پیمانان 
خــود را دلســرد کــرد ولی بایــدن در 
اجماع ســازی موفق تر اســت و می تواند 
هم پیمانــان اروپایی و آســیایی خود را 
جمع و جور کند. به گزارش گروه سیاسی 
خبرگزاری فارس، برنامه جهان آرا دوشنبه 
ابراهیم شیبانی  با حضور  شب)۲۹دیماه( 
عضو شــورای راهبــردی روابط خارجی 
و رئیــس کل اســبق بانک مرکــزی با 
موضوع »بررسی تحولات آمریکا، برجام و 
راهبرد سیاســی و اقتصادی دولت بایدن 
در مقابل ایران« از شــبکه افق ســیما به 
روی آنتن رفت. شــیبانی در ابتدای این 
برنامه درپاسخ به سوالی درخصوص تبعات 
حضور بایدن در کاخ ســفید با بیان اینکه 
باید ما نظام سیاسی و اقتصادی آمریکا را 
بشناسیم، گفت: سیاست آمریکا از اقتصاد 
نشــات می گیرد و بنای اقتصاد آمریکا بر 
اصالت سرمایه هســت و انسان تاموقعی 
که بــه افزایش ســرمایه خدمت می کند 
به حساب می آید. وی افزود: شرکت های 
بزرگ آمریکا را شــکل می دهند و قدرت 
دست کمپانی هاســت و هیچ کس بدون 
و  فرماندار  نمی توانــد  حمایت کمپانی ها 
رییس جمهور شود. شــیبانی با تاکید بر 
اینکه محال اســت که یک رییس جمهور 
آمریکا بیاید و مخالف روال گذشته عمل 
کند  و  سیاست ها عوض شود گفت: آمدن 
بایــدن ابدا نمی تواند سیاســت آمریکا را 
عوض کنــد چون باید حافــظ آن بنیان 
اقتصادی باشــد.رئیس کل اســبق بانک 
مرکزی بــا تاکید بر اینکه بایدن که بیاید 
اتفاق خاصی نمی افتد و حتی ممکن است 

از یک نظر بدتر هم باشــد، گفت: ترامپ 
هم پیمانان خود را دلسرد کرد ولی بایدن 
در اجماع سازی موفق تر است و می تواند 
هم پیمانان اروپایی و آسیایی خود را جمع 
و جور کند. وی افزود: بوش در ســال ۸۷ 
یک میلیارد و هفتصد شصت میلیون دلار 
از اموال بانک مرکــزی را بلوکه کرد و تا 
سال ۹۵سرقت دیگری نبود تا اینکه اوباما 
۹سال بعد در تیرماه با ما برخاک را امضا 
کــرد و در خرداد یک میلیــارد و هفتضد 
هزار دلار پول بانک مرکزی را سرقت کرد 
و حتــی داخل ایران هم اعتراضی نشــد، 
اظهار داشــت: بایــدن همان موقع معاون 
اوباما بود و الان اوباما مشاور بایدن هست 
و این نیســت که ما فکر مــی کنیم دنیا 
عوض می شود و هرچند شعارها مقداری 
فرق دارد و بایدن نگهبان نظامی هســت 
که براســاس سرمایه داری هست و درون 
آن سرمایه داری کسانی هستند که کاملًا 
منافــع خــود را می جویند.عضو شــورای 
روابط خارجی در پاســخ به این سوال که 
اگر با آمــدن بایدن تغییر رخ نخواهد داد 
علت تغییر و تحول در بازار ارز و ســکه و 
خودروی ایران چیست، تصریح کرد: اول 
که برجام امضا شــد، جشن در خیابان ها 
راه افتاد و رییــس بانک مرکزی وقت در 
جلســه ای گفت هزار ال ســی باز شد در 
حالی که کســی که این حــرف را میزند 
اساسا نمی داند ال سی چیست و بعد همه 
دیدیم که حتی یــک معامله ۲۰ میلیون 
دلاری نتوانســتیم از طریق بانکهای شان 
انجام دهیــم.وی با تاکید بر اینکه آمریکا 
حافظ منافع خودش و سیســتم سرمایه 
داری هســت، گفت: الان ممکن است که 
قیمت ها از نظر روانی پایین بیاید ولیاین 
نمی تواند آنچنان بلند مدت باشــد مگر 

این که بتوانیــم در مذاکراتی که بعداً به 
وجود می آید چیزی را بگیریم. شــیبانی 
با اشاره به اینکه ما در این مدت مقداری 
تولید قدرت کرده و برای خود راه باز کرده 
ایم گفت: من نگران هستم که با دلخوشی 
آن راه هایــی که باز کرده ایم هم بســته 
شود.رئیس اسبق بانک مرکزی با اشاره به 
راههای عبور از تحریم ها در شرایط فعلی 
اظهار داشت: الان راه هایی را پیدا کردیم 
و عمل می کنیم و سیستم پایاپای و غیره 
پایاپای اســت و الان صادرات حدود ۳۸ 
میلیارد دلاری غیر نفتی ما انجام می شود 
و از کانال های دلاری و یوترِن و یورو رد 
نمی شــود چون این راه ها بســته است.
وی تاکید کرد: اگر این راه ها را از دســت 
بدهیم و دلمان خوش باشــد که سوئیفت 
باز میشــود اگر مجدد بخواهیم برگردیم 
هزینه دارد و باید مجدداً معطل بشــویم 
و هزینه بپردازیــم و ما باید این راه ها را 
نگه داریم و البته من مخالف این نیســتم 
که مذاکره کنیم.شــیبانی در پاســخ این 
پرسش که آیا بایدن به برجام بر می گردد 
و تحریــم ها را لغــو می کند و آیا با عمل 
بایدن به تعهدات آمریکا در برجام معجزه 
ای در اقتصاد رخ خواهد داد، تصریح کرد: 
بایدن گفتــه به برجــام برمی گردم ولی 
شرط و شروطی مطرح میکند و این یک 
مانع هست چون ما حاضر نیستیم این را 
به شرط و شــروط دیگری پیوند بدهیم.
وی افزود: اصولا اگر هــم بخواهد بردارد 
برای بایدن به این ســادگی نیست چون 
در زمــان ترامــپ بیــش از ۷۰۰ تحریم 
شــخص حقیقی و حقوقی علیه ما انجام 
شــد و زمان اوباما حدود ۸۰۰تحریم هم 
آنها داشتند که برچسب هسته ای ندارد و 
مثلا بعنوان تروریسم و حقوق بشر است، 

بنابرایــن این ۱۵۰۰ شــخصیت حقیقی 
و حقوقی هســت. شــیبانی تاکید کرد: 
بایدن  برای  بنابراین برداشــتن تحریم ها 
به این ســادگی نیست چون نظام آمریکا 
مانع می شود و صهیونیست ها دنبال این 
مسئله هستند.وی با تاکید بر اینکه یکی 
از بدترین چیزها در بازار عدم ثبات است، 
گفت: جان بولتون کتابی نوشــته که در 
آن استفان لوی معاون خزانه داری آمریکا 
در زمان بوش هست و در مورد ایران کار 
می کرد که اوباما پــس از روی کار آمدن 
او را نگه داشــت و او  ۱۰۰سفر محرمانه 
کــرد که بگوید با ایــران کار نکنید و این 
پنهانکاری ها چیزی اســت که در برجام 
نیست.شیبانی با بیان اینکه من می گفتم 
ســوئیفت باز نخواهد شــد و رئیس بانک 
مرکــزی وقت می گفت مــا خدماتش را 
از بحریــن می خریــم، اظهار داشــت: ما 
می گفتیــم بحرین اختیاری از خود ندارد 
و شــما چگونه اعتمــاد کرده اید و دیدیم 
که ســوئیفت هیــچ وقت به مــا خدمت 
نداد. گفتم نرم افزارش آمریکایی هســت 
و متعلق به مایکروســافت اســت.رییس 
اســبق بانک مرکزی با تاکیــد بر اینکه 
برای مذاکره دو چیز اولین شــرط است 
که اول نفت مان را راحت بتوانیم بفروشیم 
و دوما بتوانیم پولش را بچرخانیم، گفت: 
اگر این دوتا برآورده شود، اصل کار اینها 
هســت و بعد فرعیات هم می ماندو باید 
ســوئیفت هم به ما کمک کند و بانک ها 
هم کار کننــد. وی ضمن تاکید بر اینکه 
تمام قوانینی که کنگــره ضد ما تصویب 
کرد مثل آیســا و کاتســا در زمان اوباما 
و دموکرات هــا بــود، تصریح کــرد: یک 
راهش این هست که بگویم اگر به برجام 
برمیگردید اول باید طــی کنیم اگر قرار 
باشــد مثل دفعه پیش ظاهــر برگردد و 
یا اینکه بگوییــم قدم به قدم و مرحله به 
مرحله جلو برویم تا شاید بتوانیم بر اساس 
قدرت چانه زنی مان چیزی بگیریم.شیبانی 
با انتقاد از تیم مذاکره کننده هســته ای 
ایران اظهار داشــت: تیمی که رفتیم تیم 
مربوطی نبود و از بانــک مرکزی و بیمه 
مرکزی و نفت کســی نبود و کسانی که 
بودن بیشتر سیاســی به امور خارجه ای 
بودند و نتوانســتند جزئیــات را متوجه 
شــوند.وی با تاکید بر اینکه اگر خوشبین 
فکر کنم مســئولینی که برجــام را امضا 
کردند دقیق نمی توانستند در متن برجام 
چیســت گفت: این کار با عجله انجام شد 
ولی حداقل باید از بانک مرکزی و نفت دو 

یا سه کارشناس می رفتند.

 ابراهیم شیبانی: دیپلماسی اقتصادی ما فلج است
شاید آمدن بایدن، شرایط را برای ایران بدتر هم بکند

سلبریتی ها حتی با کمک به فقرا هم در 
حال خدمت به خود هستند

شاه قاسمی گفت:سلبریتی ها، حتی اگر صادقانه پول به فقرا بدهند درواقع به خودشان خدمت می کنند 
بنابراین اگر قبول نمی کنیم که در خدمت سرمایه داری هستند، قطعاً در حال خدمت به خود هستند.به 
گزارش خبرگزاری مهر، به همت پژوهشکده مطالعات فرهنگی و ارتباطات پژوهشگاه علوم انسانی و مطالعات 
فرهنگی و با همکاری کرسی ارتباطات علم یونسکو و انجمن مطالعات فرهنگی و ارتباطات وبینار »فرهنگ 
شهرت و پورنوگرافی فقر« برگزار شد.در این نشست احسان شاه قاسمی، عضو هیأت علمی دانشگاه تهران 
در ابتدا به فرهنگ شهرت در جوامع مختلف و ازجمله ایران اشاره کرد و گفت: سلبریتی ها یا افراد مشهور 
در همه ی جوامع افراد تأثیرگذاری هستند و حتی از افراد علمی نیز مهم تر هستند و نقش مهمی در بسیج 
افکار عمومی دارند. در ســال های اخیر سلبریتی ها بنا بر توصیه ی مشاوران تبلیغاتی خود در حوزه هایی 
وارد شدند که اساساً هیچ تخصص و مدرکی ندارند و از این طریق می خواهند بیشتر خود را مطرح کرده 
و از این طریق ثروت خود را افزایش دهند. به عنوان مثال، در حوزه ی حقوق حیوانات یا بحث های محیط 
زیست وارد می شوند یا به عنوان سفیر ایدز و انرژی پاک مطرح می شوند، در حالی که در این حوزه ها اصلًا 
تخصصی ندارند.وی خاطر نشان کرد: متفکران چپ اساساً معتقدند که سلبریتی ها در خدمت سرمایه داری 
هســتند و کمک می کنند که سرمایه داری از خود تصویری انســانی و نیک خواه ارائه دهد. علاوه بر این، 
ســرمایه داری از این طریق فقر را نه به عنوان یک مشکل ساختاری در جوامع، بلکه مشکل فردی معرفی 
می کند. شاه قاسمی به نظرات »ژیژک« در این رابطه اشاره کرد و افزود: وی معتقد است که سلبریتی ها بین 
جهان سرمایه داری و جهان فقر پل می زنند. پول می آورند و مدرسه می سازند. بچه ای را به فرزندی قبول 
می کنند، به افراد فقیر پول توزیع می کنند و کارهایی نظیر این انجام می دهند که نام این، سرمایه داری بدون 
کافئین است! سرمایه داری را بدون سرمایه داری نشان می دهند. در واقع سرمایه داری بسیار متجاوز است و 
در آن همه چیز »خوار« به نظر می آید، اما به کمک سلبریتی ها آرام به نظر می رسد. لذا جامعه ای که ممکن 
است شورش کند را آرام می کنند. شاه قاسمی در ادامه به بعُد دیگر این فرهنگ پرداخت و گفت: سلبریتی ها 
با خدمت شــان درواقع به خودشــان خدمت می کنند، حتی اگر صادقانه پول به فقرا بدهند. نمونه ی آن 
کنسرتی بود که چندسال پیش خواننده ها با هزینه ی خودشان آواز خواندند و پول زیادی که جمع شد را 
به آفریقا فرستادند. آن ها نمی گویند که چگونه از این طریق سود شخصی به دست آوردند و درواقع در حال 
فریب ما هستند. در بعد از همین کنسرت، فروش محصولات همه بی این خواننده هایی که در این کنسرت 
مشارکت داشتند، چندین برابر شد. لذا تیم نامورساز برای آنها تعیین می کند که جلوی دوربین برود و با 
بیشترین نمایش، کمترین هزینه را بدهد و سود خود را نیز به دست آورد. بنابراین اگر قبول نمی کنیم که 
در خدمت ســرمایه داری هستند، قطعاً در حال خدمت به خود هستند.وی با ذکر نمونه های متعددی از 
فعالیت های سلبریتی ها در ایران تصریح کرد: در ایران سلبریتی ها اگر سیاسی نباشند، می توانند برخی کارها 
را انجام دهند و در بسیاری از موارد رسماً تخلف هم می کنند. از مردم پول گرفتند، اما به همان اندازه خرج 
نکردند. بنگاه های خیریه هم گاهی از این طریق پول شویی می کنند. در این رابطه ما هم مقصر هستیم که از 
آن ها می خواهیم که به مناطقی که وضع بدی دارند، بروند. ما گاهی با آن ها هم دست هستیم. رنج مردم را 
می بینیم و کمک به آن ها را به سلبریتی ها می سپاریم و خیال خودمان را راحت می کنیم تا از احساس گناه 
خود بکاهیم. کنش خود را با آن ها هماهنگ می کنیم و حتی انفعال خودمان را به سلبریتی می دهیم با این 
تصور که مشکل حل خواهد شد. این پژوهشگر فرهنگ شهرت افزود: من این صنعت نیکوکاری را ساختار 
علمی دادم و از آن تشبیه به پورنوگرافی کردم. پورن یک واژه ی تحقیرآمیز است و ارزان ترین طبقه ی مردم 

هستند که هیچ هنری ندارند و در نهایت تنها بدن شان را در اختیار دیگران قرار می دهند. 

 زنان بیشتر از مردان فیلم و سریال 
تماشا می کنند

بر اساس پژوهش های انجام شده زنان نسبت به مردان، بیشتر فیلم و سریال و کارتون نگاه می کنند و کمتر 
موسیقی و شو و مستند می بینند. همچنین با افزایش سطح تحصیلات، تماشای برنامه های موسیقی، شو و 
آموزشی افزایش پیدا می کند.  به گزارش مرکز خبر شورای عالی انقلاب فرهنگی، شناخت عالمانه مصرف 
فرهنگی، پژوهش»موج سوم پیماش سنجش وضعیت مصرف کالاهای فرهنگی در ایران« به کوشش دکتر 
سعید معیدفر )مدیر علمی(، محمد سلگی )مدیر طرح( و عباس وریج کاظمی )ناظر علمی( انجام شده که 
توسط پژوهشگاه فرهنگ، هنر و ارتباطات در سال ۱۳۹۹ منتشر شده است.داده  های این پژوهش به شیوه 
پیمایش گردآوری شده است. اطلاعات مربوط به شهروندان ایرانی از طریق پرسشنامه ساختاریافته به صورت 
مصاحبه رودرو، جمع آوری شده است. همچنین جمعیت آماری این پژوهش، شامل تمامی افراد ۱۵ سال 
به بالای ساکن شهر و روستاهای کشور است.تعداد نمونه در این بررسی ۱۵۶۰۶ نفر در ۳۱ استان کشور 
هستند. در بخش »دستگاه های شنیداری و دیداری« این پیمایش درباره استفاده از دستگاه های شنیداری 
و دیداری، از پاسخ گویان پرسیده شده است: کدام یک از دستگاه های صوتی و تصویری را استفاده می کنید؟ 

که به شرح ذیل نگاشته شده است: 
۲۳.۱ درصد گفته اند که از رایانه استفاده می کنند. ۱۹.۷ درصد گفته اند از سینمای خانگی، ۱۵.۶ درصد 
سی دی یا دی وی دی پلیر، ۳.۶ درصد ستاپ باکس، ۵ درصد ام پی تری پلیر، ۳.۶ درصد بلندگوهای بلوتوثی و 
۲.۶ درصد دستگاه ام پی فورپلیر استفاده می کنند. ۵۴.۱ درصد هم گفته اند که از هیچ یک از این دستگاه ها 

استفاده  نمی کنند.
اولویت در اســتفاده از دستگاه های شنیداری و دیداری نیز پرسش شده اســت که در اولویت اول، ۳۶.۳ 
درصد استفاده کنندگان از این دستگاه ، گفته اند از رایانه،  ۳۳.۹ درصد از سینمای خانگی، ۱۵.۲ درصد از 
سی دی پلیر یا دی وی دی پلیر، ۵.۰ درصد از ستاپ باکس و سپس حدود ۰.۶ تا ۱.۶ درصد از ام پی تری پلیر و 

بلندگوی بلوتوثی و ام پی فورپلیر استفاده می کنند.
اما در اولویت دوم،۲۹.۳ درصد از رایانه، ۲۸.۵ درصد از سی دی پلیر یا دی وی دی پلیر، ۱۶.۳ درصد از سینمای 
خانگی و ســپس ۹ درصد از ام پی تری پلیر، ۶.۸ درصد از بلندگوهای بلوتوثی، ۴.۶ درصد از ستاپ باکس و 
۴/۴ درصد از ام پی فورپلیر اســتفاده می کنند . همچنین در ادامه بخش »نوع برنامه های مورد استفاده از 
دســتگاه های شنیداری« این پیمایش در مورد اینکه از دستگاه های شنیداری، معمولاً چه برنامه هایی را 
گوش می کنید؟ در اولویت اول، ۷۹.۳ درصد استفاده کنندگان از دستگاه های شنیداری، از این دستگاه ها، 
موسیقی گوش می کنند. برنامه های آموزشی، قرآن، برنامه های سرگرمی و صداهای مذهبی با به ترتیب ۵.۴، 

۴.۹، ۳.۸، ۳.۵ درصد در ردیف های بعدی شنیدن برنامه های شنیداری هستند.
اما در اولویت دوم، برنامه های آموزشی با ۲۹.۹ درصد و برنامه های سرگرمی با ۲۱.۵ درصد بیشترین شنونده 
و سپس صداهای مذهبی با ۱۷.۳ درصد، قرآن با ۱۰.۹ درصد، سخنرانی با ۸/۸ درصد و قصه و داستان با ۸ 

درصد در ردیف های بعدی برنامه های شنیداری پرمخاطب هستند.
لذا مشخص شد با کاهش سن، شنیدن موسیقی و با افزایش سن شنیدن قرآن و نواهای مذهبی، سخنرانی، 

جوک و برنامه های سرگرمی، قصه و داستان، افزایش می یابد.
مردان بیشتر از زنان، موسیقی و سخنرانی می شنوند و زنان بیشتر از مردان، قرآن گوش می دهند.

با افزایش سطح تحصیلات، شنیدن موسیقی و برنامه های آموزشی افزایش و شنیدن نواهای مذهبی، جوک 
و برنامه های ســرگرمی کاهش می یابد.با افزایش منزلت شغلی، شنیدن برنامه های آموزشی افزایش پیدا 

می کند و شنیدن موسیقی و جوک و برنامه های سرگرمی کاهش می یابد.

سرطان معده کُشنده ترین سرطان در ایران
دبیــر اجرایی پنجمیــن کنگره انکولــوژی ایران 
گفت: سرطان معده کشنده ترین سرطان در ایران 
محســوب می شــود.  به گزارش خبرگزاری مهر، 
محمدعلی برومند در آســتانه برگزاری پنجمین 
کنگره بین المللی و پانزدهمین کنگره سالانه انجمن 
کلینیکال انکولوژی ایران که دوم و ســوم و نهم و 
دهم بهمن برگزار می شــود اظهار داشت: به دلیل 
همه گیری کرونا، کنگره امســال به صورت وبینار 
برگزار می شــود و ما تلاش کردیم محدودیت های ناشی از آن را در این زمینه تبدیل به فرصت کنیم. بر 
همین اساس، حضور اساتید بین المللی را در مقایسه با سال های گذشته که مشکلاتی در رفت و آمد و حضور 
آنها وجود داشت، افزایش دادیم.وی با اشاره به اینکه شعار کنگره امسال »درمان سرطان ورای محدودیت ها« 
اســت، گفت: با حضور اساتید و صاحبنظران برجسته داخلی و خارجی، در خصوص موضوعاتی همچون 

سرطان های سینه، معده، رحم، سر و گردن، پروستات، تومور مغزی و لنفوم بحث و تبادل نظر می شود.

اذان ظهر:۱۲:۱۵
غروب آفتاب:۱۷:۱۸

اذان مغرب:۱۷:۳۷
نیمه شب:۲۳:۳۱

اذان صبح فردا:۰۵:۴۴
طلوع آفتاب فردا:۰۷:۱۲

الهه صالحی 
براساس دســتور آموزش و پرورش برخی مدارس در 

نقاط زرد و آبی از اول بهمن ماه باز خواهند شد.
در هفته ای که گذشت، دســتورالعملی از سوی وزیر 
آموزش و پرورش در رابطه با بازگشایی مجدد مدارس 
در مناطــق زرد و آبی با رعایــت کامل پروتکل های 
بهداشتی منتشــر شــد که واکنش های مختلفی را 
از ســوی معلمان، والدین و کارشناســان آموزشــی 
برانگیخت. این دســتورالعمل شــامل دانش آموزان 
پایه های اول و دوم ابتدایی در مناطق دارای وضعیت 
زرد و آبی، دانش آموزان مدارس ابتدایی و متوســطه 
دارای جمعیــت کمتــر از ۵۰ نفــر در وضعیت آبی 
وهنرجویان هنرستان های فنی وحرفه ای و کاردانش 

در وضعیت زرد و آبی می شود.
حضور در مدرسه اجباری نیست

انتشــار همین خبر، واکنش های زیادی را به ویژه از 
ســوی والدین دانش آموزان برانگیخت. برخی گفتند 
که آزموده را آزمودن خطاســت و تجربه بازگشــایی 
مدارس در شــهریور ماه نشــان داد که این تصمیم 
احتمــالا تصمیم درســتی نیســت چرا کــه جدا از 
رعایت شدن یا نشــدن پروتکل ها در مدارس، اغلب 
والدین حاضر به فرســتادن فرزندان خود به مدرسه 
نیســتند. برخی دیگر هم گفته بودند که بازگشــایی 
مدارس مســاوی با موج چهارم کروناست.روز گذشته 
علیرضا رئیسی، ســخنگوی ستاد ملی مقابله با کرونا 
بــا تاکید بر اینکه حضور در مــدارس به هیچ عنوان 
اجباری نخواهد بود، گفت: برای پایه های اول و دوم 
در مناطق آبــی و زرد به صورت اختیاری خانواده ها 
می توانند دانش آموزان را به مدرسه بفرستند؛ کلاس 
کمتر از ۱۰ نفر و مدرســه با جمعیــت کمتر از ۵۰ 
نفر هم جزو شــاخص هایی بود که اعلام شد. برنامه 
ریــزی خود آموزش و پروش حداکثر دو روز در هفته 
و یکی دو ســاعت در هرروز اســت که آن هم اصلا 
اجباری نیســت.در همین رابطه محمد که معلم پایه 
چهارم دبســتان است، به خبرآنلاین می گوید: من به 
عنــوان معلم دلتنگ دانش آموزانم هســتم و فضای 
کلاس هــای آنلاین به کلی بــا کلاس درس متفاوت 
اســت. در فضای کلاس تعامل ها شکل دیگری دارند 

کــه در آموزش آنلایــن تنها به تلاش بــرای انتقال 
مفهوم درس بســنده می شــود و این تعامل ها از بین 
رفته اســت.او ادامه می دهد: جــدای از این موضوع، 
مســائل دیگری هم وجود دارد که خود این آموزش 
را هم مخــدوش می کنند. مانند قطعی اینترنت، برق 
یا نامناسب بودن بستر آموزشی؛ اما واقعیت این است 
که به عنوان معلم فکر نمی کنم راهکار حل مســئله، 
بازگشــایی مدارس باشــد. چرا کــه از طرفی حتی 
اگر پروتکل از ســوی مدرســه رعایت شود، بچه های 
دبستانی ممکن است چندان در رعایت این پروتکل ها 
موفق نباشند و اگر هم زیاد از حد برای آموختن این 
رفتارها به آنها اصرار کنیــم، دچار اضطراب خواهند 
شــد.ورود به فضای مدرســه و اجتماعی شدن برای 
کودکانی که تازه امســال قرار بود مدرســه را تجربه 
کنند، یکی از دلایل بازگشایی مدارس است. چرا که 
به گفته کارشناســان این حوزه، آموزش تنها وظیفه 
مدارس نیســت و علاوه بر این از آنجایی که مشخص 
نیست وضعیت فعلی تا چه زمانی طول بکشد باید کم 
کم با رعایت پروتکل های بهداشــتی به زندگی عادی 
برگشــت.در همین باره هاجر نیک صفت، کارشناس 
آموزشــی و رئیس پژوهشــگاه مطالعــات آموزش و 
پــرورش به خبرآنلاین می گوید: اگــر از حوزه تعلیم 
تربیتی نگاه کنیم، آســیب های بیشتری در حال وارد 
شــدن به بچه هاســت؛ به طور مثال رابطه رو در رو 
و ارتبــاط متقابل معلم و شــاگرد بین دانش آموزان، 
یادگیــری روابط اجتماعی، ســحرخیزی، تحرک و... 
برای بچه ها که در حال رشــد هستند، مفید است و 
اگر آســیب وارد شــود، قابل جبران نخواهد بود.او با 
تاکیــد بر اینکه هیچ چیزی جــای آموزش حضوری 
را نمی گیــرد، ادامــه می دهد: بهتریــن راه آموزش، 
آموزش فرد به فرد اســت؛ یعنی تا این حد مســئله 
حضور اهمیت بالایی دارد و موثر است. ما قرار نیست 
چهار کلمه و فرمول به بچه یاد بدهیم. درس زندگی 
را بچــه ها باید در مدرســه بیاموزند کــه در فضای 
مجــازی نمی توان آن را یاد گرفت. چرا که مدرســه 
تنها برای درس نیســت و بچه ها خیلی مسائل را در 
جمع همسالانشــان می آموزند که ایــن تاثیر خیلی 
بیشــتر از معلمان و خانواده است. نیک صفت ادامه 

می دهد: اصل سلامتی مردم است، ولی امید است که 
مسئولین راه های آسان را انتخاب نکنند و در عین در 
نظر گرفتن سلامتی مردم، تلاش کنند به ابعاد دیگر 
وجودی آنها آسیبی نرسد. ما مطیع تصمیمات ستاد 
ملی مقابله با کرونا هســتیم ولی به عنوان متخصص 
درخواســت می کنم که تیم شــان همه جانبه باشد و 

همه ابعاد را ببیند.
رعایت پروتکل ها شعار است

با این حــال الهام که مادر دو دانش آموز پایه چهارم 
و دوم اســت در این باره به خبرآنلاین می گوید: من 
به هیچ عنوان فرزندانم را به مدرسه نخواهم فرستاد. 
به نظر من اســترس ابتلا به کرونا و حضور در فضای 
مدرسه نمی ارزد. از طرفی وقتی کلاس کمتر از ده نفر 
جمعیت داشته باشــد، همین فرایند اجتماعی شدن 
هم برای بچه ها اتفاق نمی افتد. اگر مســئله آموزش 
باشد که در خانه هم آموزش می بینند. شرایط فعلی 
طوری نیست که بخواهم با جان فرزندانم بازی کنم.
هرچند که به طور کلی متخصصان حوزه آموزش، نوع 
حضوری آموزش را بر نــوع آنلاین ارجح تر می دانند، 
اما برخی معتقد اند کــه در حال حاضر چیزی بیش 
از جنبه علمی مطرح است. مهدی بهلولی، کارشناس 
آموزش در این بــاره به خبرآنلاین می گوید: آیا واقعا 
شرایط جوری است که بخواهیم با این وضعیت دانش 
آموز و معلم را به مدرســه بکشانیم و مطمئن باشیم 
که برای کســی اتفاقی نمی افتد؟ من فکر نمی کنم 
اینطــور باشــد. در همین چنــد روز هــم برخی از 
کارشناسان زمینه سلامت هشدار داده اند که این کار 
غلط است.بهلولی رعایت پروتکل ها را در عمل چیزی 
شبیه شعار می داند و ادامه می دهد: ما قبلا هم این را 
شــنیده ایم؛ می گویند مدارس با رعایت پروتکل ها باز 
می شود اما این حرف ها در عمل صحت ندارد و تجربه 
نشان داده است که این اتفاق نمی افتد.این کارشناس 
آموزش توضیح می دهد: دفعه قبل گفتند مدارس باز 
شــود؛ من خودم شخصا رفتم مدرســه و دیدم برای 
ضدعفونی کردن دســت حتی یک قطــره الکل هم 
وجود نــدارد. در حالی که گفته می شــد پروتکل ها 
رعایت شــده است. قطعا شرایط، خصوصا در مدارس 

دولتی، مناسب بازگشایی نیست.

دوراهی بد و بدتر: آموزش آنلاین یا حضوری
 موافقان و مخالفان بازگشایی مدارس چه می گویند؟
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رئیس کل اســبق بانک مرکزی با تاکید 
بر اینکــه بایدن که بیایــد اتفاق خاصی 
نمی افتد و حتی ممکن است از یک نظر 
بدتر هم باشــد، گفت: ترامپ هم پیمانان 
خــود را دلســرد کــرد ولی بایــدن در 
اجماع ســازی موفق تر اســت و می تواند 
هم پیمانــان اروپایی و آســیایی خود را 
جمع و جور کند. به گزارش گروه سیاسی 
خبرگزاری فارس، برنامه جهان آرا دوشنبه 
ابراهیم شیبانی  با حضور  شب)۲۹دیماه( 
عضو شــورای راهبــردی روابط خارجی 
و رئیــس کل اســبق بانک مرکــزی با 
موضوع »بررسی تحولات آمریکا، برجام و 
راهبرد سیاســی و اقتصادی دولت بایدن 
در مقابل ایران« از شــبکه افق ســیما به 
روی آنتن رفت. شــیبانی در ابتدای این 
برنامه درپاسخ به سوالی درخصوص تبعات 
حضور بایدن در کاخ ســفید با بیان اینکه 
باید ما نظام سیاسی و اقتصادی آمریکا را 
بشناسیم، گفت: سیاست آمریکا از اقتصاد 
نشــات می گیرد و بنای اقتصاد آمریکا بر 
اصالت سرمایه هســت و انسان تاموقعی 
که بــه افزایش ســرمایه خدمت می کند 
به حساب می آید. وی افزود: شرکت های 
بزرگ آمریکا را شــکل می دهند و قدرت 
دست کمپانی هاســت و هیچ کس بدون 
و  فرماندار  نمی توانــد  حمایت کمپانی ها 
رییس جمهور شود. شــیبانی با تاکید بر 
اینکه محال اســت که یک رییس جمهور 
آمریکا بیاید و مخالف روال گذشته عمل 
کند  و  سیاست ها عوض شود گفت: آمدن 
بایــدن ابدا نمی تواند سیاســت آمریکا را 
عوض کنــد چون باید حافــظ آن بنیان 
اقتصادی باشــد.رئیس کل اســبق بانک 
مرکزی بــا تاکید بر اینکه بایدن که بیاید 
اتفاق خاصی نمی افتد و حتی ممکن است 

از یک نظر بدتر هم باشــد، گفت: ترامپ 
هم پیمانان خود را دلسرد کرد ولی بایدن 
در اجماع سازی موفق تر است و می تواند 
هم پیمانان اروپایی و آسیایی خود را جمع 
و جور کند. وی افزود: بوش در ســال ۸۷ 
یک میلیارد و هفتصد شصت میلیون دلار 
از اموال بانک مرکــزی را بلوکه کرد و تا 
سال ۹۵سرقت دیگری نبود تا اینکه اوباما 
۹سال بعد در تیرماه با ما برخاک را امضا 
کــرد و در خرداد یک میلیــارد و هفتضد 
هزار دلار پول بانک مرکزی را سرقت کرد 
و حتــی داخل ایران هم اعتراضی نشــد، 
اظهار داشــت: بایــدن همان موقع معاون 
اوباما بود و الان اوباما مشاور بایدن هست 
و این نیســت که ما فکر مــی کنیم دنیا 
عوض می شود و هرچند شعارها مقداری 
فرق دارد و بایدن نگهبان نظامی هســت 
که براســاس سرمایه داری هست و درون 
آن سرمایه داری کسانی هستند که کاملًا 
منافــع خــود را می جویند.عضو شــورای 
روابط خارجی در پاســخ به این سوال که 
اگر با آمــدن بایدن تغییر رخ نخواهد داد 
علت تغییر و تحول در بازار ارز و ســکه و 
خودروی ایران چیست، تصریح کرد: اول 
که برجام امضا شــد، جشن در خیابان ها 
راه افتاد و رییــس بانک مرکزی وقت در 
جلســه ای گفت هزار ال ســی باز شد در 
حالی که کســی که این حــرف را میزند 
اساسا نمی داند ال سی چیست و بعد همه 
دیدیم که حتی یــک معامله ۲۰ میلیون 
دلاری نتوانســتیم از طریق بانکهای شان 
انجام دهیــم.وی با تاکید بر اینکه آمریکا 
حافظ منافع خودش و سیســتم سرمایه 
داری هســت، گفت: الان ممکن است که 
قیمت ها از نظر روانی پایین بیاید ولیاین 
نمی تواند آنچنان بلند مدت باشــد مگر 

این که بتوانیــم در مذاکراتی که بعداً به 
وجود می آید چیزی را بگیریم. شــیبانی 
با اشاره به اینکه ما در این مدت مقداری 
تولید قدرت کرده و برای خود راه باز کرده 
ایم گفت: من نگران هستم که با دلخوشی 
آن راه هایــی که باز کرده ایم هم بســته 
شود.رئیس اسبق بانک مرکزی با اشاره به 
راههای عبور از تحریم ها در شرایط فعلی 
اظهار داشت: الان راه هایی را پیدا کردیم 
و عمل می کنیم و سیستم پایاپای و غیره 
پایاپای اســت و الان صادرات حدود ۳۸ 
میلیارد دلاری غیر نفتی ما انجام می شود 
و از کانال های دلاری و یوترِن و یورو رد 
نمی شــود چون این راه ها بســته است.

وی تاکید کرد: اگر این راه ها را از دســت 
بدهیم و دلمان خوش باشــد که سوئیفت 
باز میشــود اگر مجدد بخواهیم برگردیم 
هزینه دارد و باید مجدداً معطل بشــویم 
و هزینه بپردازیــم و ما باید این راه ها را 
نگه داریم و البته من مخالف این نیســتم 
که مذاکره کنیم.شــیبانی در پاســخ این 
پرسش که آیا بایدن به برجام بر می گردد 
و تحریــم ها را لغــو می کند و آیا با عمل 
بایدن به تعهدات آمریکا در برجام معجزه 
ای در اقتصاد رخ خواهد داد، تصریح کرد: 
بایدن گفتــه به برجــام برمی گردم ولی 
شرط و شروطی مطرح میکند و این یک 
مانع هست چون ما حاضر نیستیم این را 
به شرط و شــروط دیگری پیوند بدهیم.

وی افزود: اصولا اگر هــم بخواهد بردارد 
برای بایدن به این ســادگی نیست چون 
در زمــان ترامــپ بیــش از ۷۰۰ تحریم 
شــخص حقیقی و حقوقی علیه ما انجام 
شــد و زمان اوباما حدود ۸۰۰تحریم هم 
آنها داشتند که برچسب هسته ای ندارد و 
مثلا بعنوان تروریسم و حقوق بشر است، 

بنابرایــن این ۱۵۰۰ شــخصیت حقیقی 
و حقوقی هســت. شــیبانی تاکید کرد: 
بایدن  برای  بنابراین برداشــتن تحریم ها 
به این ســادگی نیست چون نظام آمریکا 
مانع می شود و صهیونیست ها دنبال این 
مسئله هستند.وی با تاکید بر اینکه یکی 
از بدترین چیزها در بازار عدم ثبات است، 
گفت: جان بولتون کتابی نوشــته که در 
آن استفان لوی معاون خزانه داری آمریکا 
در زمان بوش هست و در مورد ایران کار 
می کرد که اوباما پــس از روی کار آمدن 
او را نگه داشــت و او  ۱۰۰سفر محرمانه 
کــرد که بگوید با ایــران کار نکنید و این 
پنهانکاری ها چیزی اســت که در برجام 
نیست.شیبانی با بیان اینکه من می گفتم 
ســوئیفت باز نخواهد شــد و رئیس بانک 
مرکــزی وقت می گفت مــا خدماتش را 
از بحریــن می خریــم، اظهار داشــت: ما 
می گفتیــم بحرین اختیاری از خود ندارد 
و شــما چگونه اعتمــاد کرده اید و دیدیم 
که ســوئیفت هیــچ وقت به مــا خدمت 
نداد. گفتم نرم افزارش آمریکایی هســت 
و متعلق به مایکروســافت اســت.رییس 
اســبق بانک مرکزی با تاکیــد بر اینکه 
برای مذاکره دو چیز اولین شــرط است 
که اول نفت مان را راحت بتوانیم بفروشیم 
و دوما بتوانیم پولش را بچرخانیم، گفت: 
اگر این دوتا برآورده شود، اصل کار اینها 
هســت و بعد فرعیات هم می ماندو باید 
ســوئیفت هم به ما کمک کند و بانک ها 
هم کار کننــد. وی ضمن تاکید بر اینکه 
تمام قوانینی که کنگــره ضد ما تصویب 
کرد مثل آیســا و کاتســا در زمان اوباما 
و دموکرات هــا بــود، تصریح کــرد: یک 
راهش این هست که بگویم اگر به برجام 
برمیگردید اول باید طــی کنیم اگر قرار 
باشــد مثل دفعه پیش ظاهــر برگردد و 
یا اینکه بگوییــم قدم به قدم و مرحله به 
مرحله جلو برویم تا شاید بتوانیم بر اساس 
قدرت چانه زنی مان چیزی بگیریم.شیبانی 
با انتقاد از تیم مذاکره کننده هســته ای 
ایران اظهار داشــت: تیمی که رفتیم تیم 
مربوطی نبود و از بانــک مرکزی و بیمه 
مرکزی و نفت کســی نبود و کسانی که 
بودن بیشتر سیاســی به امور خارجه ای 
بودند و نتوانســتند جزئیــات را متوجه 
شــوند.وی با تاکید بر اینکه اگر خوشبین 
فکر کنم مســئولینی که برجــام را امضا 
کردند دقیق نمی توانستند در متن برجام 
چیســت گفت: این کار با عجله انجام شد 
ولی حداقل باید از بانک مرکزی و نفت دو 

یا سه کارشناس می رفتند.

 ابراهیم شیبانی: دیپلماسی اقتصادی ما فلج است
شاید آمدن بایدن، شرایط را برای ایران بدتر هم بکند

سلبریتی ها حتی با کمک به فقرا هم در 
حال خدمت به خود هستند

شاه قاسمی گفت:سلبریتی ها، حتی اگر صادقانه پول به فقرا بدهند درواقع به خودشان خدمت می کنند 
بنابراین اگر قبول نمی کنیم که در خدمت سرمایه داری هستند، قطعاً در حال خدمت به خود هستند.به 
گزارش خبرگزاری مهر، به همت پژوهشکده مطالعات فرهنگی و ارتباطات پژوهشگاه علوم انسانی و مطالعات 
فرهنگی و با همکاری کرسی ارتباطات علم یونسکو و انجمن مطالعات فرهنگی و ارتباطات وبینار »فرهنگ 
شهرت و پورنوگرافی فقر« برگزار شد.در این نشست احسان شاه قاسمی، عضو هیأت علمی دانشگاه تهران 
در ابتدا به فرهنگ شهرت در جوامع مختلف و ازجمله ایران اشاره کرد و گفت: سلبریتی ها یا افراد مشهور 
در همه ی جوامع افراد تأثیرگذاری هستند و حتی از افراد علمی نیز مهم تر هستند و نقش مهمی در بسیج 
افکار عمومی دارند. در ســال های اخیر سلبریتی ها بنا بر توصیه ی مشاوران تبلیغاتی خود در حوزه هایی 
وارد شدند که اساساً هیچ تخصص و مدرکی ندارند و از این طریق می خواهند بیشتر خود را مطرح کرده 
و از این طریق ثروت خود را افزایش دهند. به عنوان مثال، در حوزه ی حقوق حیوانات یا بحث های محیط 
زیست وارد می شوند یا به عنوان سفیر ایدز و انرژی پاک مطرح می شوند، در حالی که در این حوزه ها اصلًا 
تخصصی ندارند.وی خاطر نشان کرد: متفکران چپ اساساً معتقدند که سلبریتی ها در خدمت سرمایه داری 
هســتند و کمک می کنند که سرمایه داری از خود تصویری انســانی و نیک خواه ارائه دهد. علاوه بر این، 
ســرمایه داری از این طریق فقر را نه به عنوان یک مشکل ساختاری در جوامع، بلکه مشکل فردی معرفی 
می کند. شاه قاسمی به نظرات »ژیژک« در این رابطه اشاره کرد و افزود: وی معتقد است که سلبریتی ها بین 
جهان سرمایه داری و جهان فقر پل می زنند. پول می آورند و مدرسه می سازند. بچه ای را به فرزندی قبول 
می کنند، به افراد فقیر پول توزیع می کنند و کارهایی نظیر این انجام می دهند که نام این، سرمایه داری بدون 
کافئین است! سرمایه داری را بدون سرمایه داری نشان می دهند. در واقع سرمایه داری بسیار متجاوز است و 
در آن همه چیز »خوار« به نظر می آید، اما به کمک سلبریتی ها آرام به نظر می رسد. لذا جامعه ای که ممکن 
است شورش کند را آرام می کنند. شاه قاسمی در ادامه به بعُد دیگر این فرهنگ پرداخت و گفت: سلبریتی ها 
با خدمت شــان درواقع به خودشــان خدمت می کنند، حتی اگر صادقانه پول به فقرا بدهند. نمونه ی آن 
کنسرتی بود که چندسال پیش خواننده ها با هزینه ی خودشان آواز خواندند و پول زیادی که جمع شد را 
به آفریقا فرستادند. آن ها نمی گویند که چگونه از این طریق سود شخصی به دست آوردند و درواقع در حال 
فریب ما هستند. در بعد از همین کنسرت، فروش محصولات همه بی این خواننده هایی که در این کنسرت 
مشارکت داشتند، چندین برابر شد. لذا تیم نامورساز برای آنها تعیین می کند که جلوی دوربین برود و با 
بیشترین نمایش، کمترین هزینه را بدهد و سود خود را نیز به دست آورد. بنابراین اگر قبول نمی کنیم که 
در خدمت ســرمایه داری هستند، قطعاً در حال خدمت به خود هستند.وی با ذکر نمونه های متعددی از 
فعالیت های سلبریتی ها در ایران تصریح کرد: در ایران سلبریتی ها اگر سیاسی نباشند، می توانند برخی کارها 
را انجام دهند و در بسیاری از موارد رسماً تخلف هم می کنند. از مردم پول گرفتند، اما به همان اندازه خرج 
نکردند. بنگاه های خیریه هم گاهی از این طریق پول شویی می کنند. در این رابطه ما هم مقصر هستیم که از 
آن ها می خواهیم که به مناطقی که وضع بدی دارند، بروند. ما گاهی با آن ها هم دست هستیم. رنج مردم را 
می بینیم و کمک به آن ها را به سلبریتی ها می سپاریم و خیال خودمان را راحت می کنیم تا از احساس گناه 
خود بکاهیم. کنش خود را با آن ها هماهنگ می کنیم و حتی انفعال خودمان را به سلبریتی می دهیم با این 
تصور که مشکل حل خواهد شد. این پژوهشگر فرهنگ شهرت افزود: من این صنعت نیکوکاری را ساختار 
علمی دادم و از آن تشبیه به پورنوگرافی کردم. پورن یک واژه ی تحقیرآمیز است و ارزان ترین طبقه ی مردم 

هستند که هیچ هنری ندارند و در نهایت تنها بدن شان را در اختیار دیگران قرار می دهند. 

 زنان بیشتر از مردان فیلم و سریال 
تماشا می کنند

بر اساس پژوهش های انجام شده زنان نسبت به مردان، بیشتر فیلم و سریال و کارتون نگاه می کنند و کمتر 
موسیقی و شو و مستند می بینند. همچنین با افزایش سطح تحصیلات، تماشای برنامه های موسیقی، شو و 
آموزشی افزایش پیدا می کند.  به گزارش مرکز خبر شورای عالی انقلاب فرهنگی، شناخت عالمانه مصرف 
فرهنگی، پژوهش»موج سوم پیماش سنجش وضعیت مصرف کالاهای فرهنگی در ایران« به کوشش دکتر 
سعید معیدفر )مدیر علمی(، محمد سلگی )مدیر طرح( و عباس وریج کاظمی )ناظر علمی( انجام شده که 
توسط پژوهشگاه فرهنگ، هنر و ارتباطات در سال ۱۳۹۹ منتشر شده است.داده  های این پژوهش به شیوه 
پیمایش گردآوری شده است. اطلاعات مربوط به شهروندان ایرانی از طریق پرسشنامه ساختاریافته به صورت 
مصاحبه رودرو، جمع آوری شده است. همچنین جمعیت آماری این پژوهش، شامل تمامی افراد ۱۵ سال 
به بالای ساکن شهر و روستاهای کشور است.تعداد نمونه در این بررسی ۱۵۶۰۶ نفر در ۳۱ استان کشور 
هستند. در بخش »دستگاه های شنیداری و دیداری« این پیمایش درباره استفاده از دستگاه های شنیداری 
و دیداری، از پاسخ گویان پرسیده شده است: کدام یک از دستگاه های صوتی و تصویری را استفاده می کنید؟ 

که به شرح ذیل نگاشته شده است: 
۲۳.۱ درصد گفته اند که از رایانه استفاده می کنند. ۱۹.۷ درصد گفته اند از سینمای خانگی، ۱۵.۶ درصد 
سی دی یا دی وی دی پلیر، ۳.۶ درصد ستاپ باکس، ۵ درصد ام پی تری پلیر، ۳.۶ درصد بلندگوهای بلوتوثی و 
۲.۶ درصد دستگاه ام پی فورپلیر استفاده می کنند. ۵۴.۱ درصد هم گفته اند که از هیچ یک از این دستگاه ها 

استفاده  نمی کنند.
اولویت در اســتفاده از دستگاه های شنیداری و دیداری نیز پرسش شده اســت که در اولویت اول، ۳۶.۳ 
درصد استفاده کنندگان از این دستگاه ، گفته اند از رایانه،  ۳۳.۹ درصد از سینمای خانگی، ۱۵.۲ درصد از 
سی دی پلیر یا دی وی دی پلیر، ۵.۰ درصد از ستاپ باکس و سپس حدود ۰.۶ تا ۱.۶ درصد از ام پی تری پلیر و 

بلندگوی بلوتوثی و ام پی فورپلیر استفاده می کنند.
اما در اولویت دوم،۲۹.۳ درصد از رایانه، ۲۸.۵ درصد از سی دی پلیر یا دی وی دی پلیر، ۱۶.۳ درصد از سینمای 
خانگی و ســپس ۹ درصد از ام پی تری پلیر، ۶.۸ درصد از بلندگوهای بلوتوثی، ۴.۶ درصد از ستاپ باکس و 
۴/۴ درصد از ام پی فورپلیر اســتفاده می کنند . همچنین در ادامه بخش »نوع برنامه های مورد استفاده از 
دســتگاه های شنیداری« این پیمایش در مورد اینکه از دستگاه های شنیداری، معمولاً چه برنامه هایی را 
گوش می کنید؟ در اولویت اول، ۷۹.۳ درصد استفاده کنندگان از دستگاه های شنیداری، از این دستگاه ها، 
موسیقی گوش می کنند. برنامه های آموزشی، قرآن، برنامه های سرگرمی و صداهای مذهبی با به ترتیب ۵.۴، 

۴.۹، ۳.۸، ۳.۵ درصد در ردیف های بعدی شنیدن برنامه های شنیداری هستند.
اما در اولویت دوم، برنامه های آموزشی با ۲۹.۹ درصد و برنامه های سرگرمی با ۲۱.۵ درصد بیشترین شنونده 
و سپس صداهای مذهبی با ۱۷.۳ درصد، قرآن با ۱۰.۹ درصد، سخنرانی با ۸/۸ درصد و قصه و داستان با ۸ 

درصد در ردیف های بعدی برنامه های شنیداری پرمخاطب هستند.
لذا مشخص شد با کاهش سن، شنیدن موسیقی و با افزایش سن شنیدن قرآن و نواهای مذهبی، سخنرانی، 

جوک و برنامه های سرگرمی، قصه و داستان، افزایش می یابد.
مردان بیشتر از زنان، موسیقی و سخنرانی می شنوند و زنان بیشتر از مردان، قرآن گوش می دهند.

با افزایش سطح تحصیلات، شنیدن موسیقی و برنامه های آموزشی افزایش و شنیدن نواهای مذهبی، جوک 
و برنامه های ســرگرمی کاهش می یابد.با افزایش منزلت شغلی، شنیدن برنامه های آموزشی افزایش پیدا 

می کند و شنیدن موسیقی و جوک و برنامه های سرگرمی کاهش می یابد.

سرطان معده کُشنده ترین سرطان در ایران
دبیــر اجرایی پنجمیــن کنگره انکولــوژی ایران 
گفت: سرطان معده کشنده ترین سرطان در ایران 
محســوب می شــود.  به گزارش خبرگزاری مهر، 
محمدعلی برومند در آســتانه برگزاری پنجمین 
کنگره بین المللی و پانزدهمین کنگره سالانه انجمن 
کلینیکال انکولوژی ایران که دوم و ســوم و نهم و 
دهم بهمن برگزار می شــود اظهار داشت: به دلیل 
همه گیری کرونا، کنگره امســال به صورت وبینار 
برگزار می شــود و ما تلاش کردیم محدودیت های ناشی از آن را در این زمینه تبدیل به فرصت کنیم. بر 
همین اساس، حضور اساتید بین المللی را در مقایسه با سال های گذشته که مشکلاتی در رفت و آمد و حضور 
آنها وجود داشت، افزایش دادیم.وی با اشاره به اینکه شعار کنگره امسال »درمان سرطان ورای محدودیت ها« 
اســت، گفت: با حضور اساتید و صاحبنظران برجسته داخلی و خارجی، در خصوص موضوعاتی همچون 

سرطان های سینه، معده، رحم، سر و گردن، پروستات، تومور مغزی و لنفوم بحث و تبادل نظر می شود.

اذان ظهر:۱۲:۱۵
غروب آفتاب:۱۷:۱۸

اذان مغرب:۱۷:۳۷
نیمه شب:۲۳:۳۱

اذان صبح فردا:۰۵:۴۴
طلوع آفتاب فردا:۰۷:۱۲

الهه صالحی 
براساس دســتور آموزش و پرورش برخی مدارس در 

نقاط زرد و آبی از اول بهمن ماه باز خواهند شد.
در هفته ای که گذشت، دســتورالعملی از سوی وزیر 
آموزش و پرورش در رابطه با بازگشایی مجدد مدارس 
در مناطــق زرد و آبی با رعایــت کامل پروتکل های 
بهداشتی منتشــر شــد که واکنش های مختلفی را 
از ســوی معلمان، والدین و کارشناســان آموزشــی 
برانگیخت. این دســتورالعمل شــامل دانش آموزان 
پایه های اول و دوم ابتدایی در مناطق دارای وضعیت 
زرد و آبی، دانش آموزان مدارس ابتدایی و متوســطه 
دارای جمعیــت کمتــر از ۵۰ نفــر در وضعیت آبی 
وهنرجویان هنرستان های فنی وحرفه ای و کاردانش 

در وضعیت زرد و آبی می شود.
حضور در مدرسه اجباری نیست

انتشــار همین خبر، واکنش های زیادی را به ویژه از 
ســوی والدین دانش آموزان برانگیخت. برخی گفتند 
که آزموده را آزمودن خطاســت و تجربه بازگشــایی 
مدارس در شــهریور ماه نشــان داد که این تصمیم 
احتمــالا تصمیم درســتی نیســت چرا کــه جدا از 
رعایت شدن یا نشــدن پروتکل ها در مدارس، اغلب 
والدین حاضر به فرســتادن فرزندان خود به مدرسه 
نیســتند. برخی دیگر هم گفته بودند که بازگشــایی 
مدارس مســاوی با موج چهارم کروناست.روز گذشته 
علیرضا رئیسی، ســخنگوی ستاد ملی مقابله با کرونا 
بــا تاکید بر اینکه حضور در مــدارس به هیچ عنوان 
اجباری نخواهد بود، گفت: برای پایه های اول و دوم 
در مناطق آبــی و زرد به صورت اختیاری خانواده ها 
می توانند دانش آموزان را به مدرسه بفرستند؛ کلاس 
کمتر از ۱۰ نفر و مدرســه با جمعیــت کمتر از ۵۰ 
نفر هم جزو شــاخص هایی بود که اعلام شد. برنامه 
ریــزی خود آموزش و پروش حداکثر دو روز در هفته 
و یکی دو ســاعت در هرروز اســت که آن هم اصلا 
اجباری نیســت.در همین رابطه محمد که معلم پایه 
چهارم دبســتان است، به خبرآنلاین می گوید: من به 
عنــوان معلم دلتنگ دانش آموزانم هســتم و فضای 
کلاس هــای آنلاین به کلی بــا کلاس درس متفاوت 
اســت. در فضای کلاس تعامل ها شکل دیگری دارند 

کــه در آموزش آنلایــن تنها به تلاش بــرای انتقال 
مفهوم درس بســنده می شــود و این تعامل ها از بین 
رفته اســت.او ادامه می دهد: جــدای از این موضوع، 
مســائل دیگری هم وجود دارد که خود این آموزش 
را هم مخــدوش می کنند. مانند قطعی اینترنت، برق 
یا نامناسب بودن بستر آموزشی؛ اما واقعیت این است 
که به عنوان معلم فکر نمی کنم راهکار حل مســئله، 
بازگشــایی مدارس باشــد. چرا کــه از طرفی حتی 
اگر پروتکل از ســوی مدرســه رعایت شود، بچه های 
دبستانی ممکن است چندان در رعایت این پروتکل ها 
موفق نباشند و اگر هم زیاد از حد برای آموختن این 
رفتارها به آنها اصرار کنیــم، دچار اضطراب خواهند 
شــد.ورود به فضای مدرســه و اجتماعی شدن برای 
کودکانی که تازه امســال قرار بود مدرســه را تجربه 
کنند، یکی از دلایل بازگشایی مدارس است. چرا که 
به گفته کارشناســان این حوزه، آموزش تنها وظیفه 
مدارس نیســت و علاوه بر این از آنجایی که مشخص 
نیست وضعیت فعلی تا چه زمانی طول بکشد باید کم 
کم با رعایت پروتکل های بهداشــتی به زندگی عادی 
برگشــت.در همین باره هاجر نیک صفت، کارشناس 
آموزشــی و رئیس پژوهشــگاه مطالعــات آموزش و 
پــرورش به خبرآنلاین می گوید: اگــر از حوزه تعلیم 
تربیتی نگاه کنیم، آســیب های بیشتری در حال وارد 
شــدن به بچه هاســت؛ به طور مثال رابطه رو در رو 
و ارتبــاط متقابل معلم و شــاگرد بین دانش آموزان، 
یادگیــری روابط اجتماعی، ســحرخیزی، تحرک و... 
برای بچه ها که در حال رشــد هستند، مفید است و 
اگر آســیب وارد شــود، قابل جبران نخواهد بود.او با 
تاکیــد بر اینکه هیچ چیزی جــای آموزش حضوری 
را نمی گیــرد، ادامــه می دهد: بهتریــن راه آموزش، 
آموزش فرد به فرد اســت؛ یعنی تا این حد مســئله 
حضور اهمیت بالایی دارد و موثر است. ما قرار نیست 
چهار کلمه و فرمول به بچه یاد بدهیم. درس زندگی 
را بچــه ها باید در مدرســه بیاموزند کــه در فضای 
مجــازی نمی توان آن را یاد گرفت. چرا که مدرســه 
تنها برای درس نیســت و بچه ها خیلی مسائل را در 
جمع همسالانشــان می آموزند که ایــن تاثیر خیلی 
بیشــتر از معلمان و خانواده است. نیک صفت ادامه 

می دهد: اصل سلامتی مردم است، ولی امید است که 
مسئولین راه های آسان را انتخاب نکنند و در عین در 
نظر گرفتن سلامتی مردم، تلاش کنند به ابعاد دیگر 
وجودی آنها آسیبی نرسد. ما مطیع تصمیمات ستاد 
ملی مقابله با کرونا هســتیم ولی به عنوان متخصص 
درخواســت می کنم که تیم شــان همه جانبه باشد و 

همه ابعاد را ببیند.
رعایت پروتکل ها شعار است

با این حــال الهام که مادر دو دانش آموز پایه چهارم 
و دوم اســت در این باره به خبرآنلاین می گوید: من 
به هیچ عنوان فرزندانم را به مدرسه نخواهم فرستاد. 
به نظر من اســترس ابتلا به کرونا و حضور در فضای 
مدرسه نمی ارزد. از طرفی وقتی کلاس کمتر از ده نفر 
جمعیت داشته باشــد، همین فرایند اجتماعی شدن 
هم برای بچه ها اتفاق نمی افتد. اگر مســئله آموزش 
باشد که در خانه هم آموزش می بینند. شرایط فعلی 
طوری نیست که بخواهم با جان فرزندانم بازی کنم.

هرچند که به طور کلی متخصصان حوزه آموزش، نوع 
حضوری آموزش را بر نــوع آنلاین ارجح تر می دانند، 
اما برخی معتقد اند کــه در حال حاضر چیزی بیش 
از جنبه علمی مطرح است. مهدی بهلولی، کارشناس 
آموزش در این بــاره به خبرآنلاین می گوید: آیا واقعا 
شرایط جوری است که بخواهیم با این وضعیت دانش 
آموز و معلم را به مدرســه بکشانیم و مطمئن باشیم 
که برای کســی اتفاقی نمی افتد؟ من فکر نمی کنم 
اینطــور باشــد. در همین چنــد روز هــم برخی از 
کارشناسان زمینه سلامت هشدار داده اند که این کار 
غلط است.بهلولی رعایت پروتکل ها را در عمل چیزی 
شبیه شعار می داند و ادامه می دهد: ما قبلا هم این را 
شــنیده ایم؛ می گویند مدارس با رعایت پروتکل ها باز 
می شود اما این حرف ها در عمل صحت ندارد و تجربه 
نشان داده است که این اتفاق نمی افتد.این کارشناس 
آموزش توضیح می دهد: دفعه قبل گفتند مدارس باز 
شــود؛ من خودم شخصا رفتم مدرســه و دیدم برای 
ضدعفونی کردن دســت حتی یک قطــره الکل هم 
وجود نــدارد. در حالی که گفته می شــد پروتکل ها 
رعایت شــده است. قطعا شرایط، خصوصا در مدارس 

دولتی، مناسب بازگشایی نیست.

دوراهی بد و بدتر: آموزش آنلاین یا حضوری
 موافقان و مخالفان بازگشایی مدارس چه می گویند؟
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رئیس کل اســبق بانک مرکزی با تاکید 
بر اینکــه بایدن که بیایــد اتفاق خاصی 
نمی افتد و حتی ممکن است از یک نظر 
بدتر هم باشــد، گفت: ترامپ هم پیمانان 
خــود را دلســرد کــرد ولی بایــدن در 
اجماع ســازی موفق تر اســت و می تواند 
هم پیمانــان اروپایی و آســیایی خود را 
جمع و جور کند. به گزارش گروه سیاسی 
خبرگزاری فارس، برنامه جهان آرا دوشنبه 
ابراهیم شیبانی  با حضور  شب)۲۹دیماه( 
عضو شــورای راهبــردی روابط خارجی 
و رئیــس کل اســبق بانک مرکــزی با 
موضوع »بررسی تحولات آمریکا، برجام و 
راهبرد سیاســی و اقتصادی دولت بایدن 
در مقابل ایران« از شــبکه افق ســیما به 
روی آنتن رفت. شــیبانی در ابتدای این 
برنامه درپاسخ به سوالی درخصوص تبعات 
حضور بایدن در کاخ ســفید با بیان اینکه 
باید ما نظام سیاسی و اقتصادی آمریکا را 
بشناسیم، گفت: سیاست آمریکا از اقتصاد 
نشــات می گیرد و بنای اقتصاد آمریکا بر 
اصالت سرمایه هســت و انسان تاموقعی 
که بــه افزایش ســرمایه خدمت می کند 
به حساب می آید. وی افزود: شرکت های 
بزرگ آمریکا را شــکل می دهند و قدرت 
دست کمپانی هاســت و هیچ کس بدون 
و  فرماندار  نمی توانــد  حمایت کمپانی ها 
رییس جمهور شود. شــیبانی با تاکید بر 
اینکه محال اســت که یک رییس جمهور 
آمریکا بیاید و مخالف روال گذشته عمل 
کند  و  سیاست ها عوض شود گفت: آمدن 
بایــدن ابدا نمی تواند سیاســت آمریکا را 
عوض کنــد چون باید حافــظ آن بنیان 
اقتصادی باشــد.رئیس کل اســبق بانک 
مرکزی بــا تاکید بر اینکه بایدن که بیاید 
اتفاق خاصی نمی افتد و حتی ممکن است 

از یک نظر بدتر هم باشــد، گفت: ترامپ 
هم پیمانان خود را دلسرد کرد ولی بایدن 
در اجماع سازی موفق تر است و می تواند 
هم پیمانان اروپایی و آسیایی خود را جمع 
و جور کند. وی افزود: بوش در ســال ۸۷ 
یک میلیارد و هفتصد شصت میلیون دلار 
از اموال بانک مرکــزی را بلوکه کرد و تا 
سال ۹۵سرقت دیگری نبود تا اینکه اوباما 
۹سال بعد در تیرماه با ما برخاک را امضا 
کــرد و در خرداد یک میلیــارد و هفتضد 
هزار دلار پول بانک مرکزی را سرقت کرد 
و حتــی داخل ایران هم اعتراضی نشــد، 
اظهار داشــت: بایــدن همان موقع معاون 
اوباما بود و الان اوباما مشاور بایدن هست 
و این نیســت که ما فکر مــی کنیم دنیا 
عوض می شود و هرچند شعارها مقداری 
فرق دارد و بایدن نگهبان نظامی هســت 
که براســاس سرمایه داری هست و درون 
آن سرمایه داری کسانی هستند که کاملًا 
منافــع خــود را می جویند.عضو شــورای 
روابط خارجی در پاســخ به این سوال که 
اگر با آمــدن بایدن تغییر رخ نخواهد داد 
علت تغییر و تحول در بازار ارز و ســکه و 
خودروی ایران چیست، تصریح کرد: اول 
که برجام امضا شــد، جشن در خیابان ها 
راه افتاد و رییــس بانک مرکزی وقت در 
جلســه ای گفت هزار ال ســی باز شد در 
حالی که کســی که این حــرف را میزند 
اساسا نمی داند ال سی چیست و بعد همه 
دیدیم که حتی یــک معامله ۲۰ میلیون 
دلاری نتوانســتیم از طریق بانکهای شان 
انجام دهیــم.وی با تاکید بر اینکه آمریکا 
حافظ منافع خودش و سیســتم سرمایه 
داری هســت، گفت: الان ممکن است که 
قیمت ها از نظر روانی پایین بیاید ولیاین 
نمی تواند آنچنان بلند مدت باشــد مگر 

این که بتوانیــم در مذاکراتی که بعداً به 
وجود می آید چیزی را بگیریم. شــیبانی 
با اشاره به اینکه ما در این مدت مقداری 
تولید قدرت کرده و برای خود راه باز کرده 
ایم گفت: من نگران هستم که با دلخوشی 
آن راه هایــی که باز کرده ایم هم بســته 
شود.رئیس اسبق بانک مرکزی با اشاره به 
راههای عبور از تحریم ها در شرایط فعلی 
اظهار داشت: الان راه هایی را پیدا کردیم 
و عمل می کنیم و سیستم پایاپای و غیره 
پایاپای اســت و الان صادرات حدود ۳۸ 
میلیارد دلاری غیر نفتی ما انجام می شود 
و از کانال های دلاری و یوترِن و یورو رد 
نمی شــود چون این راه ها بســته است.

وی تاکید کرد: اگر این راه ها را از دســت 
بدهیم و دلمان خوش باشــد که سوئیفت 
باز میشــود اگر مجدد بخواهیم برگردیم 
هزینه دارد و باید مجدداً معطل بشــویم 
و هزینه بپردازیــم و ما باید این راه ها را 
نگه داریم و البته من مخالف این نیســتم 
که مذاکره کنیم.شــیبانی در پاســخ این 
پرسش که آیا بایدن به برجام بر می گردد 
و تحریــم ها را لغــو می کند و آیا با عمل 
بایدن به تعهدات آمریکا در برجام معجزه 
ای در اقتصاد رخ خواهد داد، تصریح کرد: 
بایدن گفتــه به برجــام برمی گردم ولی 
شرط و شروطی مطرح میکند و این یک 
مانع هست چون ما حاضر نیستیم این را 
به شرط و شــروط دیگری پیوند بدهیم.

وی افزود: اصولا اگر هــم بخواهد بردارد 
برای بایدن به این ســادگی نیست چون 
در زمــان ترامــپ بیــش از ۷۰۰ تحریم 
شــخص حقیقی و حقوقی علیه ما انجام 
شــد و زمان اوباما حدود ۸۰۰تحریم هم 
آنها داشتند که برچسب هسته ای ندارد و 
مثلا بعنوان تروریسم و حقوق بشر است، 

بنابرایــن این ۱۵۰۰ شــخصیت حقیقی 
و حقوقی هســت. شــیبانی تاکید کرد: 
بایدن  برای  بنابراین برداشــتن تحریم ها 
به این ســادگی نیست چون نظام آمریکا 
مانع می شود و صهیونیست ها دنبال این 
مسئله هستند.وی با تاکید بر اینکه یکی 
از بدترین چیزها در بازار عدم ثبات است، 
گفت: جان بولتون کتابی نوشــته که در 
آن استفان لوی معاون خزانه داری آمریکا 
در زمان بوش هست و در مورد ایران کار 
می کرد که اوباما پــس از روی کار آمدن 
او را نگه داشــت و او  ۱۰۰سفر محرمانه 
کــرد که بگوید با ایــران کار نکنید و این 
پنهانکاری ها چیزی اســت که در برجام 
نیست.شیبانی با بیان اینکه من می گفتم 
ســوئیفت باز نخواهد شــد و رئیس بانک 
مرکــزی وقت می گفت مــا خدماتش را 
از بحریــن می خریــم، اظهار داشــت: ما 
می گفتیــم بحرین اختیاری از خود ندارد 
و شــما چگونه اعتمــاد کرده اید و دیدیم 
که ســوئیفت هیــچ وقت به مــا خدمت 
نداد. گفتم نرم افزارش آمریکایی هســت 
و متعلق به مایکروســافت اســت.رییس 
اســبق بانک مرکزی با تاکیــد بر اینکه 
برای مذاکره دو چیز اولین شــرط است 
که اول نفت مان را راحت بتوانیم بفروشیم 
و دوما بتوانیم پولش را بچرخانیم، گفت: 
اگر این دوتا برآورده شود، اصل کار اینها 
هســت و بعد فرعیات هم می ماندو باید 
ســوئیفت هم به ما کمک کند و بانک ها 
هم کار کننــد. وی ضمن تاکید بر اینکه 
تمام قوانینی که کنگــره ضد ما تصویب 
کرد مثل آیســا و کاتســا در زمان اوباما 
و دموکرات هــا بــود، تصریح کــرد: یک 
راهش این هست که بگویم اگر به برجام 
برمیگردید اول باید طــی کنیم اگر قرار 
باشــد مثل دفعه پیش ظاهــر برگردد و 
یا اینکه بگوییــم قدم به قدم و مرحله به 
مرحله جلو برویم تا شاید بتوانیم بر اساس 
قدرت چانه زنی مان چیزی بگیریم.شیبانی 
با انتقاد از تیم مذاکره کننده هســته ای 
ایران اظهار داشــت: تیمی که رفتیم تیم 
مربوطی نبود و از بانــک مرکزی و بیمه 
مرکزی و نفت کســی نبود و کسانی که 
بودن بیشتر سیاســی به امور خارجه ای 
بودند و نتوانســتند جزئیــات را متوجه 
شــوند.وی با تاکید بر اینکه اگر خوشبین 
فکر کنم مســئولینی که برجــام را امضا 
کردند دقیق نمی توانستند در متن برجام 
چیســت گفت: این کار با عجله انجام شد 
ولی حداقل باید از بانک مرکزی و نفت دو 

یا سه کارشناس می رفتند.

 ابراهیم شیبانی: دیپلماسی اقتصادی ما فلج است
شاید آمدن بایدن، شرایط را برای ایران بدتر هم بکند

سلبریتی ها حتی با کمک به فقرا هم در 
حال خدمت به خود هستند

شاه قاسمی گفت:سلبریتی ها، حتی اگر صادقانه پول به فقرا بدهند درواقع به خودشان خدمت می کنند 
بنابراین اگر قبول نمی کنیم که در خدمت سرمایه داری هستند، قطعاً در حال خدمت به خود هستند.به 
گزارش خبرگزاری مهر، به همت پژوهشکده مطالعات فرهنگی و ارتباطات پژوهشگاه علوم انسانی و مطالعات 
فرهنگی و با همکاری کرسی ارتباطات علم یونسکو و انجمن مطالعات فرهنگی و ارتباطات وبینار »فرهنگ 
شهرت و پورنوگرافی فقر« برگزار شد.در این نشست احسان شاه قاسمی، عضو هیأت علمی دانشگاه تهران 
در ابتدا به فرهنگ شهرت در جوامع مختلف و ازجمله ایران اشاره کرد و گفت: سلبریتی ها یا افراد مشهور 
در همه ی جوامع افراد تأثیرگذاری هستند و حتی از افراد علمی نیز مهم تر هستند و نقش مهمی در بسیج 
افکار عمومی دارند. در ســال های اخیر سلبریتی ها بنا بر توصیه ی مشاوران تبلیغاتی خود در حوزه هایی 
وارد شدند که اساساً هیچ تخصص و مدرکی ندارند و از این طریق می خواهند بیشتر خود را مطرح کرده 
و از این طریق ثروت خود را افزایش دهند. به عنوان مثال، در حوزه ی حقوق حیوانات یا بحث های محیط 
زیست وارد می شوند یا به عنوان سفیر ایدز و انرژی پاک مطرح می شوند، در حالی که در این حوزه ها اصلًا 
تخصصی ندارند.وی خاطر نشان کرد: متفکران چپ اساساً معتقدند که سلبریتی ها در خدمت سرمایه داری 
هســتند و کمک می کنند که سرمایه داری از خود تصویری انســانی و نیک خواه ارائه دهد. علاوه بر این، 
ســرمایه داری از این طریق فقر را نه به عنوان یک مشکل ساختاری در جوامع، بلکه مشکل فردی معرفی 
می کند. شاه قاسمی به نظرات »ژیژک« در این رابطه اشاره کرد و افزود: وی معتقد است که سلبریتی ها بین 
جهان سرمایه داری و جهان فقر پل می زنند. پول می آورند و مدرسه می سازند. بچه ای را به فرزندی قبول 
می کنند، به افراد فقیر پول توزیع می کنند و کارهایی نظیر این انجام می دهند که نام این، سرمایه داری بدون 
کافئین است! سرمایه داری را بدون سرمایه داری نشان می دهند. در واقع سرمایه داری بسیار متجاوز است و 
در آن همه چیز »خوار« به نظر می آید، اما به کمک سلبریتی ها آرام به نظر می رسد. لذا جامعه ای که ممکن 
است شورش کند را آرام می کنند. شاه قاسمی در ادامه به بعُد دیگر این فرهنگ پرداخت و گفت: سلبریتی ها 
با خدمت شــان درواقع به خودشــان خدمت می کنند، حتی اگر صادقانه پول به فقرا بدهند. نمونه ی آن 
کنسرتی بود که چندسال پیش خواننده ها با هزینه ی خودشان آواز خواندند و پول زیادی که جمع شد را 
به آفریقا فرستادند. آن ها نمی گویند که چگونه از این طریق سود شخصی به دست آوردند و درواقع در حال 
فریب ما هستند. در بعد از همین کنسرت، فروش محصولات همه بی این خواننده هایی که در این کنسرت 
مشارکت داشتند، چندین برابر شد. لذا تیم نامورساز برای آنها تعیین می کند که جلوی دوربین برود و با 
بیشترین نمایش، کمترین هزینه را بدهد و سود خود را نیز به دست آورد. بنابراین اگر قبول نمی کنیم که 
در خدمت ســرمایه داری هستند، قطعاً در حال خدمت به خود هستند.وی با ذکر نمونه های متعددی از 
فعالیت های سلبریتی ها در ایران تصریح کرد: در ایران سلبریتی ها اگر سیاسی نباشند، می توانند برخی کارها 
را انجام دهند و در بسیاری از موارد رسماً تخلف هم می کنند. از مردم پول گرفتند، اما به همان اندازه خرج 
نکردند. بنگاه های خیریه هم گاهی از این طریق پول شویی می کنند. در این رابطه ما هم مقصر هستیم که از 
آن ها می خواهیم که به مناطقی که وضع بدی دارند، بروند. ما گاهی با آن ها هم دست هستیم. رنج مردم را 
می بینیم و کمک به آن ها را به سلبریتی ها می سپاریم و خیال خودمان را راحت می کنیم تا از احساس گناه 
خود بکاهیم. کنش خود را با آن ها هماهنگ می کنیم و حتی انفعال خودمان را به سلبریتی می دهیم با این 
تصور که مشکل حل خواهد شد. این پژوهشگر فرهنگ شهرت افزود: من این صنعت نیکوکاری را ساختار 
علمی دادم و از آن تشبیه به پورنوگرافی کردم. پورن یک واژه ی تحقیرآمیز است و ارزان ترین طبقه ی مردم 

هستند که هیچ هنری ندارند و در نهایت تنها بدن شان را در اختیار دیگران قرار می دهند. 

 زنان بیشتر از مردان فیلم و سریال 
تماشا می کنند

بر اساس پژوهش های انجام شده زنان نسبت به مردان، بیشتر فیلم و سریال و کارتون نگاه می کنند و کمتر 
موسیقی و شو و مستند می بینند. همچنین با افزایش سطح تحصیلات، تماشای برنامه های موسیقی، شو و 
آموزشی افزایش پیدا می کند.  به گزارش مرکز خبر شورای عالی انقلاب فرهنگی، شناخت عالمانه مصرف 
فرهنگی، پژوهش»موج سوم پیماش سنجش وضعیت مصرف کالاهای فرهنگی در ایران« به کوشش دکتر 
سعید معیدفر )مدیر علمی(، محمد سلگی )مدیر طرح( و عباس وریج کاظمی )ناظر علمی( انجام شده که 
توسط پژوهشگاه فرهنگ، هنر و ارتباطات در سال ۱۳۹۹ منتشر شده است.داده  های این پژوهش به شیوه 
پیمایش گردآوری شده است. اطلاعات مربوط به شهروندان ایرانی از طریق پرسشنامه ساختاریافته به صورت 
مصاحبه رودرو، جمع آوری شده است. همچنین جمعیت آماری این پژوهش، شامل تمامی افراد ۱۵ سال 
به بالای ساکن شهر و روستاهای کشور است.تعداد نمونه در این بررسی ۱۵۶۰۶ نفر در ۳۱ استان کشور 
هستند. در بخش »دستگاه های شنیداری و دیداری« این پیمایش درباره استفاده از دستگاه های شنیداری 
و دیداری، از پاسخ گویان پرسیده شده است: کدام یک از دستگاه های صوتی و تصویری را استفاده می کنید؟ 

که به شرح ذیل نگاشته شده است: 
۲۳.۱ درصد گفته اند که از رایانه استفاده می کنند. ۱۹.۷ درصد گفته اند از سینمای خانگی، ۱۵.۶ درصد 
سی دی یا دی وی دی پلیر، ۳.۶ درصد ستاپ باکس، ۵ درصد ام پی تری پلیر، ۳.۶ درصد بلندگوهای بلوتوثی و 
۲.۶ درصد دستگاه ام پی فورپلیر استفاده می کنند. ۵۴.۱ درصد هم گفته اند که از هیچ یک از این دستگاه ها 

استفاده  نمی کنند.
اولویت در اســتفاده از دستگاه های شنیداری و دیداری نیز پرسش شده اســت که در اولویت اول، ۳۶.۳ 
درصد استفاده کنندگان از این دستگاه ، گفته اند از رایانه،  ۳۳.۹ درصد از سینمای خانگی، ۱۵.۲ درصد از 
سی دی پلیر یا دی وی دی پلیر، ۵.۰ درصد از ستاپ باکس و سپس حدود ۰.۶ تا ۱.۶ درصد از ام پی تری پلیر و 

بلندگوی بلوتوثی و ام پی فورپلیر استفاده می کنند.
اما در اولویت دوم،۲۹.۳ درصد از رایانه، ۲۸.۵ درصد از سی دی پلیر یا دی وی دی پلیر، ۱۶.۳ درصد از سینمای 
خانگی و ســپس ۹ درصد از ام پی تری پلیر، ۶.۸ درصد از بلندگوهای بلوتوثی، ۴.۶ درصد از ستاپ باکس و 
۴/۴ درصد از ام پی فورپلیر اســتفاده می کنند . همچنین در ادامه بخش »نوع برنامه های مورد استفاده از 
دســتگاه های شنیداری« این پیمایش در مورد اینکه از دستگاه های شنیداری، معمولاً چه برنامه هایی را 
گوش می کنید؟ در اولویت اول، ۷۹.۳ درصد استفاده کنندگان از دستگاه های شنیداری، از این دستگاه ها، 
موسیقی گوش می کنند. برنامه های آموزشی، قرآن، برنامه های سرگرمی و صداهای مذهبی با به ترتیب ۵.۴، 

۴.۹، ۳.۸، ۳.۵ درصد در ردیف های بعدی شنیدن برنامه های شنیداری هستند.
اما در اولویت دوم، برنامه های آموزشی با ۲۹.۹ درصد و برنامه های سرگرمی با ۲۱.۵ درصد بیشترین شنونده 
و سپس صداهای مذهبی با ۱۷.۳ درصد، قرآن با ۱۰.۹ درصد، سخنرانی با ۸/۸ درصد و قصه و داستان با ۸ 

درصد در ردیف های بعدی برنامه های شنیداری پرمخاطب هستند.
لذا مشخص شد با کاهش سن، شنیدن موسیقی و با افزایش سن شنیدن قرآن و نواهای مذهبی، سخنرانی، 

جوک و برنامه های سرگرمی، قصه و داستان، افزایش می یابد.
مردان بیشتر از زنان، موسیقی و سخنرانی می شنوند و زنان بیشتر از مردان، قرآن گوش می دهند.

با افزایش سطح تحصیلات، شنیدن موسیقی و برنامه های آموزشی افزایش و شنیدن نواهای مذهبی، جوک 
و برنامه های ســرگرمی کاهش می یابد.با افزایش منزلت شغلی، شنیدن برنامه های آموزشی افزایش پیدا 

می کند و شنیدن موسیقی و جوک و برنامه های سرگرمی کاهش می یابد.

سرطان معده کُشنده ترین سرطان در ایران
دبیــر اجرایی پنجمیــن کنگره انکولــوژی ایران 
گفت: سرطان معده کشنده ترین سرطان در ایران 
محســوب می شــود.  به گزارش خبرگزاری مهر، 
محمدعلی برومند در آســتانه برگزاری پنجمین 
کنگره بین المللی و پانزدهمین کنگره سالانه انجمن 
کلینیکال انکولوژی ایران که دوم و ســوم و نهم و 
دهم بهمن برگزار می شــود اظهار داشت: به دلیل 
همه گیری کرونا، کنگره امســال به صورت وبینار 
برگزار می شــود و ما تلاش کردیم محدودیت های ناشی از آن را در این زمینه تبدیل به فرصت کنیم. بر 
همین اساس، حضور اساتید بین المللی را در مقایسه با سال های گذشته که مشکلاتی در رفت و آمد و حضور 
آنها وجود داشت، افزایش دادیم.وی با اشاره به اینکه شعار کنگره امسال »درمان سرطان ورای محدودیت ها« 
اســت، گفت: با حضور اساتید و صاحبنظران برجسته داخلی و خارجی، در خصوص موضوعاتی همچون 

سرطان های سینه، معده، رحم، سر و گردن، پروستات، تومور مغزی و لنفوم بحث و تبادل نظر می شود.

اذان ظهر:۱۲:۱۵
غروب آفتاب:۱۷:۱۸

اذان مغرب:۱۷:۳۷
نیمه شب:۲۳:۳۱

اذان صبح فردا:۰۵:۴۴
طلوع آفتاب فردا:۰۷:۱۲

الهه صالحی 
براساس دســتور آموزش و پرورش برخی مدارس در 

نقاط زرد و آبی از اول بهمن ماه باز خواهند شد.
در هفته ای که گذشت، دســتورالعملی از سوی وزیر 
آموزش و پرورش در رابطه با بازگشایی مجدد مدارس 
در مناطــق زرد و آبی با رعایــت کامل پروتکل های 
بهداشتی منتشــر شــد که واکنش های مختلفی را 
از ســوی معلمان، والدین و کارشناســان آموزشــی 
برانگیخت. این دســتورالعمل شــامل دانش آموزان 
پایه های اول و دوم ابتدایی در مناطق دارای وضعیت 
زرد و آبی، دانش آموزان مدارس ابتدایی و متوســطه 
دارای جمعیــت کمتــر از ۵۰ نفــر در وضعیت آبی 
وهنرجویان هنرستان های فنی وحرفه ای و کاردانش 

در وضعیت زرد و آبی می شود.
حضور در مدرسه اجباری نیست

انتشــار همین خبر، واکنش های زیادی را به ویژه از 
ســوی والدین دانش آموزان برانگیخت. برخی گفتند 
که آزموده را آزمودن خطاســت و تجربه بازگشــایی 
مدارس در شــهریور ماه نشــان داد که این تصمیم 
احتمــالا تصمیم درســتی نیســت چرا کــه جدا از 
رعایت شدن یا نشــدن پروتکل ها در مدارس، اغلب 
والدین حاضر به فرســتادن فرزندان خود به مدرسه 
نیســتند. برخی دیگر هم گفته بودند که بازگشــایی 
مدارس مســاوی با موج چهارم کروناست.روز گذشته 
علیرضا رئیسی، ســخنگوی ستاد ملی مقابله با کرونا 
بــا تاکید بر اینکه حضور در مــدارس به هیچ عنوان 
اجباری نخواهد بود، گفت: برای پایه های اول و دوم 
در مناطق آبــی و زرد به صورت اختیاری خانواده ها 
می توانند دانش آموزان را به مدرسه بفرستند؛ کلاس 
کمتر از ۱۰ نفر و مدرســه با جمعیــت کمتر از ۵۰ 
نفر هم جزو شــاخص هایی بود که اعلام شد. برنامه 
ریــزی خود آموزش و پروش حداکثر دو روز در هفته 
و یکی دو ســاعت در هرروز اســت که آن هم اصلا 
اجباری نیســت.در همین رابطه محمد که معلم پایه 
چهارم دبســتان است، به خبرآنلاین می گوید: من به 
عنــوان معلم دلتنگ دانش آموزانم هســتم و فضای 
کلاس هــای آنلاین به کلی بــا کلاس درس متفاوت 
اســت. در فضای کلاس تعامل ها شکل دیگری دارند 

کــه در آموزش آنلایــن تنها به تلاش بــرای انتقال 
مفهوم درس بســنده می شــود و این تعامل ها از بین 
رفته اســت.او ادامه می دهد: جــدای از این موضوع، 
مســائل دیگری هم وجود دارد که خود این آموزش 
را هم مخــدوش می کنند. مانند قطعی اینترنت، برق 
یا نامناسب بودن بستر آموزشی؛ اما واقعیت این است 
که به عنوان معلم فکر نمی کنم راهکار حل مســئله، 
بازگشــایی مدارس باشــد. چرا کــه از طرفی حتی 
اگر پروتکل از ســوی مدرســه رعایت شود، بچه های 
دبستانی ممکن است چندان در رعایت این پروتکل ها 
موفق نباشند و اگر هم زیاد از حد برای آموختن این 
رفتارها به آنها اصرار کنیــم، دچار اضطراب خواهند 
شــد.ورود به فضای مدرســه و اجتماعی شدن برای 
کودکانی که تازه امســال قرار بود مدرســه را تجربه 
کنند، یکی از دلایل بازگشایی مدارس است. چرا که 
به گفته کارشناســان این حوزه، آموزش تنها وظیفه 
مدارس نیســت و علاوه بر این از آنجایی که مشخص 
نیست وضعیت فعلی تا چه زمانی طول بکشد باید کم 
کم با رعایت پروتکل های بهداشــتی به زندگی عادی 
برگشــت.در همین باره هاجر نیک صفت، کارشناس 
آموزشــی و رئیس پژوهشــگاه مطالعــات آموزش و 
پــرورش به خبرآنلاین می گوید: اگــر از حوزه تعلیم 
تربیتی نگاه کنیم، آســیب های بیشتری در حال وارد 
شــدن به بچه هاســت؛ به طور مثال رابطه رو در رو 
و ارتبــاط متقابل معلم و شــاگرد بین دانش آموزان، 
یادگیــری روابط اجتماعی، ســحرخیزی، تحرک و... 
برای بچه ها که در حال رشــد هستند، مفید است و 
اگر آســیب وارد شــود، قابل جبران نخواهد بود.او با 
تاکیــد بر اینکه هیچ چیزی جــای آموزش حضوری 
را نمی گیــرد، ادامــه می دهد: بهتریــن راه آموزش، 
آموزش فرد به فرد اســت؛ یعنی تا این حد مســئله 
حضور اهمیت بالایی دارد و موثر است. ما قرار نیست 
چهار کلمه و فرمول به بچه یاد بدهیم. درس زندگی 
را بچــه ها باید در مدرســه بیاموزند کــه در فضای 
مجــازی نمی توان آن را یاد گرفت. چرا که مدرســه 
تنها برای درس نیســت و بچه ها خیلی مسائل را در 
جمع همسالانشــان می آموزند که ایــن تاثیر خیلی 
بیشــتر از معلمان و خانواده است. نیک صفت ادامه 

می دهد: اصل سلامتی مردم است، ولی امید است که 
مسئولین راه های آسان را انتخاب نکنند و در عین در 
نظر گرفتن سلامتی مردم، تلاش کنند به ابعاد دیگر 
وجودی آنها آسیبی نرسد. ما مطیع تصمیمات ستاد 
ملی مقابله با کرونا هســتیم ولی به عنوان متخصص 
درخواســت می کنم که تیم شــان همه جانبه باشد و 

همه ابعاد را ببیند.
رعایت پروتکل ها شعار است

با این حــال الهام که مادر دو دانش آموز پایه چهارم 
و دوم اســت در این باره به خبرآنلاین می گوید: من 
به هیچ عنوان فرزندانم را به مدرسه نخواهم فرستاد. 
به نظر من اســترس ابتلا به کرونا و حضور در فضای 
مدرسه نمی ارزد. از طرفی وقتی کلاس کمتر از ده نفر 
جمعیت داشته باشــد، همین فرایند اجتماعی شدن 
هم برای بچه ها اتفاق نمی افتد. اگر مســئله آموزش 
باشد که در خانه هم آموزش می بینند. شرایط فعلی 
طوری نیست که بخواهم با جان فرزندانم بازی کنم.

هرچند که به طور کلی متخصصان حوزه آموزش، نوع 
حضوری آموزش را بر نــوع آنلاین ارجح تر می دانند، 
اما برخی معتقد اند کــه در حال حاضر چیزی بیش 
از جنبه علمی مطرح است. مهدی بهلولی، کارشناس 
آموزش در این بــاره به خبرآنلاین می گوید: آیا واقعا 
شرایط جوری است که بخواهیم با این وضعیت دانش 
آموز و معلم را به مدرســه بکشانیم و مطمئن باشیم 
که برای کســی اتفاقی نمی افتد؟ من فکر نمی کنم 
اینطــور باشــد. در همین چنــد روز هــم برخی از 
کارشناسان زمینه سلامت هشدار داده اند که این کار 
غلط است.بهلولی رعایت پروتکل ها را در عمل چیزی 
شبیه شعار می داند و ادامه می دهد: ما قبلا هم این را 
شــنیده ایم؛ می گویند مدارس با رعایت پروتکل ها باز 
می شود اما این حرف ها در عمل صحت ندارد و تجربه 
نشان داده است که این اتفاق نمی افتد.این کارشناس 
آموزش توضیح می دهد: دفعه قبل گفتند مدارس باز 
شــود؛ من خودم شخصا رفتم مدرســه و دیدم برای 
ضدعفونی کردن دســت حتی یک قطــره الکل هم 
وجود نــدارد. در حالی که گفته می شــد پروتکل ها 
رعایت شــده است. قطعا شرایط، خصوصا در مدارس 

دولتی، مناسب بازگشایی نیست.

دوراهی بد و بدتر: آموزش آنلاین یا حضوری
 موافقان و مخالفان بازگشایی مدارس چه می گویند؟
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کاریکاتور

محدودیت های کرونایی!           
محمدرضا میرشاه ولد با انتشار کارتونی به ادامه فعالیت مخفیانه رستوران ها در ایام تعطیلات کرونایی پرداخت.

پس لرزه های بازگشت ایران به جامعه جهانی

مذاکرات وین؛ استخوانی در گلوی سعودی!

کرونا را بگذرانیم، با فشار اقتصادی چه کنیم؟!
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خسرو امیری : دبیر سرویس سیاسی 
 فرخنده امیری : دبیر سرویس اجتماعی
 محمود حیدری : دبیر سرویس اقتصادی

 زهرا افتخاری : دبیر سرویس شهرستان ها
 سینا گرشاسبی : مسوول فنی

 ام البنین مرادی : اجرایی

حاشیه های یک قانون جنجالی در مجلس درباره غربالگری 

 ۸۰ درصد سقط  های قانونی کشور در تهران انجام می شود
حدود ۵۰ درصد بودجه بهزیستی کشور صرف 
امور معلولین می شــود؛ و هرچقــدر که تعداد 
معلول کمتری داشته باشیم بهزیستی می تواند 

خدمات بهتری ارائه دهد
معاون رفاه اجتماعی وزارت تعاون، کار و رفاه 
اجتماعی با اشاره به الزام مشاوره ژنتیک قبل 
از ازدواج بیــان کرد: بررســی های ســال ۹۲ 
نشان داد بیش از ۸۰ درصد سقط های قانونی 
در تهران انجام می شــود و درصد بســیاری از 
معلولیت ها در شهرستان های دیگر و در استان  

های کم درآمد ایجاد شده است.
 احمــد میدری در پنجمین نشســت »مروری 
بر تجارب موفق و ناموفق سیاستگذاری های 
رفاهی در ۸ سال اخیر« که به صورت وبیناری و 
به همت موسسه عالی پژوهش تامین اجتماعی 
برگزار شد، به بحث آزمایش غربالگری قبل از 
ازدواج اشــاره کرد و یادآور شــد: معاونت رفاه 
بودجه محــدودی دارد که اگر ببیند طرح های 
رفاهی مناســبی وجود دارد می تواند به اجرای 

سیاست های آزمایشی کمک کند.
معاون رفاه اجتماعی وزارت تعاون، کار و رفاه 
اجتماعی افزود: در ســال ۹۲ بررســی شد که 
طرحی در ســازمان بهزیســتی به نام برنامه 
معلولیت  های اختلالات  از  پیشــگیری  جامع 
ژنتیک وجــود دارد که این برنامــه مبتنی بر 
قانون اســت که در ۲۵ خــرداد ۱۳۸۴ تحت 

عنوان سقط قانونی تدوین شده است.
کاهش معلولیت های ژنتیکی

بــرای تحقق ایــن هــدف؛ یعنــی کاهش 
در کشــور مجلس  ژنتیکــی  معلولیت هــای 
شــورای اســلامی وقت تصویب کرده بود که 
سقط  درمانی با تشــخیص قطعی سه پزشک 
متخصص و تایید پزشــکی قانونــی مبنی بر 
بیماری جنیــن که به علــت عقب افتادگی یا 
ناقص الخلقه بودن موجب حرج مادر می شود یا 
بیماری مادر که با تهدید جانی مادر توام باشد، 
قبل از حلوج روح یعنــی ۴ ماهگی با رضایت 
مادر مجاز است و مجازات و مسئولیتی متوجه 

پزشک مباشر نخواهد بود.
وی ادامه داد: این قانونی بود که از سال ۱۳۸۴ 
تصویب شــده بــود و خانواده هایی که تمکن 

مالی، آگاهی و اطلاعات لازم داشــتند، از این 
قانون استفاده می کردند و جنینی که معلولیتش 
قطعیت داشت را طی این فرآیند قانونی سقط 

می کردند.
میدری گفت: بررسی های ما در سال ۹۲ نشان 
داد کــه بیش از ۸۰ درصد ســقط های قانونی 
در تهران انجام می شــود و درصد بســیاری از 
معلولیت  در شهرستان های دیگر در استان های 
کم درآمد ایجاد شــده اســت. بــرای حل این 
مشکل، با جلســات مختلفی که با کارشناسان 
سازمان بهزیســتی کشور داشتیم مقرر شد که 
در چهار شــهر کشــور در هنگام ثبت ازدواج، 
مشــاوره ســاده ژنتیکی با زوج و زوجه انجام 
شود؛ مانند آزمایش های پزشکی هموفیلی که 

انجام می شود.
معاون رفاه اجتماعی وزارت تعاون، کار و رفاه 
اجتماعی افزود: این مشاوره از متقاضیان ثبت 
ازدواج ســوال می کرد که آیا در خانواده شــما 
سابقه معلولیت وجود دارد؟ آیا نسبت خانوادگی 
بین داماد و عروس وجود دارد؟ در صورتی که 
پاسخ این سوالات مثبت بود به آزمایشگاه های 
ژنتیک ارجــاع و بیماری هــای نهفته این دو 
فرد مشخص می شــد و به آن ها آموزش داده 
می شــد که در صورت بارداری، این آزمایشات 
باید تکرار و مشخص شــود که اگر در هنگام 
بارداری جنین به یکی از بیماری های ژنتیکی 
مبتلاســت با آن فرآیند قانونی، سقط صورت 

گیرد.
وی بیان کرد: در چهار شــهر کشور این طرح 
الزامی شــد و یک همگرایــی و همفکری به 
وجود آمد و بعد از آن، از سال ۹۳ تا ۹۵ در چند 
شــهر دیگر تعمیم پیدا کرد تا در برنامه ششم 
توسعه در ماده ۷۵ مشاوره ژنتیک الزامی شد و 
همه زوج ها موظف شدند در هنگام ثبت ازدواج 

یک پرسشنامه را تکمیل کنند.
جلوگیــری از تولد ۲۵۰۰۰ معلــول با اجرای 

مشاوره ژنتیک و سقط های قانونی 
میــدری در ادامــه افــزود: امروز براســاس 
اظهاراتی که ما از وزارت بهداشــت و انجمن 
ژنتیک داریم، سالانه حدود ۸۰۰۰ سقط قانونی 
در کشــور صورت می گیرد، امــا حدود ۸۰۰۰ 

خانواده از کمک های بهزیستی طی سال های 
اخیــر اســتفاده کردند و جنین خود را ســقط 
کردند؛ اگر حســاب سرانگشــتی کنیم حداقل 
از تولــد ۲۵ هزار معلول در کشــور این قانون 
جلوگیری کرده است که بار مالی و روانی قابل 
توجهی از خانواده ها و کشور گرفته شده است.

به گفته وی، حدود ۵۰ درصد بودجه بهزیستی 
کشــور صرف امــور معلولین می شــود؛ یعنی 
بخشــی از وظایف ســازمان بهزیستی کشور 
حمایت از معلولان اســت و هرچقدر که تعداد 
معلول کمتری داشته باشیم بهزیستی می تواند 

خدمات بهتری را ارائه دهد.
پرداخت ماهانه ۱.۵ میلیون تومان به ازای هر 

معلول به مراکز نگهداری
هزینــه واقعی نگهداری هــر معلول ماهانه ۳ 

میلیون تومان 
میــدری با بیان اینکه در ســال ۹۹ ســازمان 
بهزیســتی به مراکز نگهداری معلولین ماهانه 
بــه ازای هر معلول ۱.۵ میلیــون تومان یارانه 
می دهــد اما هزینه واقعی بــرای این مراکز و 
خانواده ها ســه میلیون تومان اســت؛ یعنی در 
حال حاضر هم با کســری بودجه قابل توجهی 
روبه رو هســتیم، گفت: عمر متوسط معلولینی 
که اجازه ســقط داده می شــود ۲۵ سال است، 
بنابراین اگر این هزینه هــا را که به خانواده ها 
و کشــور وارد می شود را در ۲۵ ضرب کنیم به 
اعداد بســیار بزرگی می رسیم، البته هزینه های 
روانــی و تاثیراتی که این ها بر خانواده ها دارند 
بسیار ســنگین تر از هزینه های مالی است لذا 
پیشــگیری از معلولیت امر بسیار تعیین کننده 

است.
مجلــس در قانون جوانی جمعیت الزامی بودن 

مشاوره ژنتیک را لغو کرده
هیچ کــدام از نمایندگان توضیحی در این باره 

ندادند 
وی افــزود: در ۲۶ اســفند ۱۳۹۹ قانونــی در 
مجلس به نام قانون جوانی جمعیت و حمایت 
از خانواده تصویب شده که الزامی بودن مشاوره 
ژنتیک را لغو کــرده و هیچ کدام از نمایندگان 
علــت لغــو را توضیح ندادنــد و قانون هم در 
کمیسیون تصویب شــده و به شورای نگهبان 

رفته است. وزیر رفاه- شریعتمداری از شورای 
نگهبان درخواســت کرده به علت بار مالی که 
برای خانواده ها دارد و مشــکلات مختلفی که 
در کشور ایجاد می کند، شورای نگهبان قانون 
را به مجلــس برگرداند و موافقــت نکند، که 
بحث های مختلفی را در فضای عمومی کشور 

ایجاد کرده است.
معاون رفاه اجتماعی وزارت تعاون، کار و رفاه 
اجتماعی ادامــه داد: جدا از آنچــه امروز بین 
مجلــس، وزارت رفــاه و ذی نفعان مختلف در 
تصویب این قانون وجود دارد، تصویب و شیوه 
تصویب این قانون درس مهم سیاســت گذاری 
و موفقیت مهمی اســت کــه می توانیم از آن 
یــاد بگیریم و این شــیوه اجــرای محدود و 
تعمیم و گســترش آن را به عنوان اصل مهم 
سیاست گذاری در کشور محقق کنیم. به علت 
مســائل متعددی که در اجرای یک سیاســت 
وجود دارد؛ مانند همکاری های بین ســازمانی 
چنانکه در اجرای ایــن طرح اگر همراهی قوه 
قضاییه و سازمان بهزیستی و وزارت رفاه نبود 

این طرح با موفقیت اجرا نمی شد. 
وی خاطرنشــان کــرد: اگر در اجــرا در چهار 
شهر، رفتار پیچیده مردم و مشکلاتی که مردم 
داشتند، واقف نمی شدیم در تعمیم آن در سطح 
آزمایش های  شبکه  می خوردیم.  ملی شکست 
ژنتیک در اجرای محدود مشــخص شد که با 
چه کاستی هایی روبه روســت. آزمایشگاه های 
ژنتیک مان در کلان شــهرها مستقر است، اما 
بعد از اینکه این آزمایش اجرا شــد، آنها شبکه 
نمونه گیری های خود را گسترش دادند و برای 

اجرای طرح ملی آماده شدند. 
میدری افزود: در برابر هر امر جدیدی رفتارهای 
متفاوت در کشــور ۸۰ میلیونی رخ می دهد و 
در برابــر اینکه اطلاعات خود یــا تصورهای 
نادرســت یا بی  اعتمادی هایی که نســبت به 
دادن اطلاعات وجود دارد شناســایی می شد و 
نحوه ارتباط کارشناسان دولتی تصحیح می شد. 
اینکه اساسا کارشناسان دولتی در کجا مستقر 
شوند، مسائل بسیار ریزی در این تجربه رخ داد 
که بعد از مشخص شدن آن، این طرح از سال 

۹۸ به صورت ملی اجرا شد.


